
به گزارش خبرگزاری مهر، عارفه رشــنو، پژوهشــگر مســائل 
اجتماعــی و فقی در یادداشــتی درباره حجاب گفت: مســئله 
پوشــش و رعایت حجاب، از قدیمی ترین مســائلی است که در 
میان جوامع مختلف بشری از دیرباز مورد توجه بوده است؛ زیرا 
رعایت پوشــش مناســب و حفظ حجاب در میان انسان ها، یک 
میل فطری و نشئت گرفته از ذات پاک و طبیعی انسان هاست.
در هــر جامعه ای و بــا هر دین و آئینی، مــردان و زنان دارای 
پوشش و حجاب متناســب با شرایط بوده اند؛ در ایران باستان 
نیز، قبل از ظهور اســام، مردم دارای پوشش مناسب و عفیفانه 
بودنــد که این موضوع به وضوح در آثار به جامانده از آن دوران 
)همچون نقوش به جامانده بر ســنگ ها، آثار تاریخی دوره های 
مختلف، طرح فرش ها، دیوار نگاری ها و…( مشــهود اســت؛ با 
ظهور دین مبین اســام و دستورات واضح و مشخص این دین 
برای رعایت پوشش و حجاب )همچون سایرادیان الهی( اهمیت 
این مسئله برای ایرانیان مســلمان، دوچندان شد. نتیجه آنکه، 
در همــه زمان هــا و ازجمله در دوران کنونی، رعایت پوشــش 
مناســب و حفظ حجاب در جامعه، برای مردم موضوع بســیار 

مهم و حیاتی است.
حال سوال این اســت که با وجود تاریخچه درخشان پوشش و 
حجــاب در ایران، چگونه امروزه برخی از بانوان ایرانی نســبت 
به پوشــش خود در جامعه بی تفاوت و غافل شــده اند؟ بانوی 
ایرانی که در جهان به عفت و پاکدامنی مشهوراست؛ بانویی که 
الگوی جدیدی از هویت زنانه را به دنیا نشــان داده و به عفت و 

حیای خود مفتخر است.
در مقابل در غرب، زنانی را مشــاهده می کنیم که با ریســمان 
آزادی دروغین و به کام نظام سرمایه داری، به چاه افتاده و هر 
روز باید نســخه جدیدی از بدن نمایــی را در جامعه به نمایش 
بگذارنــد تا جامعه غربــی آنها را طرد نکند! پوشــش هایی که 
هرروز بازتر شــده و به سمت برهنگی کامل رفته است! واقعیت 
این اســت که در نظام سرمایه داری که مرد، جنس درجه یک 

و زن بــه عنــوان جنس درجه دو و کالایی بی ارزش شــناخته 
می شود، زن باید برهنه شود! باید به کارخانه برود! باید از خانه 
و خانواده فراری باشــد! زیرا او دیگــر هویتی به نام هویت زنانه 

ندارد! اگر زن باشــد، در این جامعه بی ارزش است!
زن در غــرب همان کارگر ارزان قیمتی اســت که با وعده های 
دروغین فمینیســم در تاش است که مرد شود! در تاش است 
کــه همه هویت زنانه خود را فراموش کنــد و به کارخانه بیاید 
تا نظام ســرمایه داری توسعه بیشــتری پیدا کند! او باید برهنه 
شــود چون کالاســت و این کالا جز با برهنگی و نیمه برهنگی 

به فروش نمی رسد!
امــا آیا وضعیت زنان در نظام جمهوری اســامی ایران که خود 
را تابع احکام اســام می داند، چنین است؟ بانوان اصیل ایرانی 
کجای راه را اشــتباه رفته اند که زنان بی هویت غربی را الگوی 

خود قرار می دهند؟
حقیقت آن اســت که ســلطه و توسعه نظام ســرمایه داری در 
تاش اســت که هویت اصیــل و زنانه بانوان ایرانــی را از آنها 
گرفته و آنهــا را همچون زنان غربی بــه کارگران ارزان قیمت 
تبدیــل کند! اما باید دانســت که عفت و حیــا در ذات بانوان 
ایرانی نهفته است؛ شــاهد مثالش، کشف حجاب های اخیر بود 
که با همه تاش و برنامه ریزی دشمن به برهنگی کامل نرسید!

آری، بانوی ایرانــی برای حضور اجتماعی خــود در جامعه، به 
الگوگیری از غرب نیازی ندارد؛ اوست که به دنبال ظلم به زنان 
در غرب، علم آزادی و ظلم ســتیزی را برداشته و می تواند زنان 

جهان را به حقوق واقعی و انســانی خود برساند.
دســتور حجاب توسط اسام )و نه جمهوری اسامی( صادر شد 
تا بانوان مســلمان، حضــور ضابطه مند خــود را در اجتماع به 

درســتی و با حفظ جایگاه و شأن خود ایفا کنند.
بانوی مســلمان ایرانی، هویتی مســتقل از تمــام بانوان جهان 
دارد؛ هویتی که نه زن غربی آن را تجربه کرده و نه زن شرقی؛ 

حجاب، بخش مهمی از این هویت تاریخی اســت.

حجاب، هویت بانوی ایرانی

همایش باشکوه تکریم قرآن کریم از دیدگاه ادیان و مذاهب به اهتمام رایزنی فرهنگی 
سفارت جمهوری اسامی ایران در پاکستان با حضور رهبران دینی و سیاسی از جمله 

نماینده مجلس خبرگان رهبری در پایتخت پاکستان برگزار شد.
به گزارش پنجشنبه شــب خبرنگار ایرنا، همایش تکریم قرآن کریم به همت رایزنی 
فرهنگی ایران در اســام آباد، مرکز گفت  وگوی ادیان و فرهنگ های سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسامی و با مشــارکت حزب مجلس وحدت مسلمین پاکستان برگزار و 
جمع گسترده ای از رهبران مذاهب اسامی و شخصیت های متعلق به ادیان آسمانی 

در این مراسم حضور یافتند.
آیــت الله دکتر "احمد مبلغی" نماینده مردم لرســتان در مجلس خبرگان رهبری به 
عنوان ســخنران ویژه، "رضا امیری مقدم" سفیر ایران در پاکستان، "احسان خزاعی" 
رایزن فرهنگی سفارت ایران، سفیر سوریه در پاکستان، جمعی از دیپلمات های سفارت 
ایران در اســام آباد، مســئولان حزب مجلس وحدت مسلمین و برخی از چهره های 

طراز اول اهل تسنن در این همایش شرکت کردند.
ســخنرانان این برنامه هرگونه هتک حرمت به مقدســات مذهبی در جهان به ویژه 
اعمال شیطانی اخیر افراط گرایان در اروپا در بی حرمتی پی در پی به کتاب آسمانی 

مسلمانان قرآن کریم را به شدت محکوم کردند.
آیــت الله مبلغی با قدردانی از حضور شــخصیت های برجســته مذاهب اســامی و 
نمایندگان ادیان آســمانی پاکســتان در این همایش بر نقش منفرد و تعیین کننده 
جمهوری اســامی ایران و پاکستان در مقابله با پدیده اسام هراسی به ویژه جنایت 

توهین به مقدسات اسامی تاکید کرد.
وی گفت: مقدســات مبنا و زیرساخت روابط سالم اجتماعی است چه در اسام  و چه 
در ادیان دیگر الهی. پایمالی مقدسات یعنی پایمالی بنیه های روابط جهانی و آسمانی 
پس آیا جنایتی بزرگتر از این وجود دارد. ما باید جهان را با تمرکز و تاش های بسیار 

گسترده خود به سمت احترام به مقدسات ادیانی همگرا سازیم.
نماینده مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: در دانشگاه های ما باید رشته ای با عنوان 
"فلســفه تقدیس" شکل بگیرد تا همه بدانیم که بدون مقدسات جامعه امروزی فاقد 
لنگرگاه خواهد شد و طوفان ها آن را از بین می برد. تقدیس مقدسات حقیت و پدیده ای 
است که تاثیر عمیقی بر روابط اجتماعی داشته و نقش اساسی در سازماندهی و بهبود 
روابط جوامع دینی و حتی انســانی دارد لذا بشــریت امروز باید به سمت به رسمیت 
شــناختن مقدسات حرکت کند و هر آنچه که به عنوان وظیفه حقوق بشری است را 

برجسته تر ارائه کند.
وی گفــت: جمهوری اســامی ایران و پاکســتان همواره در برابــر اهانت به قرآن و 
مقدسات در صف اول ابراز حساسیت و احساس مسئولیت قرار داشته اند. این احساس 
مسئولیت این دو ملت و ملت های دیگر نباید محدود به زمان رخ دادن حوادث توهین 
شــود بلکه باید تبدیل به یک حرکت جهانی با یک خمیر مایه پر از فعالیت به سمت 

مجامع بین المللی دیپلماسی و فرهنگ سازی شود.
آیت الله مبلغی تاکید کرد: دولت ها و در مقدمه آن ایران و پاکســتان در کنار هم باید 
یک دیپلماســی متمرکز بر فرهنگ تقدیس قرآن را آغاز کنند و دولت های دیگر نیز 
به آن ملحق شــوند چرا که قرآن کتاب عظیم مشترک هویت بخش و معنا بخش به 

همه ما است.
رضا امیری مقدم سفیر ایران در پاکستان نیز در سخنانی در این همایش گفت: همه 
ما و همه مســلمانان جهان از اقدامات افراطی و موهن نابخردانه در شــوک و حیرت 
هســتیم. در دورانی که بشر بخصوص در کشورهای اروپایی داعیه دفاع از حقوق بشر 
و دفاع از ارزش های بشــری و احترام به کرامت انســانی را دارد، با پدیده توهین به 
مقدســات یک چهارم از جمعیت کره زمین یعنی بیش از ۲ میلیارد مسلمان مواجه 
شدیم. متاسفانه طی ۶ ماه گذشته دست کم ۶ بار به ساحت قرآن کریم توهین شده 

است.
وی افزود: متاسفانه در یک اقدام تحریک آمیز، دولت سوئد با اعطای مجوز به برگزاری 
اقدام اعتراضی که در جریان آن قرآن کتاب مقدس مسلمانان جهان به آتش کشیده 
شد، آغاز گر و بانی این اقدام شنیع شده و در ادامه برای جلوگیری از آن اقدامی انجام 

نداد. هتک حرمت به ساحت مبارک قرآن کریم، توهین به همه کتاب های آسمانی و 
مقدسات سایر ادیان الهی بود و به همین دلیل با موج محکومیت از سوی پیروان سایر 
ادیان الهی نیز مواجه شد. پویش هماهنگ و متحد کشورهای اسامی در کنار پیروان 

آزاد اندیش سایر ادیان آسمانی قابل تقدیر است.
امیری مقدم افزود: هتک حرمت قرآن کریم به شدت اهداف و اصول منشور ملل متحد 
را نقض کرده و خاف اصل همزیســتی مسالمت آمیز است و اساس صلح و امنیت و 
روابط دوســتانه بین مردم و کشورها را از بین می برد. مطابق حقوق بین الملل، نفرت 
پراکنــی علیه ادیان الهی به بهانه آزادی بیان توجیه پذیر نیســت. این اقدام مغایر با 

اصول و قوانین بین المللی و خاف اصول حقوق بشر ادعایی آنها است.
وی تاکید کرد: در شــرایطی که تریبون ها و ماشین تبلیغات استکبار جهانی معنویت 
و ارزش های معنوی بشــر را نشانه گرفته اســت، متفکران و عالمان همه ادیان الهی 
می بایست با تعامل سازنده و دیدگاه تقریبی برای مقابله با پدیده توهین به مقدسات 
و هتک حرمت همه نمادهــای ادیان الهی تاش کنند. به منظور جلوگیری از هتک 
حرمت مقدسات ادیان الهی، می بایست اقداماتی در سطح ملی و بین المللی در همه 
کشــورهای مختلف صورت بگیرد. از ســازمان های بین المللی انتظار داریم تا برای 

جلوگیری از اینگونه موارد اقدام کنند.
ســفیر ایران گفت که جمهوری اسامی ایران و جمهوری اسامی پاکستان یکصدا با 
ســایر کشورهای اســامی اقدامات متعددی را در کنار سایر پیروان ادیان الهی برای 
جلوگیــری و محکومیت از توهین به مقدســات انجام دادنــد. همچنین اقدام دولت 
پاکســتان در معرفی روز هفتم ژوئیه ماه گذشته بعنوان روز تکریم قرآن کریم اقدام 
شایسته و بجایی بود. ســفارت جمهوری اسامی ایران تنها کشوری بود که رسما از 
این اقدام تقدیر کرده و از همان ابتدا به کمپین تکریم قرآن کریم به ابتکار جمهوری 

اسامی پاکستان پیوست.
برخی از شخصیت های طراز اول اهل تسنن و شیعه، نماینده هندو و سیک ها و رهبران 
مســیحی پاکستان نیز در سخنانی تکرار جنایات توهین به مقدسات اسامی در اروپا 
را محکوم و ســکوت رهبران غربی و سازمان های بین المللی حقوق بشر در برابر این 

اقدامات شیطانی را شرم آور عنوان کردند.
کریستوفر شــرف معاون مرکز مطالعات مسیحیت در پاکستان نیز بیانیه محکومیت 

توهین به مقدسات را از طرف جامعه مسیحیان پاکستان قرائت کرد.
احســان خزاعی رایزن فرهنگی ســفارت ایران در پاکستان نیز با قدردانی از حضور و 
مشارکت رهبران دینی و نخبگان پاکستانی در همایش تکریم قرآن کریم، گفت: امروز 
شــاهد تهدیداتی علیه قرآن کریم و ارزشــهای دینی هستیم، در برخی از کشورهای 
اروپایی که مدعی آزادی و احترام به عقیده دیگران هســتند، به ارزشمندترین کتاب 
الهی که برای هدایت بشــر آمده اســت یعنی قرآن کریــم اهانت می کنند که با این 
کار قلوب بیش از ۲ میلیارد مســلمان و نیز قلب پیروان تمام ادیان الهی، آســمانی و 

ابراهیمی را به درد آوردند.
وی افزود: خوشبختانه دو کشور مسلمان و همسایه؛ ایران و پاکستان امروز زیر سایه 
قرآن کریم هستند، قرآنی که برای دفاع از آن امام حسین )ع( به خاطر آن به شهادت 
رســید و ثانیا اینکه شرکت کنندگان در این گردهمایی، نسبت به هتاکی و اهانت به 
ســاحت قرآن کریم و اماکن دینی و مذهبی محکومیت شدید خود را اعام و انزجار 

خود را ابراز می کنند.
خزاعی اظهار کرد: توهین به قرآن کریم توهین به همه ادیان الهی، توهین به انسانیت، 
توهین به بشــریت و توهین به همه ارزش های الهی اســت لذا جامعه اسامی از این 
توهین نخواهد گذشت. رهبر معظم انقاب حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: »اهانت 
جنون آمیز به قرآن با شــعار آزادی بیان نشان می دهد هدف حمات استکبار، اصلِ 
اسام و قرآن اســت. علی رغم توطئه استکبار، قرآن روزبه روز پرفروغ تر شده و آینده 
از آن اســام است. همه  آزادی خواهان جهان باید در کنار مسلمانان با سیاست پلید 

توهین به مقدسات و نفرت پراکنی مقابله کنند.«
همچنین در حاشــیه این همایش، نمایشگاهی از نسخ خطی نفیس قرآن کریم که با 

ترجمه و تفاسیر فارسی همراه بود به معرض نمایش گذاشته شد.

به اهتمام رایزنی فرهنگی ایران در پاکستان؛
همایش باشکوه تکریم قرآن با حضور نماینده مجلس خبرگان در پاکستان برگزار شد
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 در صفحه هاي ديگر

کاهش آمار مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت 
سیزدهم

۲ هزار مرکز درمانی در دولت سیزدهم به بهره 
برداری رسید

رشد ۲۳ درصدی تولید خودروهای سواری در ۵ 
ماهه امسال

از ابتدای امسال تا پایان مردادماه ۵۳۶ هزار و ۹۰۳ دستگاه انواع خودرو 
در دو خودروساز بزرگ کشــور و همچنین خودروسازان خصوصی تولید 
شده است که این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۴۲۲ هزار و 

۲۷۵ دستگاه بوده است، رشد ۲۷ درصدی را روایت می کند.

استفاده از وی ای آر در 
لیگ قهرمان آسیا به میزبانی 

ایران

شنبه 
  11 شهریور ماه  1402 

19 صفر 1445   
 02 سپتامبر2023

  سال سوم
  شماره 763

 قیمت:5000 تومان
 تعداد صفحه:16

سایر تیترها
فرزین: موضع رئیس جمهوری درباره منابع 

بلوکه شده ایران درست است

خوشا شیراز؛
چند مکان تاریخی شیراز که 

قبل از مرگ باید دید!

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با اشاره به اینکه زیرساخت های 
حوزه ســامت در دولت سیزدهم افزایش یافت، گفت: طی ۲ سال گذشته 
۲ هزار مرکز بهداشتی و درمانی در کشور به بهره برداری رسید و بسیاری از 

مراکز درمانی به تجهیزات پزشکی مجهز شدند..

طبــق اعام معاونت روابط کار وزارت تعــاون،کار و رفاه اجتماعی، تعداد 
مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت ســیزدهم از ۲۷۰ هزار نفر به ۱۷۶ 
هــزار نفر کاهش یافته که به منزله بازگشــت بــه کار و کاهش اخراج و 

تعدیل نیروهای کار بوده است.

چرا حذف ارز چرا حذف ارز ۴۲۰۰۴۲۰۰ تومانی کار لازمی بود؟ تومانی کار لازمی بود؟
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عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
۲ هزار مرکز درمانی در دولت سیزدهم به 

بهره برداری رسید
عضو کمیســیون بهداشــت و درمــان مجلس با اشــاره به اینکه 
زیرساخت های حوزه سامت در دولت سیزدهم افزایش یافت، گفت: 
طی ۲ سال گذشــته ۲ هزار مرکز بهداشتی و درمانی در کشور به 
بهره برداری رســید و بسیاری از مراکز درمانی به تجهیزات پزشکی 

مجهز شدند..
ســید جلیل میرمحمــدی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشــاره 
به اقدامات دولت ســیزدهم در ۲ سال گذشــته افزود: راه اندازی 
صنــدوق حمایت بیماران خاص و صعب العــاج از جمله اقدامات 
و دســتاوردهای مهم این دولت اســت که توانست دغدغه این نوع 

بیماران و خانواده های آنها را کاهش دهد.
وی اظهار کرد: این صندوق بــا اعتبار هفت هزار میلیارد تومان به 
تصویب رسید و ۱۵۱ بیماری مانند انواع سرطان ها و بیماری های 
خاص تحت پوشش این صندوق قرار گرفتند که بخش قابل توجهی 
از هزینه های درمانی این بیمــاران از طریق صندوق پرداخت می 

شود.
میرمحمدی رایگان کردن بیمه ســه دهک پایین جامعه با اعتبار ۶ 
هزار میلیارد تومان را از دیگر اقدامات دولت ســیزدهم بیان کرد و 
افزود: حدود ۶ میلیون نفر از افراد فاقد هرگونه بیمه درمانی، تحت 

پوشش بیمه قرار گرفتند.
وی تصریــح کرد: اقدام دیگر پیگیری معاف کــردن مالیات کارانه 
پزشــکان متخصصی اســت که فاقد مطب هســتند و یا با بخش 
خصوصــی هم همکاری ندارند و صرفا با تعرفه دولتی خدمات ارائه 

می کنند.
این نماینده مجلس تصریح کرد: گر چه سازمان مالیاتی ۱۰ درصد 
مالیات از این پزشکان اخذ می کند اما تاش می شود تا با همکاری 
این سازمان، این پزشکان مشــمول مالیات قرار نگیرند زیرا آنها با 
تعرفه یک دهم تا یک پانزدهم بخش خصوصی به بیماران خدمات 

ارائه می کنند.
میرمحمدی از افزایش قابل توجه اعتبارات حوزه بهداشت و درمان 
در سال جاری خبر داد و گفت: در این زمینه ۵۰ هزار میلیارد تومان 
مصوب شــده تحت عنوان یک درصد مالیات برارزش افزوده سهم 
سامت پرداخت شود و به صورت مستقیم از خزانه دولت به حساب 

وزارت بهداشت واریز می شود.
وی به افزایش زیرساخت های حوزه سامت در دولت سیزدهم اشاره 
کرد و گفت: افزایش تعداد تخت های بیمارستانی در این دولت قابل 
توجه است و افزون بر ۲ هزار مراکز بهداشتی و درمانی در کشور به 
بهره برداری رســیده و بسیاری مراکز درمانی به تجهیزات پزشکی 

مجهز شده اند.
نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شــورای اســامی با اشاره به 
کنتــرل و مهار ویروس کرونا در ایــن دولت افزود: مرگ و میرهای 
قابل توجهی در زمینه این ویروس در ایران و جهان رخ داد و دولت 
قبــل برای مقابله با این بیماری، با وجود اینکه مورد حمایت جانبه 

قرار گرفت اما اراده ای برای مقابله جدی و کنترل آن نداشت.
میرمحمدی ادامه داد: با شروع کار دولت سیزدهم نخستین اتفاقی 
که رخ داد، ایجاد یک فضای توأم با همدلی ، همفکری و همراهی در 
ستاد ملی کرونا بود و همه اعضا به صورت یکصدا پیگیر رفع مشکل 
شدند به طوری که بدون اینکه تحریمی رفع شود، شاهد ورود قابل 

توجه واکسن کرونا بودیم .
این عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس گفت: در روزهای 
نخست که دولت ســیزدهم تحویل گرفته شد، شاهد مرگ روزانه 
بیش از ۷۰۰ نفر از هموطنان بودیم که با دیپلماسی شخص رییس 
جمهور، واکسیناسیون عمومی بسیار سریع در کشور رخ داد، همه 
بسیج شــدند و دولت پای کار آمد و به کمک وزارت بهداشت این 

بیماری مهار شد.
وی خاطرنشان کرد: با دیپلماسی خوبی که در این دولت اتفاق افتاد 
و با همدلی در ســتاد ملی کرونا ، همراهی و همکاری همه دستگاه 
های دولت در مدت کوتاه منجر به کنترل کرونا شد و امروز مردم به 

زندگی عادی خود بازگشتند.

نایب رییس کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس

عضویت در بریکس، پروژه منزوی سازی 
ایران را شکست داد

نایب رییس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
بــا بیان اینکــه اولین پیام حضــور ایران در بریکس، شکســت 
پروژه منزوی ســازی ایران اســت، گفت: سال هاست که آمریکا و 
هم پیمانانش به دنبال منزوی ســازی ایران هستند، اما جمهوری 
اســامی با تقویت تعامات خود پــروژه انزوای ایــران را ناکام 

گذاشت.
ابراهیم عزیزی در گفت و گو بــا خبرنگار پارلمانی ایرنا در مورد 
عضویت ایران در بریکس گفت: اولین پیام حضور ایران در بریکس 
شکســت پروژه منزوی سازی ایران است. سال هاست که آمریکا و 
هم پیمانانش به دنبال منزوی ســازی ایران هستند، اما جمهوری 
اسامی با تقویت تعامات خود و حضور در سازمان های منطقه ای 

و فرا منطقه ای پروژه انزوای سازی ایران را ناکام گذاشت.
نایب رییس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
دومیــن پیام عضویت ایــران در بریکس فروپاشــی اقتصاد تک 
قطبی خوانــد و اظهار داشــت: اروپایی ها و غربی هــا بر اقتصاد 
تک قطبی تمرکز کردند و یــک جانبه گرایی را مبنای عمل قرار 
 داده اند؛ پیوستن ایران به بریکس به معنای شکست پروژه اقتصاد 
تک قطبی یک جانبه گرایی با محوریت آمریکایی هاســت؛ چون با 
پیوستن ایران و تقویت بریکس شاهد خارج کردن اقتصاد دنیا از 

چنگال آمریکا و هم پیمانش هستیم.
نماینده مردم شیراز با اشــاره به ظرفیت های جمهوری اسامی 
در حوزه های مختلف گفت: ایران با برخورداری از ذخایر بی نظیر 
نفت، گاز و معادن و موقعیت استراتژیک می تواند نقش مهمی در 
بریکس داشته باشد. بنابراین پذیرش عضویت هم برای ایران مهم 
اســت و هم برای بریکس موقعیت خوبی فراهم شــده است تا از 

ظرفیت های جمهوری اسامی ایران استفاده کند.
عزیــزی تصریح کرد: بریکــس، صدای بازارهای نوظهور اســت. 
فرصتی برای رســیدن به توســعه و برخورداری از تعادل اقتصاد 
جهانی اســت که قواعد بازی سیاســی اقتصادی جهان را تغییر 

خواهد داد.
وی با اشــاره به دســتاوردهای دیپلماســی در دولت ســیزدهم 
گفت:عضویــت ایــران در بریکــس یکــی از موفقیت های دولت 
ســیزدهم در حوزه دیپلماســی اســت و در این ز مینه گامهای 
موثری برداشــته شــد عضویت در بریکس و ســازمان همکاری 
شــانگهای، حل برخی از مســائل مهم منطقه ای، ارتباط ویژه با 
همسایگان، کم کردن تنش ها و آزادسازی دارایی های بلوکه شده 
از دســتاوردهای مهم دولت ســیزدهم در حوزه دیپلماسی است 
کــه در دولت بر آن تمرکز کرده اســت و در آینده موفقیت های 

بیشتری هم به همراه خواهد داشت.

خبر

۲۲

معاون پارلمانی رئیس جمهور، تقدیر رهبری از عملکرد دوســاله دولت مردمی و 
عدالت گــرا را مدال افتخاری برای دولت ســیزدهم خواند و گفت: تمجید و تایید 

رهبری برای دولت مردان مسئولیت آور است.
ســید محمد حســینی در گفت و گو با خبرنگار حوزه دولت ایرنــا، درباره ارتقاء 
شاخص ها و معیارها در دولت سیزدهم که تقدیر رهبر انقاب را در پی داشت، بیان 
کرد: رهبر انقــاب همواره از دولت ها حمایت کرده اند تا از عهده کارهای اجرایی 
سخت و دشــوار برآیند، اما تفاوت دولت آیت الله رئیسی این است که از عملکرد 
دوســاله وی هم تقدیر و تمجید به عمل آمد و این برای اعضای دولت، مدیران و 

کارکنان دستگاه های اجرایی در سراسر کشور مایه مباهات و افتخار است.
وی در ادامه تاکید کرد: رهبر انقاب در جلسه با اعضای دولت دستاوردهای دولت 
را بیان کردند و فرمودند ۵۰ مورد را یادداشت کرده اند که البته فرصت نشد تمامی 
این موارد مطرح شــود. در مقایسه این دســتاوردها با برخی فعالیت ها در دولت 

گذشته، مشخص می شود که حکمت و فلسفه این تمجید چیست.
معاون پارلمانی رییس جمهور با اشــاره به اینکه دولت قبل در تمامی امور کشور 
چشــم انتظار غربی ها بود، عنوان کرد: در دولت یازدهم و دوازدهم صرفا توجه به 
چند کشــور غربی مدنظر بود و به همکاری و تبادلات تجاری با دیگر کشــورها 
اهمیت چندانی داده نمی شد در نتیجه روابط سیاسی و اقتصادی به سردی گرائید، 

به هرحال تمایلی به گســترش روابط با کشــورهای همسایه، منطقه، کشورهای 
قدرتمند آســیایی همچون چین و روسیه و نیز آمریکای لاتین و آفریقا مشاهده 
نمی شد و وزیر خارجه وقت با طرح دوگانه میدان و دیپلماسی نشان داد که با رمز 
و راز اقتدار کشور ناآشنا است یا به دیکته و نسخه  غربی ها که برجام ۲ و ۳ و ۴ را 

به آنان القا می کردند، عمل می کند.
حســینی، توقف پروژه های عمرانی و تعطیل یا نیمه تعطیل شدن هزاران مراکز 
تولیدی را از دیگر کم کاری ها و اشــکالات مبنایی در دولت قبل برشمرد و گفت: 
همچنین در بعُد فرهنگی در دوره گذشته رهبر انقاب بارها نسبت به ترویج بی بند 
و باری و ولنگاری فرهنگی و نیز ســند ۲۰۳۰ هشدار دادند؛ در سیاست خارجی 
رهبر معظم انقاب دســت دولت وقت را در مذاکرات باز گذاشــتند ولی بدبین 
بودن خود به صداقت غربی ها را ابراز داشــتند اما دیپلمات های ما خوش بینانه و 
ســاده انگارانه به تضمین بودن امضای کِری دل بسته بودند و محدودیت ها را یک 
طرفه پذیرفته و اقدام کردند در حالیکه آمریکا و اروپا به تعهدات خود درخصوص 

لغو تحریم ها پایبندی نشان ندادند.
وی با بیان اینکه در دولت قبل خبر چندانی از انگیزه، تحرک و مدیریت جهادی 
برای پیشرفت کشــور، تحقق عدالت و خدمت به مردم نبود، یادآور شد: رخوت، 
رکود، افزایش فاصله طبقاتی، رانت خواری، روحیه اشرافی گری و تجمل گرایی سبب 

نارضایتی بخش عمده ای از مردم شــده بود به نحوی که در انتخابات سال ۹۸ و 
۱۴۰۰ مشارکت مردم در حد انتظار نبود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشــاره به اینکه دولت سیزدهم با نگاه و رویکرد 
متفــاوت، با درایت، جدیت، اهتمام ویژه، وقت گذاری فراوان و بدون تشــریفات و 
تجمات خدمت به مردم را اســاس کار خود قرار داد، متذکر شــد: در سفرهای 
استانی که رکورد بی ســابقه ای در سال اول فعالیت دولت به ثبت رسید، تکمیل 
احداث پروژه های نیمه تمام در اولویت قرار گرفت و اعتبارات لازم به آنها اختصاص 
داده شــد و تأمین کالاهای اساسی و نیازهای مردم از جمله آب و برق در اولویت 

قرار گرفت.
حسینی ادامه داد: مع الأسف در دهه گذشته رشد اقتصادی نزدیک به صفر بود و 
خوشبختانه در دوسال اخیر این شاخص افزایش یافت و رشد اقتصادی به عنوان 
یکی از مهمترین شــاخص های اقتصادی از مرز ۴٪ گذشت. در زمینه تولید که 
دغدغه چندین ساله رهبر انقاب در نام گذاری سالها بود در این دولت رشد قابل 
توجهی به ویژه در حوزه صنعت شــاهد هستیم از جمله شرکت های دانش بنیان 
مــورد حمایت جدی قرار گرفتند به گونــه ای که در حال حاضر محصولات این 
شرکت ها نه تنها بخشی از نیازهای کشور را تامین می کند بلکه با اقبال بازارهای 

جهانی مواجه شده است.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

انصــاف، اگــر در هر اظهــاری و دیدگاهی دربــاره دولت آیت الله 
رئیســی، فراموش نشــود و منافع ملی بر حســادت های سیاسی 
رجحان یابد، می توان گفت که پشــت هر کلمــه از تمجید رهبر 
انقاب از دولت هزاران ساعت تاش خســتگی ناپذیر اما بی ادعا و 

است. نهفته  هیاهو 
به گزارش خبرنگار حوزه دولــت ایرنا، مرور محورهای توصیه های 
رهبر معظم انقاب به دولتمردان دولت ســیزدهم در همان ابتدای 
آغاز به کار آن ها، مهمترین ســندی اســت که راز تمجید و تقدیر 
ویــژه ایشــان را از دولت عیان می ســازد. کافی اســت بدانیم که 
رهبری از دولت آیت الله ســید ابراهیم رئیســی خواست تا صیانت 
از جــان مردم در برابر کرونا را بر عهده گیرد، تورم بالا در کشــور 
را مدیریــت کند. برای قطار سیاســت خارجی از جز وین و غرب، 
ایســتگاه های جدید بسازد و معیشــت را به مذاکرات گره نزند، با 
مردم همراه شــود و پای کار آنها در میدان مشــکات بیاســتد و 

عدالت را در هر طرح و لایحه و برنامه ای ســرلوحه قرار دهد.
سیاســت داخلی روزی که آیت الله رئیسی ســکان هدایتش را به 
دســت گرفت، در اقیانــوس متاطمی بود که صبــوری و همدلی 

دولت تا حدودی از ســهمگینی این طوفان کاست.
منتقدی که دشــمن نیســت: روزی که پیروز انتخابات ریاســت 
جمهوری ســیزدهم شــد، بســیاری در مجازی و حقیقی مدعی 
آغــاز خفقــان در حوزه سیاســت داخلی شــدند امــا دعوت از 
منتقدان و مخالفان سیاسی و نشســتی چندساعته با آن ها، نشان 
داد که راهی که قرار اســت ســید ابراهیم رئیســی برود، مســیر 
عقده گشــایی های سیاسی نیست و او برای ســاختن ایرانی برای 
همه ایرانیان، تندتریــن منتقدان خود از »احمد زیدآبادی« فعال 
سیاســی اصاح طلب و »جواد امام« دبیــرکل مجمع ایثارگران و 
بســیاری دیگر را به مشــورت دعوت می کند. در یک سال ابتدایی 
دولــت، تقریبا با همه اصناف و گروه هــای اجتماعی، اقتصاددانان 
و روزنامه نگاران نشســت هایی برگزار شــد و در تازه ترین نشست 
خبــری رئیس جمهور، وقتــی از او دربــاره انتقادات و سانســور 
موفقیت های دولتش پرســیدند، منتقدان را بی آنکه حقیر بشناسد، 
دعوت به انصاف کرد و گفت خط و مشی گفتار و رفتارش، توهین 
به هیچ منتقد و معترضی نیســت و تنها از آن ها می خواهد نگاهی 
ملی و فراجناحی به دولت و موفقیت هایش داشــته باشند. واقعیت 
آن اســت که رئیسی خاف آنچه در رقابت های انتخاباتی علیه وی 
تبلیــغ کردند؛ نه تنها تریبون هــای در اختیارش را به محفلی برای 
زیر ســؤال بردن دولت گذشته و تخریب رقبای سیاسی قرار نداد، 
بلکــه در فرصت های مختلف این تریبــون را در اختیار منتقدانش 

قرارداد و گوش شنوایی برای آن ها شد.
-همراهی با قــوا : همراهی همدلانه دولت ســیزدهم با دیگر قوا، 
یکی از مشــهودترین واقعیات عرصه سیاســت داخلی اســت. این 
همدلــی برای خدمت به مــردم و آرامش موجــود در روابط قوا، 
به رغم تمام اختاف نظرات، نتیجه اعتقاد راســخ دولت و شــخص 
رئیس جمهور بر پرهیز از حاشیه است. دولت این همراهی را حتی 
وقتــی نمایندگان مجلس وزرا را اســتیضاح کردند و کارت زرد و 
قرمــز دادند، حتی وقتی که نمایندگان خواســتار برکناری معاون 
یک وزیر به دلیل سوبرداشــت از بخشنامه ای شدند یا در بندهای 
بودجه و برنامه توســعه دیدگاه های خود را اعمال کردند، یا زمانی 
کــه طرح های متنوعی را در بهارســتان با وجــود مخالفت دولت 
تصویــب کردند یا زمانی کــه با جداســازی وزارتخانه ای موافقت 
نکردنــد، یا زمانی که دیوانی رأی انفصال مدیرانش را داد، در تمام 
این مقاطع و برهه ها، تاش کرد بیشــترین همراهی با دو قوه دیگر 
را داشته باشــد تا با ارتقای محسوس سطح تعامل میان قوا، افقی 
را که برای گره گشــایی از زندگی مردم ترســیم کرده است، قابل 

باشد. دستیابی 
در میدان مشــکات مردم: »رفتن بین مردم ســلوک من اســت 
در اتاق نمی نشــینم و همه ســطوح و لایه های مدیریتی کشــور، 
مثــل رئیس دولت باید به تمام بخش ها سرکشــی کنند«. آیت الله 
رئیســی وقتی وعده حضور در میان مردم را در بحبوبحه انتخابات 
ریاســت جمهوری سیزدهم می داد شــاید برخی از حامیانش هم 
تصور نمی کردند دو ســال تمام، همه پنجشنبه و جمعه های دولت 
در اســتان ها و شــهرها و روســتاها و جاده های ایران بگذرد. اما 
رئیس جمهور نشــان داد که ارتباط بی واسطه با مردم تمام ایران و 
نه فقط مرکزنشــینان را کیمیایی یافته است که بر داغ محرومیت 
مردمان محروم این مناطق مرهم اســت. اینکه تا چه میزان در این 
تاش موفق بــوده را نمی توان از توییتری های و هشــتگ زن های 
فضــای مجازی دریافت، باید آن را از پیرزنــی در دور افتاده ترین 
روســتاهای ایام و بجنورد و بیرجند پرسید که چه حسی داشته 
وقتی عالی ترین مقام اجرایی کشــور، مهمان خانه ســاده اش شده 

است.
سفرهای اســتانی رئیسی با رؤسای جمهور سلف خود متفاوت بود 
و به دلیل همین تفاوت هاســت که شکســتن رکــورد و حضور در 
همه اســتان های ایران در کمتر از یک ســال ممکن شد. سرعت؛ 
یکــی از مهمترین ویژگی های این ســفرها و عامــل ایجاد تفاوت 
اشاره شــده است. پیش از آغاز هر سفر اســتانی نیازهای اساسی 
و عقب ماندگی های اســتان از ســوی کارگروه مشخصی، شناسایی 
شــده و بخشــی از تصمیمات و اقدامات لازم برای رفع آن نیاز و 
اصــاح رویه در تهران گرفته و انجام شــد که یکــی از مهمترین 
دلایل ایجاد ســرعت اشــاره شده بود. ســفرها برخاف رویه های 

پیشــین فشرده و حداکثر ۲ روزه بود و تصمیم رئیس جمهور مبنی 
بــر برگزاری آن در روزهــای تعطیل و آخرهفته گرچه خســتگی 
بســیاری به وی و دولتش تحمیل می کرد امــا تمرکزمورد نیاز به 
منظور انجام مســئولیت در مرکز را در روزهای کاری برای دولت 

می کرد. فراهم 
هم شخص رئیس جمهور و هم دولتمردانش با هر حادثه و تصادفی، 
سیل و زلزله ای در میدان حاضر بودند و تفاوتی هم نمی کرد کمبود 
دارو در دوران ســخت کرونا باشــد یا زلزله هرمزگان و اندیکا، یا 
ریختن ســاختمان  متروپل یا اصــاح نظام ارزی و پرداخت یارانه. 
در این شرایط یا رئیسی شــخصا در این مقاطع حاضر بود و برای 
مردم درباره جزییات رویدادها و تصمیمات دولتش توضیح می داد 
یا وزرایش یک هفته در میــدان رویداد بودند و مورد تقدیر مردم 

و رهبری قرار می گرفتند.
تعامل با همســایگان: پذیرش این واقعیت که جهان تنها سه کشور 
اروپایی و آمریکا نیســت، همچنان برای منتقدان سیاســی دولت 
دشــوار است اما از دو ســال پیش که در چنین روزهایی، آیت الله 
رئیســی کار خود را آغاز کرد، پروسه ای شروع شد که درپی پاک 
کردن قوانین و خطوط قرمز نانوشــته ای بــود که محدوده و مرز 
سیاســت خارجی ایران را تنها در ارتباط با غرب ترسیم می کرد و 

ایران را در مرزهای فرامنطقه ای جستجو. منافع 
آغــاز فصل جدید از روابط با همســایگان و کشــورهای منطقه و 
تاش برای رفع سوءتفاهم های موجود، در همین مسیر بود. دولت 
ســیزدهم با درک اهمیت ایجاد و تثبیت روابط با همســایگان به 
ویژه عربستان ســعودی، سیگنال های ســبز ارسال شده از سوی 
ریــاض را دریافــت کرد و اجــازه داد میانجیگران در مســیر رفع 
ســوتفاهم های مورد اشــاره تاش کنند. عــراق، عمان، قطر و در 
نهایــت چیــن در این مســیر فعالیت کردند و با بازگشــت روابط 
تهران-ریاض بر مدار منطق، مســیر ثبات در خاورمیانه هموار شد.

تبدیل مناقشــه ای که هم منافع ملی ایرانیان و هم جهان اســام 
را تهدیــد و تحدید می کرد، به روابطی عــادی و مبتنی بر اصول 
همســایگی، توطئه های رژیم صهیونیســتی را هم نــاکام خواهد 
گذاشــت. تهران از شهریور ۱۴۰۰، پیامی را به کشورهای همسایه 
مخابره کــرد که مجمــوع رویدادهای پس از آن نشــان می دهد 
که این پیام از ســوی آن ها هم مورد اســتقبال قرار گرفته است. 
امیران امیرنشــین های خلیج فارس، روســای همسایگان شمالی و 
شــرقی هم در دیدارهای حضوری و هم در گفت وگوهای تلفنی از 
توازنی که ایران به سیاســت خارجی خــود داده، قدردان بودند و 
از ظرفیت هایی ســخن گفتند که این توازن می تواند در روابط دو 

کند. ایجاد  جانبه 
عضویت در ســازمان های بین المللی: شــانگهای و بریکس دو نام 
بــزرگ در بلوک بنــدی قدرت هــای نوظهور جهانی هســتند که 
جمهوری اســامی ایران در دو ســال گذشــته به عضویت آن ها 
درآمده اســت. ســازمان هایی که در کنار تمام اهداف اقتصادی و 
سیاســی، در عیان و نهان تــاش می کنند دربرابر هژمونی غرب و 
به ویژه آمریکا هژمونی جدیدی ایجاد و با یکجانبه گرایی ها مبارزه 

کنند.
اعتقاد به این اصل که جهان محدود به اروپا و آمریکا نیست؛ اساس 
ســفرها و تاش های رئیس جمهور برای عضویت در ســازمان های 
فراغربی اســت. عضویت در ســازمان همکاری های شــانگهای با 
حضور چین، روســیه، هند، پاکســتان، تاجیکســتان، ازبکستان، 
قزاقســتان، قرقیزستان و ایران به عنوان اعضای اصلی و مغولستان، 
افغانســتان، باروس به عنوان اعضای فرعی، ۲۳ درصد جغرافیای 
زمیــن، ۴۵ درصد جمعیــت این کره و ۲۵درصــد تولید ناخالص 
جهان را به خود اختصاص داده است. در سال ۲۰۱۹ اندازه اقتصاد 
۱۲  عضو ســــازمان همکاری شانگهای، ۲۰.۱ تریلیون دلار بود و 

عضویت ایران در این ســازمان بین المللی پس از ۱۷ سال، فرصت 
ارزشــمندی برای بهره گیری از این ظرفیت عظیم اســت و شواهد 
حکایــت از آن دارد که دولت ســیزدهم در منظومه دیپلماســی 

اقتصادی خود، بر این ظرفیت تأکید ویژه دارد.
ســازمان همکاری هــای اقتصادی؛ اکو هم دیگر ســازمانی بود که 
دولت در راســتای برنامه دیپلماسی اقتصادی، پس از سفر آیت الله 
رئیســی به تاجیکستان و حضور در اجاس پانزدهم این نهاد، ارتقا 

همکاری را با آن در دستور کار قرار داد.
جمعیت نیــم میلیاردی، مالکیت یک ســوم منابــع انرژی جهان، 
موقعیت بی نظیر ارتباطی میان اروپا با چین و روسیه با خلیج فارس 
و اقیانوس هند، نیروی انســانی جوان و پرتوان و هویت مشــترک 
دینی و فرهنگی، این ســازمان را به ســازمانی ارزشــمند تبدیل 

کرده است.
بریکــس را هــم می تــوان ضلع ســوم مثلــث حضور ایــران در 
ســازمان های بین المللی دانست. ضلعی که اهمیت آن، به اندازه ای 
بــود که بلومبرگ عضویت ایران در آن را شکســت آمریکا ارزیابی 
کرده اســت. عضویــت در پیمان بریکس کــه قدرت های کنونی و 
آینده اقتصــاد جهان بنیانگذار آن هســتند، از چنــد منظر قابل 
ارزیابی اســت اما مهمترین آن را می توان شســکت یک استراتژی 
با تمام تاکتیک های آن دانســت؛ اســتراتژی فشــار حداکثری در 
حوزه اقتصاد و منزوی ســازی در حوزه دیپلماســی. »بریکس« که 
بنیانگــذاران آن قدرت هــای اقتصادی نوظهور دنیــا مانند برزیل، 
چین، هند، آفریقا و روسیه هســتند گستره فرامنطقه ای و جهانی 
در چند قاره اســت. روســیه، چین، برزیل و هنــد در بین هفت 
کشور نخســت از نظر مساحت قرار دارند و یک سوم از کره زمین 
را بــه خود اختصاص داده اند. از نظــر جمعیتی بیش از ۴۰ درصد 
جمعیت دنیا را دارند و از میان این کشــورها، ۲ کشــور عضو دائم 

امنیت سازمان ملل هستند. شورای 
سیاســت خارجی جمهوری اسامی ایران در دوسال گذشته و در 
پی حراســت از منافع ملی، متوازن  شــده اســت و این بخشی از 

دلایل تمجید ویژه رهبر انقاب از دولت ســیزدهم است.
حــوزه اقتصاد را می تــوان مهمترین حوزه اقدام دولت ســیزدهم 
دانســت، حوزه ای که هــم رهبر معظم انقــاب و هم خود دولت، 
بر تاش بیشــتر در آن تاکید دارند اما در طول دوســال گذشته 
قــوه مجریه به صورت مشــخص و به زبان ســاده از کنار چاله ها 
و چالش هــای موجود در این حوزه نگذشــته و یا چشــمان خود 
را عافیت طلبانــه به روی این چالش ها نبســته اســت. حذف ارز 
ترجیحی یکی از آن ابَرَچالش های بوده اســت که دولت ســیزدهم 
به منظور واقعی ســازی یارانه ای که در این ارز نهفته بود و سرازیر 
کردن آن به جیب مردم، تکاپویی بزرگ به جان خرید تا این یارانه 
به اصطاح به دســت اهلش برســد. کاهش تورم، رشد اقتصادی 
در بخش صنعت، افزایش ســرمایه گذاری، کاهش بیکاری، کاهش 
ضریب جینــی، تقویت نظام مالیاتی، تســهیل ســرمایه گذاری و 

اشــتغال، از مهمترین اقدامات دولت در حوزه اقتصاد بوده است.
شــاخص های کان اقتصاد در دولت سیزدهم گرچه اثرات ملموس 
کوتاه مدت از خود نشان نمی دهند اما اقداماتی چون انضباط بخشی 
به سیســتم بانکی و تولید نقدینگی، احیای کارخانجات تولیدی و 
بازگرداندن کارگران به کار، ســرفصل اقداماتی است که دولت به 

صورت زیربنایی آن ها را در دســتور کار قرار داده است.
منتقدان سیاســی، مردمان شــهرهای ایران و شاید حتی دشمنان 
این کشــور می تواننــد انتقادات و انتظارات و حتی دشــمنی های 
خــود را با این دولت ابراز و اعام کنند اما برآیند تمام رویدادهای 
دو ســال گذشــته را که هیچ یک از این گروه ها توان کتمان آن را 
نخواهند داشــت یــک رویکرد مشــخص و آن عافیت طلب نبودن 

است. دولتمردان سیزدهم 

رمزگشایی از یک تمجید؛ عافیت طلب نبودند

تقدیر رهبری مدال افتخاری برای دولت سیزدهم
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فرزین: موضع رئیس جمهوری درباره منابع 
بلوکه شده ایران درست است

فززین اعام کرد: موضع رئیــس جمهوری در خصوص منابع بلوکه 
شــده ایران در خارج از کشور بر اساس طبقه بندی فنی حساب های 

ارزی خارجی  بانک مرکزی کاما صحیح است.
به گزارش ایســنا،  محمدرضــا  فرزین، رئیــس کل بانک مرکزی 
در صفحه شــخصی خود نوشــت:  "موضع ریاست محترم جمهوری 
در خصوص منابع بلوکه شــده ایران در خارج از کشــور بر اســاس 
طبقه بنــدی فنی حســاب های ارزی خارجی  بانــک مرکزی کاما 

صحیح است.

کاهش آمار مقرری بگیران بیمه بیکاری در 
دولت سیزدهم

طبق اعــام معاونت روابط کار وزارت تعــاون،کار و رفاه اجتماعی، 
تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت سیزدهم از ۲۷۰ هزار نفر 
به ۱۷۶ هزار نفر کاهش یافته که به منزله بازگشت به کار و کاهش 

اخراج و تعدیل نیروهای کار بوده است.
به گزارش ایســنا، بیمه بیکاری یکی از حمایت های اجتماعی است 
که سازمان تامین اجتماعی بر اساس آن مکلف است با دریافت حق 
بیمه بیکاری مقرر به کارگران مشــمول قانون بیمه که به طور غیر 
ارادی بیکار و از ســوی ادارات تعــاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی 

شده اند، مقرری بیمه بیکاری پرداخت کند.
بیمــه بیکاری به کارگران مشــمول قانون کار و تابــع قانون تامین 
اجتماعی دارای کارفرما تعلق می گیرد و بر اساس آن کارفرما مکلف 

است ۳ درصد از مزد کارگر را به صندوق بیمه بیکاری واریز کند.
طبق قانون بیمه بیکاری، کســانی مســتحق دریافت بیمه بیکاری 
هســتند که بدون میل و اراده بیکار شــده و آماده کار باشند.بیمه 
شدگانی که به دلیل بروز حوادث قهریه و غیر مترقبه از قبیل سیل، 
زلزله جنگ، آتش ســوزی و... بیکار شوند، می توانند از مقرری بیمه 
بیکاری اســتفاده کنند.همچنین بیمه شدگانی که به علت تغییرات 
ساختار اقتصادی واحد مربوطه به تشخیص وزارتخانه ذیربط و تأیید 
شــورای عالی کار، بیکار موقت  شناخته شوند، بیمه بیکاری دریافت 

خواهند کرد.
معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به تازگی آماری از 
تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت ســیزدهم ارائه کرده که 

از کاهش تعداد مقرری بگیران طی این مدت حکایت دارد.
بــه گفته وی در تیرماه ۱۴۰۰ تعداد مقــرری بگیران بیمه بیکاری 
۲۷۰ هزار نفر بودند که شــهریور ماه ســال ۱۴۰۰ به ۲۴۰ هزار نفر  
کاهش پیدا کرد و تا تیرماه امســال نیز ۱۷۶ هزار و ۲۵۱ نفر بیمه 

بیکاری دریافت کرده اند.
آنطور که رعیتی فرد گفته این کاهش آمار نشان می دهد تاش های 
دو ســال گذشته باعث شــده تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری به 
دلایلی از جمله بازگشت به کار یا کاهش اخراج و تعدیل نیرو کاهش 

پیدا کند.
به گزارش ایســنا بیمه بیکاری به دارندگان بیمه اختیاری یا خویش 
فرمایی تعلق نمی گیرد.اتباع خارجی، بازنشستگان و از کار افتادگان 
کلی، صاحبان حرف و مشــاغل آزاد از شــمول مقــررات این قانون 

مستثنی هستند.
لازم به ذکر اســت که کارگران فصلی در صورتی که صرفا در هنگام 
فصل کار اخراج شــده و بیکاری آنها با اراده تشــخیص داده شود، 

مشمول دریافت مقرری بیمه بیکاری خواهند بود. 
بیکاران دارای قرارداد کار با مدت معین نیز در صورتی که بر اساس 
رأی مراجع حل اختاف در خال مدت قرارداد اخراج شــده باشند 

بیمه بیکاری به آنها تعلق می گیرد.
افراد شاغل در کارهایی که ماهیت آن جنبه دائمی دارد و بر اساس 
قرارداد کار در مدت معینی مشــغول کار بوده اند، با تشخیص ادارات 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در صورتی کــه در پایان قرارداد بیکار 
شوند و در آخرین کارگاه حداقل یک سال سابقه پرداخت حق بیمه 
داشــته باشــند، مورد حمایت قرار گرفته و مشمول دریافت مقرری 

بیمه بیکاری خواهند شد.
مدت دریافت مقرری بیمه بیکاری جزو ســوابق پرداخت حق بیمه 

بیمه شده محسوب می شود.
افرادی که به طور غیر ارادی بیکار شــده اند، موظفند مراتب بیکاری 
خود را از طریق ثبت درخواست در سامانه جامع روابط کار به نشانی   

https://prkar.mcls.gov.ir   اعام کنند.
به گزارش ایســنا، مقرری بیمه بیکاری مبلغی اســت که ماهیانه به 
مقرری بگیر پرداخت می شود و میزان و مدت استحقاق و بهره مندی 
از آن بر اســاس ســابقه پرداخت حق بیمه بیکاری و متوسط مزد و 
حقوق یا کارمزد روزانه کارگر مشمول بیمه بیکاری تعیین می شود.

شناسایی نیاز بازار کار اروپا برای اعزام نیروی 
کار ایرانی

در دیدار دستیار وزیر امور خارجه و مدیر کل دفتر توسعه نهادهای 
اشــتغال و هدایت نیروی کار بر لزوم معرفی ظرفیت های نیروی کار 
ایرانی به کشــورهای نیروپذیر تاکید و مقرر شد وزارت امور خارجه 
نســبت به ظرفیت سنجی و شناســایی نیازهای بازار کار کشورهای 

اروپایی اقدام کند.
به گزارش ایسنا، طی سال های اخیر و در سطح جهان، اعزام نیروی 
کار به خارج از کشــور به یک پدیده در حال رشــد تبدیل شــده و 
افراد به دنبال فرصت هایی برای کســب و کار در کشورهای خارجی 
هســتند. درعین حال بسیاری از کشورهای پیشرفته دنیا تاش می 
کنند کمبــود نیروهای کار خود را از طریــق پذیرش نیروهای کار 

بین المللی جبران کنند.
امروزه یکی از بســترها و فرصت هایی که دولت ها می توانند برای 
نیروهای متقاضی کار کشــور بــه ویژه در مورد فــارغ التحصیان 
دانشگاهی فراهم کنند، امکان اشتغال در خارج از کشور و حضور در 

بازارهای کار دیگر کشورهاست.
به اعتقاد کارشناســان اعزام نیروی کار دارای مزایایی اســت که از 
جمله آنها مــی توان به کاهش بیــکاری، ارزآوری و ایجاد تنوع در 
درآمد کشــور به ویژه کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی، صدور و 
انتقال تجربیات فنی و مهندســی، سازماندهی و استفاده از نیروهای 

ماهر و  متخصص به جای فرار مغزها اشاره کرد.
در روزهای اخیر نشســت هم اندیشــی و هم افزایی به منظور فعال 
کردن مقولــه اعزام نیروی کار به اروپا با حضور دســتیار وزیر امور 
خارجــه و مدیر کل غــرب اروپا و مدیر کل دفتر توســعه نهادهای 

اشتغال و هدایت نیروی کار وزارت کار برگزار شد.
به گزارش ایســنا در این نشست امید ملک_ مدیر کل دفتر توسعه 
نهادهای اشــتغال و هدایت نیــروی کار وزارت تعــاون،کار و رفاه 
اجتماعی اعزام نیروی کار ســاده، نیمه ماهــر و ماهر مازاد ایرانی و 
بهره مندی از فرصت های شــغلی موجود در بازار کار بین الملل را 

جزو برنامه های وزارت کار عنوان کرد.

خبر

33اقتصاد

در دولت گذشته بیش از ۷۲۰ هزار میلیارد تومان 
رانت ناشــی از توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی به جیب 
عــده ای واردکننــده و دلال و تاجر خاص رفت و 
افزایــش قیمت ها را هم کنترل نکــرد که همین 
امر باعث شد دولت ســیزدهم ارز ۴۲۰۰ تومانی 
کالاهای اساســی را حذف کنــد و به جای آن به 

مردم یارانه های ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی بدهد.
بــه گزارش ایرنا، رهبر معظم انقاب اســامی در 
دیــدار اخیر با هیات دولــت، به حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اشــاره کردند و آن را کار لازمی دانستند. 
در این مطلب، به چرایی تصمیم دولت ســیزدهم 

برای حذف رانت ارز ۴۲۰۰ پرداخته ایم.
دولــت دوازدهم از ابتدای ســال ۱۳۹۷ تا تیرماه 
۱۴۰۰ که دولــت را تحویل داد، ۶۶ میلیارد دلار 
ارز ۴۲۰۰ تومانی خرج کرد تا کالاهای اساســی 
گران نشــود اما آمارها نشــان مــی دهد که این 
سیاســت نتوانست به اهداف خود برسد به طوری 
کــه تخصیــص ارز ارزان بــرای واردات کالاهای 
اساســی ونهاده های دامی ســبب تضعیف شدید 
تولیدکنندگان داخلی و افزایش ســهم واردات در 
۳ ســال پایانی دولت قبل شــد همچنین بخش 
زیادی از کالاهای وارداتی با ارز ارزان یا به خارج 
از کشور قاچاق می شــد یا به جای مصرف برای 
تولیــد مواد غذایی ضروری مــردم به انحراف می 
رفت و صرف تولید ســایر مــواد غذایی همچون 

کیک و شکات می شد.
عده زیادی از دریافت کنندگان ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اقــدام به فروش آن یا کالاهای وارداتی با نرخ ارز 
آزاد کردنــد، تا بزرگترین رانت تاریخ ایران را رقم 

زدند.
همانطــور که از جدول فوق مشــخص اســت در 
دولــت دوازدهم بیش از ۷۲۰ هزار میلیارد تومان 
رانت ناشــی از توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی به جیب 
عــده ای واردکننده و دلال و تاجر خاص رفت به 
همین دلیل دولت ســیزدهم اقــدام به حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی کرد که یک شــوک تورمی مقطعی 
ایجاد کرد اما بررســی آماری نشــان می دهد که 
متوسط ماهانه افزایش قیمت کالاهای اساسی در 

۳ ســال پایانی دولت قبل کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
تخصیص داده شد بیشتر از دولت سیزدهم و پس 

از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بوده است.
سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی از فروردین ماه سال 
۱۳۹۷ شروع شد و دولت دوازدهم مدعی بود که 
بــا تثبیت قیمت دلار در نــرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی 
جلوی افزایش قیمت کالاهای اساســی را خواهد 
گرفــت امــا آمارها بیانگر آن اســت کــه قیمت 

کالاهای اساسی چندبرابر شده است.
بــه تدریج نیز بــا تصمیم دولت قبل از فهرســت 
کالاهای اساســی کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت 
می کردند کاســته شــد و گرانی ها بیشــتر هم 
شــد اما هیچ یارانه جبرانی به مردم داده نشد تا 

کاهش قدرت خرید آنها جبران شود.

این درحالیست که دولت سیزدهم برعکس دولت 
گذشــته با حــذف کالاهای مشــمول ارز ۴۲۰۰ 
تومانی یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی به حســاب 
هــر فرد ایرانی به غیر از دهک پردرآمد واریز کرد 
که برای اقشــار متوســط و کم درامد در مجموع 
رقم مناسبی اســت و نه تنها سبب کاهش قدرت 
خرید آنها نشــد بلکه افزایش قدرت خرید آنها را 

در پی داشت.

دولت ســیزدهم از اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۱ 
سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی را کنار گذاشت و به 
جای آن واریز یارانه مســتقیم نقدی به حســاب 
مردم را در دستور کار قرار داد با این سیاست هر 
چند قیمت اقام غذایی گران شــد، اما بررسی ها 

نشــان می دهد که این افزایش نسبت به افزایش 
قیمــت همین اقام غذایی در دوره دولت قبل که 
۱۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیص داده 
می شد نه تنها بیشــتر نیست بلکه در بسیاری از 

کالاها کمتر هم هست.
ضمن اینکه دولت سیزدهم بابت این گرانی یارانه 
نقــدی ۳۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی داد، درحالی که 
دولــت قبل بابت آن گرانی هــا هیچ یارانه ای به 
مردم نداد به طور مثال برنج پاکســتانی باسماتی 
از ابتدای سال ۱۳۹۷ )قبل از سیاست ارز ۴۲۰۰ 
تومانی( تا خردادماه سال ۱۴۰۰ در مجموع ۲۰۵ 
درصد گران شد که متوسط ماهانه آن ۵.۴ درصد 
می شود این درحالیست که قیمت همین کالا در 
۱۲ ماه منتهی به خردادماه ۱۴۰۱ و پس از حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی در مجموع ۵۲ درصد افزایش 

یافته اســت که ماهانه آن ۴.۳ درصد می شود.
مــورد دیگر برنج تایلندی اســت کــه در ۳۸ ماه 
منتهی به خردادمــاه ۱۴۰۰ مجموع ۲۶۱ درصد 
گران شــد که معادل متوســط ماهانه ۶.۹ درصد 
می شــود این درحالیســت که ایــن کالا در ۱۲ 
مــاه منتهی به خردادمــاه ۱۴۰۰ در مجموع ۱۶ 
درصد گران شــد که متوســط ماهانه ۱.۳ درصد 
می شــود یا در مورد ماکارونــی که گرانی آن در 
اوایل سال جاری پس از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برای آرد صنایع جنجال زیادی به پا کرد و قیمت 
آن از ابتدای سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی تا پایان 
خردادماه ســال ۱۴۰۰ در مجمــوع ۳۰۸ درصد 
گران شــد که متوســط ماهانه ۸.۱ درصدی می 
شــود این درحالیست که پس از حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی قیمت این کالا در خردادماه ۱۴۰۱ نسبت 
به خردادماه ۱۴۰۰ حدود ۹۰ درصد گران شــده 

که متوسط ماهانه آن ۷.۵ درصد می باشد.
همچنین آمارها نشــان می دهد که حتی کالای 
چای خارجی در دولت قبل به شــدت موج گرانی 
شــدیدتری را نســبت به دولت ســیزدهم تجربه 
کرده اســت، در ۳ ســال پایانی دولت قبل چای 
خارجی به طور متوسط هر ماه بیش از ۱۱ درصد 

گران شده بود.

چرا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی کار لازمی بود؟

هفته گذشــته وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با سفر به استان 
قزوین جهــت رونمایی از پروژه های مهم حــوزه ارتباطات اعام 
کــرد، با توجه بــه برنامه ریزی های صورت گرفته تا پایان ســال 
این پروژه به پیشــرفت ۴۰ درصدی یعنی هشــت میلیون خانوار 

خواهد رسید.
به گزارش ایســنا، در هفته ای که گذشت وزیر ارتباطات و فناوری 
اطاعات به مناســبت هفته دولت دســتاوردهای یک ســاله این 
وزارتخانه را تشــریح کرد. به طور مثال در زمینه پروژه فیبرنوری؛ 
در۱۴۰۰ شــهر کوچک و بزرگی که در کشور وجود دارد، ۱۲۰۰ 
شــهر تعیین تکلیف و اپراتور آن مشخص شــده است. همچنین 
اخیرا پروانه جدیدی را به اپراتورهای ارتباطی واگذار شــده است 
که مــی توانند خدمات ارتباطی و فیبرنوری را به غیر از مخابرات 
ارائه کنند، بنابراین در ۱۲۰۰ شــهر هفت اپراتور به ارایه خدمت 
می پردازند.طبــق گفتــه زارع پور برای هر شــهر یک اپراتور دوم 
اعام شده است و برنامه ریزی شده است تا پایان سال این پروژه 
به پیشــرفت ۴۰ درصدی یعنی هشت میلیون خانوار برسد که با 

این کار می توان ســرعت های خوبی را برای مردم فراهم کرد.
از ســوی دیگر همزمان با ســفر وی به اســتان قزوین طرح ملی 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها بــا اعتباری بالغ بر ۸۷ میلیارد 
ریــال، به طــول ۱۰ کیلومتر، منصوبه ۱۴ هــزار و ۵۶۰ و دایری 
۱۳۱ مشترک به بهره برداری رســید. وزیر ارتباطات در این سفر 
درباره آخرین وضعیت تعداد روســتاهای متصل شده به اینترنت 
اعام کرد از ابتدای شــروع به کار دولت ســیزدهم تاکنون قریب 
به ۵۰۰۰ روســتای با جمعیت بیــش از ۲۰ خانوار به اینترنت پر 
ســرعت متصل شده اند و ۳۰۰۰ روســتا باقی مانده است که این 
روســتاها نیز تا پایان ســال به اینترنت پر سرعت متصل خواهند 

شد.  
جابه جایی بیش از ۴۰۰ میلیون مرســوله پســتی از ابتدای دولت 
ســیزدهم دیگر خبر مهمی بود که ابتدای هفته منتشــر شــد؛ با 
گذشــت حدود ۱۱ ماه از محدودیت هــای رخ داده برای برخی 
از پلتفرم های خارجی مســئولان معتقدند روند طبیعی کســب 
و کارهای اینترنتی در جریان اســت و آمار ترافیک شــرکت ملی 
پســت از نظر جابه جایی تعداد مرســوبه ها نسبت به شهریور ماه 
افزایش پیــدا کرده اســت. بنابراین ابتدای هفته اعام شــد که 
از ابتدای دولت ســیزدهم بیش از ۴۰۰ میلیون مرســوله پستی 
در اقصی نقاط کشــور جابه جا شده است.از ســوی دیگر یکی از 
دغدغه هــا و نگرانی های زائران عتبات عالیات در طول ســفر گم 
شــدن اشیا و لوازم شان اســت؛ در این راستا شرکت ملی پست با 
راه اندازی یک ســامانه این دغدغه را برای افراد حل کرده اســت. 
در همین رابطه دبیر ســتاد اربعین شرکت ملی پست در گفت وگو 
با ایســنا، با اشاره به اینکه شــرکت ملی پست برای دومین سال 
متوالی در ایام برگزاری پیاده روی اربعین حسینی با ارائه سرویس 
پست یافته به زائرین خدمت رسانی می کند، اظهار کرد: با توجه به 
تجربه ســال گذشته برای ارتقای سطح کمی و کیفی ارائه خدمت 
پســت یافته در این رویداد عظیم مذهبــی، کارگروهی از دیماه 
سال ۱۴۰۱ توسط دبیرخانه ســتاد اربعین شرکت تشکیل شد تا 

برنامه ریزی های لازم و دستورالعمل ها تدوین شود.
او همچنین گفت از اتفاقات خوبی که در اربعین امســال در عراق 
رخ داد، بــه دلیل مراجعه زائــران ایرانی به کنســوگری ها برای 
پیگیری اشیای مفقودی و گمشده استقرار پایگاه های پست یافته 

در محل کنسولگری های ایران در نجف و کرباست.
حل مشــکل شرکت های پرداخت یاری در حوزه تامین ارز اربعین 

از دیگر خبرهایی بود که در هفته گذشــته منتشــر شد در واقع 
دو هفتــه قبل بود که جلســه بررســی چالش های شــرکت های 
پرداخت یاری ارز اربعین با حضور معاون وزیر ارتباطات و نماینده 
بانک مرکزی برگزار شــد. در این جلسه، شرکت ها و پلتفرم هایی 
که در حوزه پرداخت و تبادل ارز به مناســبت فرارسیدن رویداد 
اربعین فعالیت دارند، چالش ها، دغدغه ها و پیشــنهادهای خود را 
مطرح کردند و خواســتار تسریع فرآیند، تسهیل در روند پرداخت 

و مبادله ارز برای زائران شدند.
اما پس از گذشت یک هفته سازمان فناوری اطاعات ایران اعام 
کرد طی نشســتی چالش ها و درخواست های شرکت های فعال در 
حوزه ارزی اربعین مورد ارزیابی و بررســی قرار گرفت و در نهایت 
تصمیمات مهمی نیز اتخاذ شد. نشست ذکر شده دستاورد مهمی 
را نیز به همراه داشت و آن موافقت با تخصیص کد کوتاژ وارداتی 
به اپلیکیشن دینارز و سایر شرکت های مشابهی بود که در رویداد 

اربعین حسینی به ارائه خدمات ارزی می پردازند.
با نزدیک شدن به پایان هفته مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در 
مراسم بهره برداری از مرحله اول نهضت جهادی توسعه فیبرنوری 
این شرکت و طرح های مخابراتی استان مرکزی اعام کرد اجرای 
سراسری طرح نهضت جهادی توسعه فیبر نوری نیازمند ۵۷ هزار 

میلیارد ریال سرمایه است.
او در ایــن زمینــه گفت: طــرح نهضــت جهادی توســعه فیبر 
نوری)نجما( از خرداد ســال گذشــته در سراسر کشور اباغ و کار 
عملیاتی این طرح از ســال گذشــته آغاز شــده و کارهای بسیار 
زیادی در ۱۴ شــهر اســتان ســرعت گرفته که اکنون قابل بهره 
برداری اســت و یکی از موفقیت های کلیدی طرح نجما، همکاری 

در استان بین دستگاه های اجرایی است.

پروژه فیبرنوری تا پایان سال چقدر پیشرفت می کند؟

طبیعتا وقتی ماندگاری تورم بالا وجود دارد، اول مردم در مواجهه با تورم متوجه می شوند 
که حقوق و دستمزدشــان با هزینه ها همخوانی ندارد، در نتیجه در سال های اولیه ناچار 
می شوند از پس انداز خود مصرف کنند و به تدریج، پس از پایان یافتن پس اندازشان ناچار 
می شوند سرمایه های خود را مصرف کنند، مثا ماشین، فرش، زمین و سرمایه های مادی 
خود را هزینه کنند. اما وقتی ماندگاری تورم بالا می رود، افراد از خوراک و بهداشت خود 

می زنند و فشار به تدریج روی مصرف اقام مورد نیاز روزانه وارد می شود
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسامی از افزایش شیوه های مختلف بی خانمانی در 
ایران خبر داده اســت. ایــن مرکز در تازه ترین گزارش خود درباره وضعیت مســکن در 
ایران، که بخشی از بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه است، به افزایش شکل های مختلف 

بی خانمانی در ایران اشاره کرد.
در این گزارش اشــاره شده که اکنون مردم کم درآمد، برای تامین مسکن خود به »پشت 
بام خوابی، موتورخانه خوابی، ماشین خوابی، گورخوابی، اتوبوس خوابی، خانه به دوشی، شغل 
گزینی ســرپناه جویانه و هم خانگی دو یا چند خانواده در یک واحد مسکونی« متوسل 
شــده اند. پیش از این هم مســئله رواج گورخوابی و پشت بام خوابی مورد توجه رسانه ها 

قرار گرفته بود.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش اخیرش به این موضوع نیز اشاره کرده که به رغم تاثیر 
پذیرفتن نهاد خانواده از بحران مسکن، معضل بی خانمانی در لایحه برنامه هفتم توسعه 
کاما مغفول مانده و حمایت از خانوار های در معرض بی خانمانی موردتوجه قرار نگرفته 
اســت. مرکز آمار ایران نیز مدتی پیش در گزارشی با عنوان »قدرت خرید و زمان انتظار 
خانه دار شــدن« نوشته بود یک کارگر حداقل بگیر برای خرید یک آپارتمان ۸۰ متری با 
میانگین قیمت های موجود در ســال ۱۴۰۲، باید ۱۷۸ سال کار کند و هر ماه بخشی از 

درآمدش را پس انداز کند.
گزارش های آماری نشان می دهد در پنج سال منتهی به ماه های پایانی سال ۱۴۰۱، هزینه 
تامین مســکن در سبد معیشت خانوار به طور متوســط ۹۰۰ درصد افزایش یافته، حال 
آنکه دســتمزد خانوار ها در این دوره کمتر از ۷۰۰ درصد رشد کرده است. همچنین در 
سال های اخیر، به تناوب گزارش هایی از کوچ مستاجران به حاشیه شهر ها در پی افزایش 
اجاره بهای مسکن منتشر شده است. افزون بر این ها، آمار های رسمی نشان می دهد که 
به طور متوسط، حدود ۷۰ درصد درآمد هر خانوار ایرانی صرف اجاره مسکن می شود. این 
شرایط پرسش هایی را ایجاد می کند از جمله این که بحران مسکن در کشور چگونه منجر 
به افزایش بی خانمانی شده است و آیا راهی برای کنترل بازار مسکن و ساماندهی وضعیت 

بی خانمان ها وجود دارد؟
مشکل مسکن

وحید شقاقی گفت: »مسئله در کشور ما فراتر از مشکل بخش مسکن است. وقتی تورم 
بالا در یک کشور با ماندگاری بالا همراه می شود، فقر شدیدی را بر ملت تحمیل می کند. 
در یکصد سال اخیر، هیچ دوره ای در کشور، شش سال پیاپی تورم بالا نداشتیم. از سال 
۱۳۹۷ تورم بالا در کشور ما شروع شده و اکنون ششمین سال تورم بالا در کشور است. 
دولت وعده داده که امسال تورم را به کانال ۳۰ درصد )بین ۳۰ تا ۳۹ درصد( می رساند، 
اما خود این عدد هم تورم بالایی محسوب می شود. در طول تاریخ ایران، دوره های تورمی 
وجود داشته است، مثل ســال های ۱۳۲۱ و ۱۳۲۲ یا سال های ۱۳۵۴ تا ۱۳۵۶ و البته، 
ســال های ۱۳۷۳ و ۱۳۷۴ یا دو ســال ۱۳۹۱ و ۱۳۹۲، اما در هیچ دوره ای شــش سال 
پیاپی درگیر تورم نبوده ایم. تا پیش از این دوره، بالاترین دوره تورم در کشــور، در حد 

سه سال است.«
وی افــزود: »طبیعتا وقتی ماندگاری تورم بالا وجــود دارد، اول مردم در مواجهه با تورم 
متوجه می شــوند که حقوق و دستمزدشــان با هزینه ها همخوانی نــدارد، در نتیجه در 
سال های اولیه ناچار می شوند از پس انداز خود مصرف کنند و به تدریج، پس از پایان یافتن 
پس اندازشان ناچار می شوند سرمایه های خود را مصرف کنند، مثا ماشین، فرش، زمین و 
سرمایه های مادی خود را هزینه کنند. اما وقتی ماندگاری تورم بالا می رود، افراد از خوراک 
و بهداشت خود می زنند و فشار به تدریج روی مصرف اقام مورد نیاز روزانه وارد می شود.«

این اقتصاددان در ادامه گفت: »در شــرایطی که ۶ ســال مداوم تورم داریم، عادی است 
که شــاهد نمود ها و اثرات این وضعیت به ویژه در بخش مسکن باشیم. در کان شهرها، 
۶۰ درصد درامد خانوار ها صرف مســکن می شود. مسکن یک کالای سرمایه ای است. اما 
در کنار مســکن، خودرو و سایر دارایی ها نیز گران شده است. در یک دهه اخیر، مسکن، 
دلار، طا، خودرو و بازار سرمایه که مجموعه دارایی ها را شکل می دهند، وضعیتی مشابه 
داشــتند. البته مشکل دیگر بخش مســکن را می توان رکود در ساخت و ساز ها و شکاف 
سرمایه گذاری در این حوزه دانست. همه این موارد باعث شده که در حال حاضر، درآمد ها 

با هزینه ها همخوانی نداشته باشند.«
کسی فقر را نمی بیند

وی افزود: »دیدن بام خوابی، خانه های مشــترک و امثالهم در بخش مســکن، نمایانگر 
فقر جامعه است که اتفاقا در بخش های دیگر نیز محسوس است. برای مثال مردم ایران 
کمتر به رستوران های با کیفیت می روند یا هزینه کمتری صرف تفریحات خود می کنند. 
همچنین نوع خرید مردم در سبد غذایی آنان نیز تغییر کرده و کمتر شاهد خرید گوشت 
و مرغ هستیم. همه این موارد حکایت از یک فقر شدید دارد که به جامعه تحمیل شده 
است. بسیاری از کارمندان مجبورند همه یا بخش بزرگی از حقوق خود را به اجاره خانه 
اختصاص دهند. تا زمانی که تورم در اقتصاد کشور مهار نشود، هیچ اتفاقی نخواهد افتاد و 

وضعیت مردم در حوزه مسکن همین خواهد بود که اکنون می بینیم. شرایط مسکن هیچ 
همخوانی با جیب ملت و درامد آنان ندارد و مردم ناچار شده اند برای حل مشکات زندگی 
خود، به شــیوه هایی روی بیاورند که شایسته یک ملت نیست. حدود هفتاد الی هشتاد 
درصد خانوار های ایرانی درگیر فقر نسبی شده اند. در شرایطی که حقوق و دستمزد افراد 
حدود ۲۰ الی ۲۵ درصد افزایش پیدا کرده است، مردم نمی توانند از پس هزینه های ۴۰ 

و ۵۰ درصدی بربیایند.«
شقاقی گفت: »این که تورم در کشور ما تک رقمی باشد، یک رویا است و حتی در برنامه 
هفتم توسعه نیز تورم تک رقمی برای پایان برنامه هفتم، زمان بندی شده است )۵ سال 
آینده(. تا زمانی که تورم مهار نشود نه تنها قیمت دارایی ها، بلکه قیمت کالا ها و خدمات 
افزایش پیدا خواهد کرد. علت این که تورم مسکن را به شکل ملموس حس می کنیم این 
است که مسکن یک دارایی با قیمت بالا است. فرض کنید مسکن یک میلیارد تومانی با 
تورم ۵۰ درصدی به چه قیمتی می رسد؟ یک و نیم میلیارد تومان. این عدد بسیار بزرگ 
اســت و در نتیجه خود را به شکل بارزتری نشــان می دهد. این در حالی است که تورم 
ســایر اقام نیز افزایش پیدا کرده، اما، چون عدد ها پایین تر است، تا این حد محسوس و 

ملموس نیست.«
وی افزود: »خروجی تورم بالا یعنی تشــدید فقر در جامعه و فقر در شرایط فعلی، چهره 
زشــت خود را به اشکال گوناگون نشــان می دهد. همین فقر است که منجر به افزایش 
ســرقت، ماشــین خوابی و بام خوابی، ترک تحصیل کودکان، عدم مراجعه بیماران کم 
بضاعت به پزشک و مواردی مشابه می شود. فقر زدایی از کشور کار بسیار دشواری است. 
همچنان در ششمین سال تورمی کشور، با تورم بالایی رو به رو هستیم. در حوزه مسکن، 
دولت وعده ســاخت مسکن را داده بود، اما حتی اگر ســاخت مسکن انجام شود، چند 
نکته وجود دارد، ساخت مسکن زمان بر است و نمی توان در کوتاه مدت مسکن ساخت. 
همچنین مســکن یک کالای سرمایه ای است که امکان واردات ندارد. نکته دیگر این که 
بهره وری ساخت مسکن در ایران پایین است. در یک دهه اخیر سرمایه گذاری در حوزه 
مسکن، متناسب با نیاز های جامعه انجام نگرفته است و هزینه های ساخت مسکن بسیار 
بالا رفته اســت. در حال حاضر در کانشــهری مثل تهران برای یک واحد ۶۰ متری به 
طور میانگین باید بین ۱۰ تا ۱۵ میلیون ماهانه اجاره پرداخت شــود. حقوق و دستمزد 
در بهترین شــرایط به این رقم نمی رسد و حقوق کارگران زیر ۱۰ میلیون تومان است و 
کارمندان دولت نیز در بهترین شرایط بین ۱۵ تا ۲۰ میلیون حقوق دریافت می کنند. تا 
زمانی که تورم مهار نشود هیچ یک از سیاست های یارانه ای و رفاهی پاسخگو نخواهد بود. 
تورم باید تک رقمی شده و حقوق و دستمزد بیشتر از تورم رشد کند تا شکاف بین تورم 

و حقوق و دستمزد حل شود.«

بدمسکنی
کسی پشت بام خوابی را نمی بیند
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پیش بینــی یک بند برای واردات خودر بازار خودروهای دســت 
دوم و از رده خارج را در ایران داغ کرد.

زهرا علــی اکبری- همه چیز مهیــای افزایش قیمت خودرو در 
بازاری راکد بــود . رکود بازار خودرو در حدی اســت که دیگر 
کاهــش و افزایش قیمت هــا نیز تاثیری بر رونــد حاکم بر بازار 
ندارد. فعالان این بازار می گویند بازار با کاهش شــدید متقاضی 
روبروســت و دلیل را جدا از اخبار پرشــمار متمرکز بر واردات 
خودروهای نو و دســت دوم، ناشی از کاهش شدید قدرت خرید 
مردمی می دانند که قدرت بالفعل کردن تقاضای بالقوه را ندارند.

حالا در شــرایطی از پیکان ســه میلیارد تومانی در بازار تهران 
رونمایی شده اســت که قرار بود واردات خودروهای دست دوم 

بتواند این بازار را با آرامشــی نسبی مواجه کند.
زیر پوست خودرو چه خبر است؟

رشــیدی کوچی در تازه ترین اظهاراتش درباره ی واردات خودرو 
گفته است: اســقاط یک خودروی فرسوده به ازای هر خودروی 
کارکــرده وارداتی در آیین نامه واردات خودرو پیش بینی شــده 
اســت. مطابق با این بند هر فرد حقیقی و حقوقی برای واردات 
یک دســتگاه خودروی کارکرده باید گواهی اسقاط یک دستگاه 

خودروی فرسوده را دریافت کند.
انتشــار همین خبر که برای واردات خودرو، از رده خارج کردن 
خودروی اســقاط لازم اســت. این چنین بود که در مدت زمانی 
کوتاه انفجار قیمتی بر روی خودروهایی که ســن و سالشــان از 
پانزده ســال فراتر می رفت ایجاد شــد. پراید و پیکان سوژه های 
خوبی برای افزایش قیمــت بودند چرا که هم در فضای مجازی 
مشتری آنها بیشتر اســت و هم خبر افزایش قیمت آنها بیش از 

می پیچد. پیش 
این چنین بود که آگهی پشــت آگهی در فضــای مجازی فایل 
شــد. پراید پانصد میلیــون تومانی، پیکان ســه میلیارد تومانی، 
پراید اســقاطی چهارصد میلیون تومانی و در مدت زمانی بسیار 
کوتاه تــر بهــای خودروهای فایل شــده ی دیگر نیــز همگام با 

خودروهای اسقاطی بالا رفت.
بازی گنج؛ این بار با خودرو

به نظر می رســد جویندگان طا و گنج حالا در جســتجوی گنج 
راه هــای بدیع تــری از گذشــته را پیش گرفته انــد. روزی بازار 
چرخ خیاطی های قدیمی داغ می شــود. با این شــایعه که در این 
چرخ ها جیوه ی قرمز اســت. قیمــت چرخ های خیاطی قدیمی تا 
مرز یک میلیارد و دو میلیارد تومان پیشــروی می کند و ســپس 
تــب ماجرا فروکش می کنــد اما این بازی برخــی را راضی نگه 
مــی دارد. مترصد می ماننــد تا ابزار تازه ای را بــرای دور جدید 

بیابند.
پیش از این ها نیز بازی گنج با سکه های زرد پنج تومانی قدیمی 
طراحی شــد. قیمت یک ســکه پنج تومانی در شــرایطی تا پنج 
هــزار تومان پیروی کرد کــه حقوق یک کارگر ســاده کمتر از 

پانصد هزار تومان در ماه بود. می گفتند فلز این سکه ها ارزشمند 
و قدیمی اســت. پس از آن این بازی با بیست و پنج تومانی های 
دوتکه دهه هشــتاد ادامه یافت و حالا این خودروهای اســقاطی 
قدیمی هستند که فرصت عرض اندام را در این فضا یافته اند. کار 
بدان جا رســیده که قیمت یک پیکان اسقاطی از یک خودروی 
صفر کیلومتر داخلی بیشتر شــده است. نکته مهم اینجاست که 
بعد از قرارگیری چرخ خیاطی و ســکه پنج تومانی وبیست وپنج 
تومانــی در بازی گنــج، قیمت این اقام هیــچ گاه به قبل بازی 
برنگشــت و بیم آن می رود خوروهای قدیمی فرســوده بیش از 
پیش از دســترس طبقه ی متوســط و ضعیف خارج شده و حتی 

اردات خودرو به زیان این طبقات تمام شود.
همه چیز تقصیر فضای مجازی است؟

وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای خواســتار تعطیلی دو 
ســایت بزرگ آگهی شده است. در حالی این درخواست زیر پای 
فعالان فضای مجازی را سســت می کند که اگر آگهی ها اینجا و 
در این سایت ها ثبت نشود، ده ها صفحه و سایت مجازی هستند 

که بتوانند خیل مشــتاقان درج اگهی را به خود جلب کنند.

در اولین ســاعات رخ نمودن خبر جدید بود که ســایت های درج 
کننده ی آگهی نســبت به توقف اعــام قیمت اقدام کردند. حالا 
دیگــر متقاضی لازم بود با تماس به آگهی دهنده از قیمت مطلع 

شود.
واکنش ها به یک خبر

در عین حال بسیاری از فعالان بازار خودرو کارشناسان و فعالان 
حوزه ی خبر تاش کردند با انتشــار مطالبی در صفحات شخصی 

خود در این باره اطاع رسانی کنند.
علی خســروانی، فعــال بازار خودرو در صفحه ی شــخصی خود 
نوشت: گول بازی های جدید قیمت خودروهای مدل پایین برای 
اسقاط را نخورید. وزارت صمت مقرر کرده قیمت گواهی اسقاط 
توســط ســازمان حمایت از مصرف کننده تعیین شود.فعا این 
قیمت حدود ســی میلیون تومان است. ماشــین ۱۵۰ میلیونی 
را به هوای اســقاط نخرید که فردا گواهی اسقاط را نتوانید سی 
میلیون بیشتر بفروشید و متضرر شوید. خناسان با شایعه پراکنی 
پراید مدل پایین ۱۵۰ میلیون تومانی را هم از دســترس قشــر 

ضعیف جامعه دور می کنند.

بازی گنج این بار برای خودرو

قیمت های نجومی و غیرقابل باور برای خودروهای قدیمی
رشد ۲۳ درصدی تولید خودروهای سواری 

در ۵ ماهه امسال
به گزارش ایرنا، امســال حدود ۴۵۶ هزار دستگاه انواع خودروی 
ســواری در کشور تولید شده اســت که این آمار نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۲۳ درصد افزایش را نشان می دهد.
از ابتدای امسال تا پایان مردادماه ۵۳۶ هزار و ۹۰۳ دستگاه انواع 
خودرو در دو خودروســاز بزرگ کشور و همچنین خودروسازان 
خصوصی تولید شــده اســت که این آمار نسبت به مدت مشابه 
ســال گذشته که ۴۲۲ هزار و ۲۷۵ دستگاه بوده است، رشد ۲۷ 

درصدی را روایت می کند.
بر اساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، در مردادماه امسال 
۹۴ هزار و ۳۲ دستگاه انواع خودرو تولید شد. این آمار نسبت به 
مردادماه ســال ۱۴۰۱ که ۸۲ هزار و ۲۷۰ دستگاه بود، حاکی از 

رشد ۱۴ درصدی است.
طبق این گزارش، در پنج ماه امسال، ۴۵۶ هزار و ۱۲۶ خودوری 
ســواری )رشــد ۲۳ درصدی(، ۶۱ هــزار و ۹۹۹ خودروی وانت 
)رشد ۵۲ درصدی(، یک هزار و ۳۷۱ دستگاه خودروی ون )رشد 
۷۰ درصدی(، ۴۴۹ دســتگاه خودروی مینی بوس و میدل باس 
)رشــد ۱۲ درصدی(، ۳۳۱ دستگاه اتوبوس )افت ۲۲ درصدی(، 
و ۱۶ هزار و ۶۲۷ دستگاه کامیونت، کامیون و کشنده )رشد ۶۹ 
درصدی( در بخش خصوصی و دولتی تولید شده که در مجموع 

۵۳۶ هزار و ۹۰۳ دستگاه انواع خودرو است.
امســال ۱۱۲ هزار و ۶۳۹ هزار خودرو توســط بخش خصوصی 
تولید شده است که این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
)تولید ۶۳ هزار و ۳۹۹ دســتگاه انواع خودرو(، رشد ۷۸ درصدی 

نشان می دهد.
سهم بخش خصوصی امسال حدود ۲۱ درصد از کل تولید خودرو 
در کشــور بوده که این میزان در ســال ۹۸ به میزان پنج درصد 

بوده است.
به گزارش ایرنا، با افزایش تولید بعد از چهار ســال متوالی، تولید 
خودرو در ســال گذشته و در دولت سیزدهم از مرز یک میلیون 
دستگاه فراتر رفت و روند افزایشی تولید خودرو همچنان در سال 

جاری نیز تداوم خواهد داشت.
پس از ایجاد ثبات تولید و شــفاف ســازی عرضه، بر روی شتاب 
بخشــیدن به فناوری های نوین در صنعت خودرو از قبیل برقی 
ســازی و اتصال پذیری متمرکز شده است و امید است با توسعه 
بنُ ســازه های بومی و محصــولات آن و هم افزایــی در صنعت 
خودروی کشــور، این صنعت از منظــر کیفیت قیمت و مقیاس 

تولید رقابت پذیر شود

قائم مقام دبیرکل خانه صمت:
عضویت در بریکس، دست برتر ایران در 

برابر تحریم ها خواهد بود
قائــم مقام دبیرکل خانه صنعت، معــدن و تجارت ایران گفت: با 
عضویت در بریکس، قدرت چانه زنی ما در مقابل تحریم کنندگان 
افزایــش خواهد یافت و به نوعی ابزار قدرت خواهد بود تا آنها را 

از اعمال فشارهای اقتصادی منصرف کنیم.
»آرمان خالقی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درخصوص 
پیوستن ایران به پیمان بریکس، افزود: در موضوع بریکس، برخی 
کشورهای توسعه یافته یا در حال توسعه جهان توافق کرده اند تا 
هم تجارت فی مابین خود را افزایش داده و هم احتمالا بخواهند 

تا واحد پولی جدیدی را به جهان معرفی کنند.
وی ابراز امیدواری کرد، حضور ایران در این پیمان و پیوستن به 
آن بتواند منافع مد نظر کشورمان را تامین کند و به ویژه به مثبت 

شدن تراز تجاری ما انجامیده و به توسعه منجر شود.
خالقی خاطرنشــان کرد: پیمان هایی نظیر بریکس، شــانگهای، 
اوراسیا و غیره و تصویب معاهده های فی مابین ایران و کشورهای 
عضو این پیمان ها به ویژه در موضوعات تســهیات و تعرفه های 
گمرکی، تسهیل کننده تجارت اســت و می تواند برای کشورمان 

اثر مثبت داشته باشد.
وی با اشــاره به محروم بودن کشــورمان از سوئیفت، گفت: اگر 
سیستم مشابهی با حضور اعضای پیمان بریکس به ویژه کشورهای 
چین، هند، روســیه، برزیل و غیره شکل بگیرد که همان کارکرد 
را داشته باشد، امر مبارکی خواهد بود که در توسعه تجارت مان 

بسیار اثرگذار خواهد شد.
قائم مقام دبیرکل خانه صمــت ادامه داد:  در این صورت، قدرت 
چانه زنی مــا در مقابل تحریم کنندگان افزایش خواهد یافت و به 
نوعی ابزار قدرت خواهد بود تا آنها را از اعمال فشارهای اقتصادی 
منصرف کنیم.به گزارش ایرنا، پذیرش عضویت رسمی جمهوری 
اسامی ایران در ســازمان منطقه ای مهم شانگهای و حالا گروه 
بریکــس، در کنار تعمیــق روابط با اتحادیه اقتصادی اوراســیا، 
فعال تر کردن همکاری ها با ســازمان  اکو و گســترش و تقویت 
روابط و همکاری ها با کشــورهای همســایه، همسو و دوست که 
افزایش قابل توجه مبادلات تجاری کشورمان را به دنبال داشته، 
در ســایه سیاســت خارجی جامع، متوازن و مبتنی بر همگرایی 

دولت سیزدهم حاصل شده است.

ساخت شهرک صنعتی پوشاک به کجا 
رسید؟

رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت اســتان تهران گفت: 
ســاخت شهرک صنعتی پوشاک هنوز آغاز نشده، اما در دو قالب 
در حال پیگیری موضوع هســتیم که یا شــهرک همان جا یا در 

نزدیک ترین نقطه به همان محل ساخته شود.
محمود ســیجانی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: بر اســاس 
مصوبات دوران های قبل شــهرک صنعتی پوشاک قرار است در 

محور اتوبان قم ساخته شود و جانمایی هم شده است.
وی افزود: اما محل ساخت این شهرک مشکاتی دارد. بهتر است 
این شــهرک در همان محل یا نزدیک آن ســاخته شود، چرا که 
نزدیکی به فرودگاه و محور تهران قم که ۱۷ اســتان از آن تردد 
می کنند، مکان خوبی است.ســیجانی بــا بیان اینکه در دو قالب 
در حال پیگیری موضوع هســتیم که یا شــهرک همان جا یا در 
نزدیک ترین نقطه به همان محل ســاخته شود، گفت: پوشاک به 
دلیل نداشــت آلایندگی و آب بری، ارزش افــزوده بالا، ارزآوری 
و غیره، یکی از پتانســیل های اســتان تهران است. اگر بتوانیم با 
برندهای خاص بر تولید پوشــاک تمرکز کنیــم، می تواند برای 

صنعت کشور ارزش آفرین باشد.
گفتنی است: طبق اعام قبلی سازمان صمت استان تهران زمین 
شــهرک صنعتی پوشاک ۱۱۸ هکتار است که زمین صنعتی آن 
جدا و بخشی برای زیرساخت و  فضاهای عمومی منظور می شود. 
احتمالا حــدود ۳۵۰ قطعه زمین صنعتی بیــن ۱۰۰۰ تا بالای 
۳۰۰۰ متر ایجاد خواهد شد که متناسب با نوع فعالیت  در اختیار 
بهره برداران صنعتی قرار می گیرد. شــهرک صنعتی پوشــاک در 
شهرستان ری، تقریبا مقابل فرودگاه امام خمینی مستقر است.  

اخبار

۴۴

معاون امور معادن وزیر صمت گفت: از ۱۹ هزار معدن موجود در 
کشور حدود ۷ هزار مورد تعیین تکلیف شده است.

در برنامه صف اول  موضوع افزایش بهره وری معدن در سال رشد 
تولید با حضور محتشــمی پور  معاون معادن وزیر صمت بحث و 

بررسی شد .
محتشــمی پور : در خصوص  برنامه معدن در لایحه برنامه هفتم 
مواردی از سوی دولت آمده بود  اما  ما منتظر خروجی کمیسیون 

ها در این بخش هستیم.
در هــدف گذاری های صورت گرفته اعام شــده بود که رشــد 
معدن فراتر از صنعت باشــد و این  خاف آن چیزی است که در 
سیاست های کان مطالبه می شود چراکه  اگر رشد معدن فراتر 
از صنعت باشد باید اقداماتی در این حوزه صورت گیرد که خارج 

از ظرفیت است.
بندهایی در این لایحه کاما متفاوت و مغایر قانون معدن اســت 
و ایــن موضوع  ما را نگران می کند. برخی از بندها خاف قانون 

معدن است و این برای ما مشکات زیادی درست می کند.
قانون اصلی معدن تحت تاثیر قوانین بودجه ای و برنامه ای است  
به طوری که در قانون معادن اعام شــده اســت که هزینه های 

معدن در قالب حقوق دولتی مشخص شود .
محتشمی پور:  رشد تولیدات معدن ۱۳ درصد بوده است درحالی 
که  رشد صنعت ۸ درصد بوده  بنابراین  میزان رشد معدن بالاتر 
اســت که برای ما جای ســوال دارد  نباید ســرعت رشد بخش 
معدن  از  صنعت بیشــتر  شــود و ما  ایــن  موضوع  را پیگیری 

خواهیم کرد.
 قــرار بود در  ســال ۱۴۰۳ تمامی پهنه های بلوکه شــده تعیین  
شــود و معادن راکد و غیر راکد تعیین تکلیف شوند چه اقداماتی 

در این حوزه صورت گرفته است؟
محتشــمی پور: معنای بلوکه آن اســت که در یک محدوده  به 
دلیل منابع طبیعی و محیط زیســت  حساسیت ایجاد شود و در 
ایــن منابع اجازه فعالیت معدنی ندهیم. تعدادی معادن داریم که 

در مرحله مزایده اســت  و باید به مردم واگذار شود.
برخــی از محدوده ها در لایحه مزایده قــرار دارد و اگر متقاضی 

وجود ندارد در مرحله های بعدی واگذار شود در دروه های کمتر 
از ۶ مــاه کل محدوده ها را  در قالب مزایده برگزار خواهیم کرد . 
همچنین  محدوده های معدنی را هم آســیب شناســی خواهیم 

کرد.
 یک ســری از معادن به لحاظ  ظرفیــت اقتصادی پایین بوده و 
شروع کرده ایم آنها را به صورت بسته های سرمایه گذاری  ارائه 

خواهیم کرد.
در مزایــده اولی که برگزار کردیم ۵ هزار معدن عرضه شــد  که 
۶۷۰ متقاضی  داشــت همچنین  ۲هــزار معدن جدید در مزایده 
دوم عرضه شــد و اگر برای بــار دوم  متقاضی  وجود نداشــت 
واگذاری را ســرعت خواهیم داد  و تمامی این اقدامات  در بازه ۶ 

ماه عرضه می شود.
در لایحه مزایده مشــخص شــد که ۱۳ هزار معــدن داریم ولی 
آســیب شناســی که کرده ایم و نزدیک به نیمــی از آنها دارای  

مشــکات زیادی بود  و نباید در این لایحه قرار می گرفتند. 
ما ســعی خواهیم کرد از طریق هوشمند ســازی پرداخت ها را  
الکترونیکــی کنیم همچنین   نقشــه بــرداری الکترونیکی را در 
دســتور کار خود قرار دهیم و خوشبختانه این اقدام در برخی از 

استان ها شروع شده است.
 بخش زیادی  از بار های معدنی بدون بارنامه حمل می شود که 
نقص جدی اســت و این موضوع  به زیر ســاخت راه و معادن باز 
می گردد و در  قانون تکلیف شــده است که با هماهنگی وزارت 
راه وشهرســازی  بارنامه الکترونیکی صادر شود که در این حوزه 

بایــد  پایش حمل بار و صدور الکترونیکی بارنامه صورت گیرد.
محشتمی پور: در کاهش خام فروشی مواد معدنی اقدامات بسیار 
خوبی صورت گرفته است و ارزش  آنها بیشتر شده است  همچنین 
در بخــش پایه معدنی آهن، آلومینیوم و مس یک وضعیت خوبی 
داریم .به طوری که ســهم صادرات مواد معدنی کمتر از ۲ درصد 
تولیدات مواد معدنی اســت و خوشــبختانه هیچ خام فروشی در 

این حوزه نداریم.
در سنگ های قیمتی وضعیت خوبی نداریم و احساس می کنیم 
د ایــن بخش مقــررات لازم را نداریم اما   در فــرآوری کارهای 

خوبی شده است.
در سنگ های قیمتی تمام تمرکز در فرآوری گذاشته شده است  
و برای حضور بازار سنگ های قیمتی  در جهان کار خوبی نکرده 
ایم اما در بخش  اکتشــاف و بهره برداری اقداماتی خوبی صورت 

گرفته است.
محتشــمی پور:  ســنگ معدن  خارج از نظارت و ثبت اطاعات 
تولید شــده است و این  سنگ  ها هیچ وقت وارد بازار نمی شود 
حجم زیادی ســنگ قیمتــی وارد ایران می شــود اما کاما غیر 
رسمی و بخش زیادی از  تجارت ما با افغانستان غیر رسمی است.
یک برداشــت اشتباه  از حمایت از ســاخت داخل  در سال ۹۹  
باعث شد که   واردات ماشین آلات را قطع شود و همین امر باعث 
شــد که  واردات ماشین آلات مواد معدنی  با اخال روبرو شود و 

ضربه زیادی به این حوزه وارد کند
در حــال حاضر  ۲ هزار مجــوز واردات صادر کردیم و تازه امروز 
به حالت عادی برگشــته است و  با وجود  آنکه بالاترین شاخص 
تورم را داشته ایم  به طوری که   از نیمه سال  ۱۴۰۱ پایین نرخ 
رشد تورم تولید کننده را در این بخش داشته ایم  وبخش معدن 
که  رشــد منفی داشت میانه ســال گذشته دوباره به رشد مثبت 

برگشت ولی هنوز کارهای زیادی داریم.
محتشــمی پور:  در حوزه تولید ذغال ســنگ ۱۴ ۴. میلیون تن 
داریم که بــه لحاظ کیفیت وضع چندان خوبــی نداریم  چراکه 
افزایش کیفیت ذغال ســنگ هزینه بر اســت  بــرای  اولین بار 

صادرات ذغال سنگ شروع شد.
سهم خوبی در بازار ذعال سنگ نداریم. ذغال سنگ را از بازارهای 
دور تامین می کنیم.  ذغال سنگ در روسیه بالاترین کیفیت دارد 
ولی به دلیل ضعف زیرســاخت و ماشین آلات نتوانسته ایم از آن 
اســتفاده  کنیم  ما آمادگی لازم برای ترانزیت نداریم و از جریان 

تجارت ذغال سنگ دور هستیم.
محتشمی پور : به ۷۰ درصد اهداف  در حوزه تولید فولاد رسیده 
ایم و تعداد زیادی کارخانه در حال احداث است. اما  اولین و مهم 
تریــن بحث  در فولاد  تامین انرژی اســت و برای  تامین انرژی 

فولاد برنامه ریزی جدی نشده است.

حدود ۷ هزار معدن در کشور تعیین تکلیف شده  است

وزارت صنعــت، معدن و تجارت در توضیحاتی درباره ماجرای درخواســت تعلیق 
دو ســکوی اینترنتی اعام کرد که مهم ترین حامی کسب و کارهای مجازی بوده 

و خواهیم بود.
به گزارش ایســنا، وزارت صنعت، معدن و تجارت اعــام کرد: نامه هایی که دفتر 
خدمات عمومــی این وزارتخانه )مرکز اصناف ســابق( اباغ می کنــد، از جایگاه 
"دبیرخانه کارگروه نظارت بر کســب و کارهای مجازی" اســت که طبق ماده ۸۷ 
قانون نظام صنفی کشــور تشکیل شــده و ۷ عضو از دستگاه های مختلف کشور از 
جمله وزارت ارتباطات، اتاق اصناف ایران و اتحادیه کسب و کارهای مجازی دارد. 
از آن جا که دبیرخانه این کارگروه در وزارت صمت مســتقر اســت، لذا اباغیه ها 
توســط این دفتر صادر می شــود و لذا به معنای اباغیــه وزارت صمت به تنهایی 

نیست.
محمد حســین قمری، مدیرکل خدمــات عمومی وزارت صمت بــه عنوان دبیر 
کارگــروه درباره نامه اخیر تعلیق دو ســکوی اینترنتی که به تبلیغ خرید و فروش 
ملک، خودرو و کالا می پردازند اعــام کرد: وزارت صمت همواره مهم ترین حامی 
کســب و کارهای مجازی بوده و تمامی این کســب و کارها با مجوز و حمایت این 
وزارتخانه ایجاد شده اند. وظیفه ذاتی ما حمایت از توسعه این کسب و کارها است. 

وی افزود در ســال گذشته نیز شاهد رشــد ۴۸ درصدی این بخش بودیم که ۲۲ 
درصد بیش از رشد پرداخت سایر بخشهای اقتصاد بود و آمارهایی که مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی کشور منتشر کرد بر اساس تراکنش های رسمی بانک مرکزی 
بوده اســت.قمری با تأکید بر این  که وزارت صمت و اتحادیه های صنفی در حوزه 
نظارتی، مجری قوانین و ضوابط هســتند اعام کرد: طبــق مصوبه هیئت دولت، 
ضوابط حوزه معامات اماک توسط وزارت راه و شهرسازی اباغ می شود و اباغیه 
های وزارت مذکور و همچنین شــورای عالی مسکن مربوط به ۴ ماه پیش است و 
جدید نیست و مفاد اباغیه هم این است که سکوهای اینترنتی نباید آگهی جعلی 

)فیک( منتشر کنند و هر آگهی باید پس از احراز مالکیت ناشر آن منتشر شود.
مدیرکل خدمات عمومی وزارت صمت گفت: قطعا هیچ عقل ســلیمی تأیید نمی 
کند که بدون اجازه مالک، آگهی فروش ملک او را منتشــر کنیم و اگر مشــاورین 
اماک نیز می خواهند ملکی را آگهی کنند، کافی اســت از طریق OTP، پیامک 
تأیید برای مالک ارســال شود و با تأیید وی، آگهی را منتشر نمایند. مرجع احراز 
مالکیت اماک نیز طبق قانون، ســامانه اماک و اســکان وزارت راه و شهرسازی 

است.
محمد حســین قمری ضمن تأکید بر اینکه در چهــار ماه اخیر، در مقابل هرگونه 

تعلیق و محدودســازی فعالیت ســکوها مقاومت کرده و جلسات متعدد با مدیران 
عامل سکوها داشــته ایم و مدیران عامل نیز صورتجلسه آن را امضا کرده اند گفت: 
این تعامل هر روزه با آن ها ادامه دارد و ســعی داریم بدون اینکه سکو تعلیق شود، 
این تعامل منجر به اجرای مقررات کشــور شود. وی افزود: ضوابط اباغ شده کاما 
معقول اســت و حتی خود مدیران عامل این سکوها نیز منطق آن را پذیرفته اند و 
طبق اعام خودشــان، از نظر فنّی در حال پیاده سازی هستند. البته باید در نظر 
داشــت که اگر زمانبندی اجرایی سکوها به صورت غیر معقول طولانی شود، قطعاً 
مقاومت وزارت صمت در این خصوص نیز نخواهد توانست جلوی اجرای ضوابط و 
مقررات را بگیرد.مدیر کل خدمات عمومی وزارت صمت با تأکید برای اینکه اباغ 
این تصمیم با هدف ســاماندهی بازار مســکن و حفظ حقوق مالکان اماک و نیز 
حقوق خریداران یا مستاجرین بوده و با موضوع سکوهای دیگر کاماً متفاوت است 
گفــت: از آن جا که این موضوع مربوط به حقــوق مالکیت و حقوق مصرف کننده 
است و ابعاد مالی و حقوقی دارد، موضع تمام دستگاههای  دولتی در این خصوص 
یکســان است. ریاســت محترم جمهور نیز در آخرین جلسه شورای عالی مسکن 
اعــام کردند که همه دســتگاه ها به صورت هماهنگ عمل می کنند، لذا شــاهد 

مواضع ناهماهنگ سایر دستگاهها نخواهیم بود.

توضیحات وزارت صمت درباره درخواست تعلیق سکوهای اینترنتی:
مهم ترین حامی کسب و کارهای مجازی بوده و خواهیم بود
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دولت سیزدهم؛ دولت مردمی
حمایت های تسهیلاتی دولت سیزدهم از 

عشایر استان تهران
جمعیت عشــایر کشور با اینکه حدود ۵/۱ میلیون نفر است اما با 
در اختیار داشتن ۳۰ درصد دام سبک و چهار درصد دام سنگین 
کشور نقش مهمی در تامین نیازهای جامعه به خصوص در زمینه 
مــواد پروتئینی و فرآورده های لبنیاتــی دارند به گونه ای که ۲۵ 
درصد از گوشت قرمز کشور را این قشر زحمتکش تولید می کنند.

عشایر عاوه بر سنگر تولید و اینکه هرگز سربار جامعه نبوده اند، 
نقش مهمی در صیانت از مرزها و تامین امنیت کشور دارند و برای 
اینکه همچنان لبخند زندگی در میان سیاه چادرها و طبیعت بر 
لبانشــان جاری باشد لازم است دستگاه های مسئول به خصوص 
سارمان امور عشایری، شرکت پشتیبانی امور دام، جهاد کشاورزی 
و ســایر مسئولان بخش حاکمیتی نســبت به رفع مشکات آنها 
اهتمام داشــته باشند و دست و پای دلالان و سودجویانی که این 

روزها بدجور گلوی عشایر مستاصل را می فشارند، قطع کنند.
مدیر امور عشایر استان تهران گفت: ۵۶۱ میلیارد ریال تسهیات 
در دولت ســیزدهم به ۶۰۸ نفر از عشایر استان در قالب استفاده 
از ظرفیت هــای دامدار کارت، تبصره ۱۶ و صندوق توســعه ملی 

پرداخت شده است.
فرشــید ذبیحی روز چهارشــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، 
اظهارکرد: در سال گذشته از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی، 
۵۴ میلیارد ریال تسهیات تامین و در قالب طرح تکمیل زنجیره 

تولید گوشت قرمز در اختیار ۴۳ نفر از عشایر استان قرار گرفت.
وی افزود: همچنین از محل تســهیات تبصره ۱۶ نیز در ســال 
گذشته ۳۵۷ میلیارد ریال تسهیات بلندمدت در اختیار ۲۶۵ نفر 

از عشایر استان قرار گرفت.
ذبیحی ادامه داد: در ســال جاری نیز پیگیر جذب اعتبارات لازم 
از محل صندوق توســعه ملی هستیم تا بخشی دیگری از جامعه 
عشــایری استان از اعتبارات پشــتیبانی از تولید و بهره مند و در 

مسیر زنجیره تولید گوشت قرمز گام های موثرتری بردارند.
مدیر امور عشــایر اســتان تهران پرداخــت ۱۵۰ میلیارد ریال 
تسهیات در قالب دامدار کارت را از دیگر خدمات دولت سیزدهم 
به عشــایر برشمرد و گفت: سال گذشته ۳۰۰ نفر از عشایر استان 

تهران موفق به دریافت تسهیات دامدار کارت شدند.
وی همچنین در ادامه از اســتقرار عشایر استان تهران در مناطق 
ییاقی خود تا نیمه شهریورماه جاری خبر داد و گفت: کوچ پاییزه 
عشــایر از نیمه شهریور ماه به سمت قشاقات )مناطق گرمسیر( 
آغاز و عشــایر مناطق سردسیر را ترک و به مناطق گرمسیر کوچ 

می کنند.
به گفته ذبیحی، با توجه به بروز خشکســالی در سال های اخیر 
آبرسانی سیار در مناطق عشــایری با سرعت بیشتری انجام می 
شــود و تاش ما بر این است تا عشایر و دام های آنان با کمترین 

مشکل روبرو شوند.
به گزارش ایرنا، ۱۴ هزار و ۳۱۵ هزار نفر از عشایر کشور در استان 
تهران زندگی می کنند و بر اساس گزارش مرکز آمار ایران جمعیت 
عشایر استان در ۴۰ سال گذشته تا حدودی ثابت بوده و دلیل آن 

هم این است که ظرفیت مراتع جوابگوی جمعیت بیشتر نیست.
عشــایر این اســتان قشــاق را در جنوب شــرقی تهــران و در 
شهرســتان های ورامین و پاکدشت و فصل ییاق را در ارتفاعات 

البرز و در شهرستان های دماوند و فیروزکوه مستقر می شوند.
جامعه عشایری اســتان تهران تلفیقی از عشایر سایر استان های 
کشور است که حدود ۳۰۰ ســال پیش در قالب چهار ایل و ۲۷ 

طایفه در مناطق عشایری استان تهران سکونت گزیدند.

اُزُن؛ دومین آلاینده مضر سلامت
رئیس مرکز سامت محیط و کار وزارت بهداشت، عوارض آلاینده 
ازن بر سامت را تشریح کرد و گفت: توصیه می شود در روزهایی 
که غلظت ازن بالاتر از حد مجاز اســت، افراد ساعات حضورشان 

در فضای آزاد به خصوص در ساعت ۱۲ تا ۱۶ را کاهش دهند.
دکتر جعفر جندقی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه آلاینده 
ازُن بعد از ذرات معلق، خطرناک ترین آلاینده برای سامتی انسان 
به خصوص برای بیماران تنفســی، قلبی و عروقی، ســالمندان و 
کودکان است، گفت: ازُن آلاینده ثانویه است و این آلاینده در اثر 
واکنش بین ترکیبات آلی فرار و دی اکسید نیتروژن در حضور نور 

خورشید تشکیل می شود.
وی افزود: ازُن منجر به ســردرد، ســوزش چشــم، گلو، تحریک 
مخاط، تنگی نفس و سرفه می شــود. اکسیدهای نیتروژن و ازُن 
همچنین باعث حمات آســمی، درد قفسه سینه و افزایش خطر 

ابتا به بیماری های تنفسی و ریوی می شود.
او با بیان اینکه طی ســال ۱۴۰۰، بیســت و سه روز آلاینده ازُن 
بالاتر از حد مجاز بوده است، اظهار کرد: مردم می توانند با مراجعه 
به نشــانی اینترنتی airnow.tehran.ir متعلق به شــرکت 
کنترل کیفیت هوا و یا با نصب اپلیکیشن مربوطه در تلفن همراه، 

از وضعیت هوای منطقه خود مطلع شوند.
رئیس مرکز سامت محیط و کار وزارت بهداشت در خاتمه تاکید 
کرد: توصیه می شود گروه های حساس شامل سالمندان، بیماران 
قلبی و کــودکان در روزهایی که غلظــت ازُن بالاتر از حد مجاز 
اســت در فضای باز تردد نداشته باشــند و سایر افراد نیز ساعات 
حضورشــان در فضای آزاد به خصوص در ســاعت ۱۲ الی ۱۶ را 

کاهش دهند. 

صحرایی در جمع مدیران مدارس و 
معلمان؛عزم ما تقویت مدارس دولتی است

وزیر آموزش و پرورش گفت: عزم ما تقویت مدارس دولتی و نظارت 
جدی و دقیق بر مدارس غیردولتی اســت و در این مســیر محکم 

عمل خواهیم کرد.
به گزارش خبرگــزاری مهر، رضامراد صحرایــی در جمع مدیران 
مدارس و معلمان منتخب اظهار کرد: راهبرد آموزش و پرورش باید 

در صدر راهبردهای دولت باشد.
وی افــزود: اگر جامعــه ای متعالی در ابعاد مختلــف می خواهیم 
راهش از مدرســه می گذرد پس ایران قوی در گرو مدرســه قوی 

و تحول گراست.
صحرایــی ادامه داد: در ســند تحول بنیادین توقفــی نامتعارف و 
نادرســت وجود داشته که باید با رویکرد جدید، تغییری اصولی در 
نگاه ما و همچنین نحوه عمل کردن به این ســند بالادستی ایجاد 
شود.وزیر آموزش و پرورش خاطر نشان کرد: در این بین مرجعیت 
و شأن معلم به دست خود ماست که با رفتار، کردار، عملکرد، تعامل 

و مؤلفه هایی از این قبیل معنا می یابد.
وی تصریــح کرد: با جدیــت به دنبال ارتقای معیشــت و منزلت 
فرهنگیان هستیم و با تعامل و همگرایی با دیگر دستگاه ها در این 

مسیر گام برمی داریم.
وزیر آموزش و پرورش به تشریح قانون رتبه بندی و فرایند اجرایی 
آن از ابتــدا تاکنــون پرداخت و گفت: با هدف اســتحقاق حقوق 
فرهنگیان موضوع اعتراض به رتبه های اعام شــده نیز بررســی و 

احکام در حال صدور است.

خبر

شــهریار دبیریان ، دبیر کمیته های فنی و علمیه انجمن 
صنایع فرآورده های لبنی ایران در خصوصغذای ســالم و 
در دســترس تقریبا دغدغه ی  تمامی نهاد های توســعه 
دولت ها و اســناد ایمنی غذایی است ،در این مقوله حوزه 
استاندارد در بخش صنایع غذایی شاید ضعیف تر از سایر 
حوزه ها باشــد از این منظر در حوزه اســتاندارد در کدام 
بخش ها با استاندارد های جهانی هماهنگی بیشتری دارد 
؟ و در کدام بخش ها از اســتاندارد جهانی فاصله زیادی  

داریم؟
_ درخصوص بحث استاندارد ها ما در صنایع غذایی و حالا 
خود صنایع شــیر ،استاندارد ها وقتی که تدوین می شود 
معمولا ان استاندارد بین المللی که در حقیقت تد می شود 
در جهان معمولا ان استاندارد بین المللی را می آورند و بر 
آن اساس الگو سازی میکنند و استاندارد ملی خودمان را 
مینویسند، ما در بحث صنعت لبنیات خیلی از موارد مان 
مطابق با استاندارد جهانی است  برخی از مواقع هم خیلی 
از مواردمان که سخت تر هم است یعنی ما مثا در مقوله 
ی آفاتوکسین که در شیر مطرح شده است ما نسبت به 
استاندارد های بین المللی ۵ برابر سختگیرانه تر است ،بر 
خاف آن تصوری که وجود دارد ما در برخی اســتاندارد 
هایمان ، چون من در بالغ بر ۱۲۰ استاندارد ملی در زمینه 
لبنیات هم خدمت دوســتان در مشارکتشان بودم واقعا 

دیدم در برخی از مواقع ما سختگیرانه تر عمل میکنیم .
+ آیا این سختگیری ها ضروری است؟

_ بله ، با توجه به موقعیت و باتوجه به سبد غذایی ،چون 
ما استانداردها را  بومی سازی میکنیم در حقیقت سازمان 
ملی استاندارد کاری که انجام می دهد این است و هدف 
عمده ی ان بحث سامت جامعه است یعنی ما در هنگام 
اســتاندارد نویسی هم همکاران ســازمان ملی استاندارد 
حضور دارند و هم همکاران سازمان بهداشت حضور دارند و 
هدف عمده هم در بحث استاندارد نویسی ان بحث سامت 
ان ماده غذایی اســت ،یعنی در درجه اول خوشبختانه در 

این بحث کسی کوتاه نمی اید .
+ مگر در بقیه ی کشــور های دنیا این ســخت گیری ها 
به لحاظ رعایت بهداشت و سامت شهروندانشان رعایت 
نمیکننــد؟ و این تفاوتــی که ما بومی ســازی کردیم و 

سختگیری ها را بیشتر کرده ایم در چیست؟
_ با توجه به سبد غذایی چون یکی از عوامل مهمی است 
که در استاندارد نویسی در حقیقت نقش دارد ،بحث سبد 

غذایی است 
که مثا ما اگر بخواهیم مقایسه کنیم با کشور های اروپایی 
، در کشور های اروپایی سبد غذایی که مصرف میشود با 

ما متفاوت است
ما مثا در زمینه ی نان و غات حدودا ۶ برابر اســتاندارد 
بین المللی مصرف میکنیم اما در بحث لبنیات مثا حدود 
یک دوم تا یک ســوم مصرف ما است ان سبد غذایی و ان 
فرهنگ و ادب و سنت مردم است که کمک می کند ،یعنی 
میاد به اینکه یک استاندارد نوشته شود و من خودم به یاد 
ندارم که اســتانداردی را در حقیقت نوشته باشیم که از 
استاندارد های بین المللی که ما داریم سختگیرانه تر باشد .
+ اگــر بخواهید مواردی را نام ببریــد که در مورد برخی 
از محصولات ان اســتاندارد ها خیلی ســختگیرانه تر از 

استاندارد جهانی دارد و اعمال میشود چیست؟ 
_ مثل استاندارد آفاتوکســین در خود شیر ، استاندارد 
کدکس بین الملل که اســتاندارد جهانی ما است ان عدد  
نیم ppb اســتو ما این اســتاندارد را دقیقــا موقعی که 
استانداردش نوشته شد با نظری که وزارت بهداشت داشت 
و دقیقا توافق همه ی صنعت ،چون صنعت هم در جلسات 
حضور دارند و سازمان ملی استاندارد ،سازمان دامپزشکی 

کشور ، در حقیقت این ها همه در جلسه حضور دارند 
این اســتاندارد با توجه به نظر وزارت بهداشت و موافقت 
سازمان ملی استاندارد و صنعت از نیم به یک دهم تغییر 
پیدا کرد ، یعنی ما حداکثرمان در حقیقت شد یک دهم ، 

ولی استاندارد بین المللی الان نیم است .
+ با این حســاب چرا ما میبینیم که برخی از محصولات 
صــادرات ایرانی برگشــت میخورد با وجود اینکه شــما 
میگویید در حوزه استاندارد اتفاقا خیلی سختگیرانه عمل 

میکنید ؟ 
_ یک سری عوامل دست به دست هم میدهند در حقیقت 
برای اینکه ممکن است محصول برگشت داده شود و یکی 
از دلایل عمده هم همان زنجیره ی انتقال است چون این 
ها در داخل کشور همه ازمایش شده اند در بحث زنجیره 
ی سرد و در بحث انتقالی که انجام میشود در شرایط گرم 
قرار میگیرند ،مثا ما میگوییم که محصولات استریل در  

دمای محیط بگذارند ولی دمای محیط تعریف دارد 
مثا دمای ۲۵ درجه نگهداری شود نه در درمای ۵۰ درجه 

مثا دمای بعضی استان ها ممکن است ۵۰ درجه باشد. 
+ یعنی مشــکاتی که در مرحله ی ارســال داریم باعث 

بوجود آمدن این مشکات است؟
_ بله بیشتر شامل این ها میشود چون در کارخانه مشکلی 
بــه وجود نمی آیــد ، چون قرنطینه و کنترل میشــوند 
مخصوصا محصولات صادراتی که خیلی حساسیت هستند 
، الان هم در خصوص صنعت لبنیــات : الان صادرات به 
کشــورهای اوراسیا مثل روسیه و قزاقســتان و ….  که 
خیلی استاندارد های ســختگیرانه ای هم دارند که الان 
ایران خیلی از شرکت هایش موفق شده اند این استاندارد 

را پاس کنند و در حقیقت صادرات به کشــور روسیه هم 
میرود 

+ آیا عــودت این محصولات می تواند تهدیدی برای بازار 
های ما باشد؟ 

آیــا راهکاری وجود دارد برای اینکه ما این موضوع را حل 
کنیم؟ 

_ صددرصد تاثیر دارد منتها برگشت هم اینطوری نیست 
که مثا دوتا محصول می رود و یکی برگشت بخورد اتفاقا 
برگشــت کم اتفاق میافتد مثا ما خیلــی میزان درصد 
برگشــت  نداریم ،وقتی برگشــت می خورد مثا از ۱۰۰ 
مورد یا ۲۰۰ موردی که میرود یکی از آنها برگشــت می 
خــورد حتما روی بازار تاثیر می گــذارد منتها این مورد 
خیلی تکرار نمیشود ولی مشخصا چه در بازار داخلی چه 
در بازار خارج محصولی برگشت داده شود یک پوئن منفی 
اســت بالاخره چه برای ان کارخانه و چه برای ان کشور 

تاثیرات منفی میگذارد 
+ ما بعد از کرونا آیا تغییری در استاندارد ها داشته ایم؟ هم 
به لحاظ استانداردهای جهانی وهم در مورد خود ایران ؟ 

_ یک ســری اســتاندارد ها را در زمان کرونا در حقیقت 
نوشته بوده اند، منتها نه استاندارد های خیلی زیاد ، بنده 
فقط میتوانم بگویم در طی پوران کرونا هم تماما استاندارد 
نویســی ها ادامه داشت به صورت غیر حضوری و مجازی 

یعنی بحث استاندارد نویسی متوقف نشد  
ولی اســتانداردی که مثا خــاص در رابطه با مثا بحث 
لبنیات نبود چــون واقعا نیازی بر این قضیه نبود ، منتها 
در کارخانه ها تمهیدات لازم در حقیقت انجام شــد شاید 
یکی از مــواردی که ما خیالمان راحت بود این بود که ما 
در تمام کارخانه های لبنی همه ی دوستانی که آنجا کار 
میکردند همه ماسک داشتند حالا چه قبل از کرونا چه بعد 
از کرونا و خیلی هم کنترل شده بود ولی  اینکه استانداردی 
بنویسیم که مثا از سمت لبنیات بحث کرونا باشد ، خیر 
چنین استانداردی نوشته نشد ولی ما استاندارد نویسی در 

زما کرونا هم ادامه دادیم .
+ وقتی که یک ســری از اتفاقات و اظهار نظر ها و مقاله 
ها را میبینیم در مورد چالش های استاندارد و امنیت در 
صنایع غذایی به عوامل و موارد متعددی برخورد میکنیم از 
جمله چالش های تکنولوژی در این صنعت و کامل نبودن 
قوانین و مقررات در حوزه استاندارد و تکانه های اقتصادی 
از جمله تورم در کاهش کیفیت و در دسترس بودن ،شما 
در بین این عواملی که اشــاره می شود نقش کدامیک را 
برجسته تر میدانید ؟_ این ها همه در حقیقت تاثیر گذار 
هستند منتها من یک نکته را خدمت شما عرض کنم که 
الان از نظر بحث تکنولوژی در کارخانه های لبنی عموما از 

تکنولوژی های در حد اروپا استفاده میکنند .
+ جتی با وجود شــرایط سخت و محدودیت ها و تحریم 

هایی که وجود دارد ؟ 
_ بله حتــی باتوجه به این ها هنــوز کارخانه های ما از 
تکنولوژی های جدید اســتفاده میکنند ،یعنی ان چیزی 
که در دنیا می آید در کارخانه های بزرگ لبنی هم میشود 
دید ،منتها قیمت این دستگاه ها گران شده است و قطعا 
تاثیر گذار است بالاخره این تحریم ها تاثیر گذار است ولی 
کارخانه ها از نظر بحث تکنولوژی چیزی کم ندارند ، من 
دوست داشــتم که چون درمورد بعضی از موارد صحبت 
میشود و شایعاتی در صنعت لبنیات اتفاق میافتد برخی 
از دوستان و کارشناسان و متخصصانی که در صنعت غذا 
و لبنیات تخصصی ندارند ولــی خب متخصص در جای 
دیگر هســتند ممکن است صحبت هایی کنند و نگرشی 
داشته باشند ، به عبارتی بعضی ها زمانی که با انها صحبت 
میکردیم فکر میکردند که پاستوریزه شدن شیر در کارخانه 
ها هنوز توی پاتیل انجام میشود ، وقتی که یک کنفرانسی 
برگزار شــد و ما این دوستان را به کارخانه دعوت کردیم 
و ایــن ها دیدند ، باور نمیکردنــد و حقیقت را دیدند ما 
فرهنگ سازی صنعت شیر را فکر میکنم حدود ۳۰ الی ۳۵ 
ســال است که بیشتر برای مدارس بود و فکر میکنم یک 
تغییری باید ایجاد کنیم اما نه اینکه کامل اشتباه کردیم 
ولی تغییری باید دهیم این است کهافراد متخصصی که در 

زمینه صنعت لبنیات درواقع تخصص ندارند را باید ببریم 
کارخانه ها را به انها نشان دهیم . 

+ یعنی شما میگویید این چالش ها وجود دارند؟  ولی در 
عیــن حال حرکت هایی رو به جلو هم در مورد این حوزه 
وجود داردیعنی اگر برگردیــم به ان چالش هایی که نام 

بردیم شما نقش کدامیک را برجسته تر میدانید؟
_ تکنولوژی که عرض کــردم از نظر بحث ما تا اونجایی 
که الان صنعت لبنیات ، صنعتی است که به نسبت سایر 
صنعت غذا استرس بسیار زیادی دارد چون با کوچکترین 
کوتاهی که انجام شــود یعنی مثــا یک تانک ۱۰۰ تنی 
شــیر خراب میشود و غیر قابل اســتفاده میشود این در 
هیچ صنعتی به نسبت صنعت لبنیاتی نیست از نظر بحث 
تکنولوژی بالاخره چالش است نه اینکه نباشد ولی صنعت 

توانسته خودش را حفظ کند 
+ تکانه های اقتصادی چقدر روی این صنعت اثر میگذارند؟
_بالاخره تکانه های اقتصادی وقتی که گران میشود مثا 
شــیر خام وقتی که گران میشود دیگر نمیشود محصول 
کران نشــود چون حدود ۷۵ درصد قیمت محصول را در 
خقیقت شیر خام دارد و بعد از ان بحث های پتروشیمی و 
بحث های بسته بندی است،این ها همه  گران میشود و در 
حقیقت نمیشود خود محصول گران نشود و خب کارخانه 
تــا یک اندازه ای میتواند حفظش کند و خب در حقیقت 
این مسئله وقتی که مثا پنیر، ماست گران میشود این بر 

روی قدرت خرید مردم تاثیر گذار است .
+ با توجه به این چالــش هایی که صنایع غذایی دارد ایا 
ایران اساسا میتواند با بازارهایی مثل بازهای اروپایی فکر 

کند ؟ 
_ بله میتواند ، درســت است مشــکات زیادی داریم اما 
خوشــبختانه برخی از کارخانه محصــولات را برای اروپا 
میفرســتند ، عرض کردم اســتاندارد های روسیه خیلی 
سخت است یعنی از خوراک دام شروع میشود تا دامداری 
و عرضم به خدمت شــما که کارخانه های لبنی و بعد به 

مصرف کننده میرسد ،
استانداردهای بسیار سختی دارد که الان نزدیک به ۱۰ الی 
۱۵ شرکت هستند که این مجوز را برای صادرات دارندبله 
در حقیقت برای بحث بازار های اروپایی میشود به این فکر 
کرد، چون  همه ی اســتاندارد بازارهای اروپایی را داریم و 
میدانیم به چه صورت است و  علی رغم اینکه یک تعداد 
از کارخانه ها هم ارســال هم میکنند منتها ممکن است 
محدود باشــد ولی ان ها هم درحقیقت ارســال را انجام 
میدهند ولی روســیه کارخانه هایی که مجوز گرفته اند 

بستر ارسال را دارند و ارسال میکنند 
بله این دور از تصور نیســت ما دامداری هایی را داریم که 
باتوجه به تجربه ی ۳۱ ساله ام از نظر کیفیت شیر خامشان 
بسیار بالا هستند یعنی در حقیقت رقابت میکنند با کشور 
های اروپایی ، یعنی بار میکروبی بسیار پایینی دارند و کم 
هم نیستند از این دامداری های صنعتی که کار میکنند و 
زحمت میکشند چون دامداری هم صنعت بسیار سختی 

است .
+ خیلی از کارشناسان صنایع غذایی معتقد هستند که با 
وضعیت فعلی صنعت دام ممکن اســت که به وارد کننده 
ی شــیر در صنایع لبنی تبدیل شویم حالا مشکاتی که 
در این صنعت وجود دارد،عــوارض این اتفاق چه چیزی 

میتواند باشد؟
_ بالاخره باید تمهیداتی داشته باشیم،چون این ها به هم 

ارتباط دارند چون مصرف سرانه باید بالا برود .
+دقیقا یکی از مشــکات اساسی در چند سال اخیر این 
است که مصرف سرانه شیر و فراوردهای لبنی کاما کاهش 

پیدا کرده است.
_بله درســت اســت ، مصرف ســرانه وقتی پایین بیاید 
مشــکاتش ممکن اســت در آن لحظه دیده نشود و ما 
نمیتوانیم بگوییم الان در حقیقت ســرانه مصرف صنعت 
پایین آمده و ببینیم الان مشــکل چیست ،خیر ما در آن 
لحظه متوجه نمی شویم و ممکن است مشکات ده سال 
آینده پدیدار شــود ،با کوتاهی قد بچها و ضعیف بودنشان 
و پوکی اســتخوان و نرمی استخوان و….نمایان میشود.

مصرف ســرانه را هرطور شده است مسئولین باید به بالا 
ببرند .+نکته ای که وجود دارد این است که با وجود اینکه 
سرانه مصرف پایین آمده به لحاظ وضعیت اقتصادی هم 
که شما در بخشی از صحبت هایتان اشاره کردید قیمت 
این محصولات روبه افزایش است و خب هم آینده ی این 
صنعت در خطر است و هم بر سامت مردم اثر میگذارد ، 
چطور میشود برای این موضوع در واقع تدابیری انجام داد؟
_الان یک کار خوب را در حقیقت دوستان انجام دادند و 
صحبت کردند و قرار شد چون این یکی از راهکار هایی که 
باید در حقیقت انجام داد بحث احیای شیر رایگان مدرسه 
است،ما بیشترین جذب کلسیم خصوصا و حالا بحث های 
پروتئینی معمولا در ســنین ۸ تا ۱۸ سالگی است، الان 
فردی که ۷۰ســال است درســته که نیاز به کلسیم دارد 
منتها آن جذب را نسبت به سنین پایین تر ندارد ما باید 
فوکوس کنیم بر نســل جوانمان و بحث شــیر رایگان را 
در مدرســه احیا کنیم و طی صحبت هایی که شده قرار 
اســت اجرا شــود و در حقیقت اولین گام همین است و 
بعد مسئولین در بحث لبنیات باید به هر طریقی که فکر 
میکنند حالا یا به کارخانه دار ها یا به دامداران یارانه دهند 
چون شیر در حقیقت یک غذای کامل است و الان کاما 
مشخص شــده است میزان کلسیم و پروتئین چربی اش 
چقدر حائز اهمیت اســت واقعا اگر از سبد غذایی حذف 
شــود اثرات خوبی ندارد و در بعضی کشــورهای اروپایی 
خصوصا در اروپای شــمالی مصرف سرانه شیر ۴۰۰ لیتر 
است ، ولی ما اگر خوشبینانه بگوییم مصرف سرانه شیر در 

کشورمان ۷۰ کیلو است.
+ بریم سراغ شــایعاتی که در فضای مجازی که در چند 
وقت اخیر شنیده میشــود در مورد یک سری از فرآورده 
های لبنی مخصوصا شــیر، اینکه گفته می شود خیلی از 
شیرهایی که در واقع مدت زمان طولانی میشود نگهداری 
کرد یک سری مواد غیر خوراکی در آن ریخته میشود که 
بتوان زمان عمر آن را افزایش داد مثا درمورد وایتکس،پالم 

و … واقعا همچین چیزهایی صحت دارد؟
_ عرض شــود خدمت شما که این هم یکی از چالش ها 
اســت یعنی اگر قرار بود این هم جز چالش هایی که شما 
فرمودین بگذاریم این چالش خیلی صنعت را اذیت میکند 
و این چالش و شــایعاتی که بــه وجود می آید ، حالا چه 
عمدا و چه سهوا که حالا ما میگوییم ان شاالله همه سهوا 
است ولی ما میگوییم مصرف سرانه کم است این شایعات 
بوجود می آید و وقتی این شایعات بوجود می آید مصرف 

سرایه کمتر میشود.
+ شــما بعنوان کارشناس ارشد حوزه استاندارد قطعا این 

موضوع را رد میکنید ؟
_صددرصــد ، ببینید در مورد شــیر های اســتریل که 
همچین شایعاتی است که میگویند تا ۶ ماه می مانند این 
ها معمولا شیر ابتداییشان شیر خام است و مواد اولیه اشان 
بهترین کیفیت را دارد چون باید شیش ماه بماند یعنی بار 
میکروبی اش خیلی کم اســت و در حقیقت سایر فاکتور 
دیگر هم در سطح خیلی بالایی است و بعد هم این ها می 
آیند در طول پروسه حدودا ۱۴۰ درجه حرارت میبینند .

+یعنی فراتمام؟ 
_بله درســته،ببینید همه در عامه میگویند اســتریل در 
صورتی که  دمای استریل در بحث تخصصی معمولا ۱۲۰ 
یا ۱۲۱ درجه اســت مثل کنسرو های ماهی که میخریم 
.این در صنعت لبنیات بــه خاطر وضعیت پروتئینی اش 
ما می توانیم دما را بالا تر ببریم و تغییری در خصوصیات 
فیزیکی و شیمیایی رخ ندهد برای همین است که ما دما 
را مثــا روی ۱۳۵ الی ۱۴۰ مــی آوریم بدون اینکه هیچ 

تغییری را ما در شیر ببینیم .
+به لحاظ ارزش غذایی مشکلی به وجود نمی آید؟ 

_خیــر در ارزش غذایی هم تغییری ایجاد نمی شــود و 
این در مورد شــیر است که ما می توانیم دما را بالا ببریم  
وقتی می گویند نگهدارنده دارد ، واژه نگهدارنده معمولا 
تا زمانی به کار میبرند که یک میکروبی در ماده ای باشد 
که نگهدارنده بزنند و جلوی میکروب را بگیرند ولی وقتی 
شیر میکروبی ندارد نگهدارنده نمی زنند مثا در صنعت 
مخصوصا اینکه تمام مســیر تولید هم همه بسته است و 
مسیر فرآورده های اســتریل در کارخانه ها کاما بسته 
اســت و تحت کنترل تکنولوژی اســت، مثا این مطرح 
میشود که بچه ها شــیر استریل شده نمی خورد بعد تا 
بخواهد این شایعه تمام شود بحث وایتکس پیش می آید 
،یعنــی این چالش ها در کنار مشــکاتی که وجود دارد 
صنعت را اذیت میکند چون واقعا ترس به وجود می آورد ، 
من در رادیو صحبت داشتم و شنوندگان سوال میپرسیدند  
،خانمی می پرســیدند که به فرزندم شیر پاستوریزه داده 
ام و آیا فرزندم میمیرد؟ منظور این است که اینقدر زیاد 
تاثیر دارد که ما چطور به این بنده خدا بفهمانیم که ضرر 
ندارد ؟وقتی این موارد پیش می آید مردم رو می آورند به 
محصولات کارگاهی غیر بهداشتی و این محصولات است 
که سامت را تهدید میکند و این چالش بزرگی است مثا 
مردم می روند مغازه هایی که به صورت غیر بهداشتی و 
به غلط محصولات را ارائه می دهند یا مثا در بعضی جاها 
مــی گوید ارگانیک و خب مردم با توجه به شــایعات رو 
می آورند به این محصولات و مصرف این محصولات هم 
خطرناک است و عواقب خیلی بدی را دارد و دچار بیماری 

و مشکات میشود .

محصولات صادرات ایرانی برگشت می خورند

محصولات ایرانی استاندارد جهانی ندارند

صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر از جمله صندوق های بیمه اجتماعی 
است که افرادی همچون ساکنان دائمی روستاها و مناطق عشایری، کشاورزان، شاغان 
مشاغل فصلی، کارگران ساختمانی، دارندگان مشاغل خانگی، زنان سرپرست خانواده، زنان 
خانه دار و قالی بافان می توانند تحت پوشش این بیمه قرار گیرند که شرایط برخورداری از 
مستمری بازنشستگی این صندوق داشتن حداقل ۶۵ سال سن و حداقل ۱۵ سال سابقه 

بیمه پردازی است.
با چه شرایطی می توان عضو صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر شد؟

ـ  تابعیت جمهوری اسامی ایران و داشتن سن کمتر از ۵۰ سال
ـ  عدم عضویت همزمان در سایر صندوق های بیمه ای )به جز درمان(

ـ  ســاکنین دائمی روستاها، ساکنین مناطق عشــایری، کشاورزان غیر ساکن در روستا 
)کشاورزان ساکن در شهرها(

ـ ساکنین شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، رانندگان حمل و نقل بار و مسافر 
ـ  اعضای شرکت های فنی مهندسی و مشاوره ای، نظام دامپزشکی و نظام مهندسی

ـ شاغلین بخش کشاورزی، شاغلین مشاغل فصلی، کارگران ساختمانی، دارندگان مشاغل 

خانگی
ـ  زنان سرپرست خانواده، زنان خانه دار و قالی بافان، ورزشکاران و مربیان قرآنی

ـ  شاغلین در بخش صنایع دســتی و دارندگان کارت عضویت میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری می توانند با مراجعه به کارگزاری های محل سکونت خود با تشکیل 
پرونده و ثبت نام الکترونیکی در سامانه بیمه روستائیان و عشایر با پرداخت ۵ درصد حق 

بیمه سهم بیمه شده عضو این بیمه شوند.
مدارک لازم جهت عضویت متقاضیان شــامل اصل شناسنامه متقاضی، اصل کارت ملی 
متقاضی، ۱ قطعه عکس ۴*۳ جدید، تکمیل فرم احراز شرایط عضویت توسط متقاضی و 
تأیید آن از سوی مقام تأییدکننده مربوطه و کارگزاری، تکمیل فرم قرارداد توسط متقاضی 
و تأیید آن از سوی کارگزاری، ارائه مدارک و مستندات مربوط به احراز سکونت درخصوص 
ساکنین مناطق روستایی، عشایری و شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، ارائه مدارک و 
مســتندات مربوط به متقاضیان با نوع »کشاورزان غیرساکن روستاها، کارکنان مراکز و 
شــرکت های نظام مهندسی کشاورزی و نظام دامپزشکی و شاغلین فصلی«، معرفی نامه 
معتبر متقاضیان مددجوی تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی 

کشور است.
بازماندگان واجد شرایط بیمه شــده متوفی دریکی از حالات زیر استحقاق بهره مندی از 

مزایای مستمری بازماندگان را خواهند داشت:
ـ در صورت فوت بیمه شده بازنشسته

ـ در صورت فوت بیمه شده ازکار افتاده کلی مستمری بگیر
ـ در صورت فوت بیمه شده ای که در ۱۰ سال آخر حیات خود حداقل حق بیمه یک سال 
را پرداخته باشد، مشــروط بر اینکه ظرف آخرین سال حیات خود، حق بیمه ۹۰ روز را 

پرداخت کرده باشد.
ـ در صورت فوت بیمه شده براثر حادثه ناشی از کار

بازماندگان واجد شرایط بیمه شده متوفی که در زمان فوت بیمه شده استحقاق دریافت 
مستمری را دارند عبارتند از:

ـ همسر/ همسران دائم بیمه شده متوفی
 ازدواج زوجه دائم متوفی مانع دریافت مستمری نیست و در صورت فوت شوهر بعدی و 

تعلق حقوق به زوجه در اثر آن، بیشترین مستمری ماک عمل خواهد بود.

شرایط بهره مندی بیمه شدگان صندوق روستائیان از مستمری ازکارافتادگی
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بانک قرض الحســنه مهر ایران در ۳ اســتان مــرزی موکب هایی 
را برپا کــرده تا به زائرانی که در پیاده روی اربعین حســینی)ع( 

شرکت کرده اند، خدمت ارائه کند.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی و امور مشــتریان 
بانک قرض الحســنه مهر ایران، بــا توجه به در پیش بودن اربعین 
حســینی)ع( و پیاده روی زائران به سوی حرم مطهر سید و سالار 
شــهیدان، این بانک تدابیــر مختلفی را برای رفــاه حال زائران 
در نظر گرفته و ســعی کرده به ســهم خــود در برگزاری هر چه 

این مراسم مشارکت کند. باشکوه تر 
بانک قرض الحســنه مهر ایران عاوه بر اینکه خودپردازهای ثابت 
و ســیار خود را در نقاط مرزی مســتقر کــرده، ۳ موکب نیز در 
تقاطع مرزهای مهران، خسروی و شلمچه برای پذیرایی از زائران 
گرامی بر پا کرده اســت. این بانک ۱۰۰هزار قلم کالای فرهنگی 
نیز در ایــن موکب ها توزیع خواهد کــرد. همچنین در موکب ها، 
میز خدمت برای راهنمایی زوار در مســائل بانکی نیز دایر شــده 

است.
تأمیــن ۸۰۰هــزار بطری آب معدنــی برای رفاه حــال زائران ابا 
 عبــدالله )ع( و اهــدای آن به ســتاد مرکزی اربعین حســینی و 
همچنین کمک به مواکب ایرانی مســتقر در عراق بخش دیگری 
از فعالیت هــای بانک قرض الحســنه مهر ایــران در این حوزه را 

شامل می شود.
این بانــک همچنین وام هایــی را برای پرداخت به دانشــجویان 
در نظر گرفته اســت. در این بخش پرداخت وام به دانشــجویان 
دانشگاه آزاد اسامی و دانشگاه فرهنگیان انجام می شود که مبلغ 

وام تخصیصی به هر دانشــجو ۳۰ میلیون ریال است.
افــزون بر این، وام هایی به مبلغ ۱۰۰ میلیون ریال نیز به معلولان 
تحت پوشــش بهزیستی پرداخت می شود تا بتوانند در این مراسم 
پرفیض شــرکت کنند. در هر اســتان ۲۵ نفر از معلولان عزیز با 

یک نفر همراه به پشــتوانه وام های بانک قرض الحسنه مهر ایران 
اعزام می شوند. به عتبات عالیات 

فارغ از کمک هایی که بانک قرض الحســنه مهر ایران به برگزاری 
هر چه پرشــورتر مراســم پیاده روی اربعین حســینی)ع( کرده، 
کارکنــان این بانک نیــز ۱۲ میلیارد ریال بــرای اهدا به مواکب 

مستقر در مسیر پیاده روی پرداخت کرده اند.

عمــده کمک های بانــک قرض الحســنه مهر ایران کــه با هدف 
تکریم شــعائر دینی، ترویج فرهنگ حســینی)ع( و در راســتای 
مســئولیت های اجتماعی و اقدامــات عام المنفعــه بانک صورت 
گرفته، از محل دریافت وجه التزام بوده اســت. مجموع کمک های 
بزرگ ترین بانک قرض الحسنه کشور و کارکنان آن برای برگزاری 
مراسم پیاده روی اربعین حسینی)ع( به ۷۰ میلیارد ریال می رسد.

بانک قرض الحسنه  از موکب های کارکنان  اربعین حسینی)ع(  زائران 

مهر ایران در استان های مرزی خدمات دریافت می کنند

این مردم شایسته بهترین ها هستند
مدیرعامل بانک مسکن در آیین افتتاح پروژه ۳۷۰ واحدی بهارستان 
زاهدان گفت: بانک مســکن و شرکت های تابعه برای توسعه شهرها 
و آبادانــی ایران اســامی خدمت می کنند چرا که مردم شایســته 

بهترین ها هستند.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ 
دکتر سید عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن در نخستین سفر 
خود به اســتان سیستان و بلوچســتان با ابراز خرسندی از افتتاح 
پروژه مسکونی بهارســتان زاهدان در هفته دولت، آن را خاطره ای 

ماندگار خواند.
وی ضمن تبریک به ســردار محمد کرمی اســتاندار سیســتان و 
بلوچســتان، از تاش هــا و پیگیری های دلســوزانه وی، همچنین 
زحمات مدیران کل راه و شهرسازی استان و شهردار زاهدان تقدیر 

کرد.
مدیرعامل بانک مســکن شور و اشــتیاق مردم شریف استان برای 
سازندگی استان و همراهی با تیم فنی و مهندسی و دست اندرکاران 

پروژه را مسرت بخش و مایه به ثمر رسیدن این مهم دانست.
وی گفــت: برای تکمیل این پروژه عاوه بر اینکه از ظرفیت مصالح 
ســاختمانی خود استان استفاده شده است، از تخصص و دانش تیم 

فنی و مهندسی بومی استان نیز بهره گیری شده است.
دکتر حســینی با اشــاره به خدمات شرکت گروه ســرمایه گذاری 
مسکن به عنوان بزرگترین شرکت انبوه ساز کشور گفت: این شرکت 
و نیروهای متخصص آن تمام ظرفیت خود را برای رونق ســاخت و 
ســاز با بهترین کیفیت و رعایت اســتانداردها در کوتاه ترین زمان 

ممکن با پاسداری از نام نیک بانک مسکن به کار گرفته است.
وی افزود: بانک مســکن و شرکت های تابعه آن برای توسعه شهرها 
و آبادانی ایران اســامی با تمام توان خدمت می کنند چرا که مردم 

شایسته بهترین ها هستند.
مدیرعامل بانک مســکن در پایان این رویداد بزرگ را به مردم غیور 

و نجیب استان سیستان و بلوچستان تبریک گفت.
پروژه ۳۷۰ واحدی بهارســتان زاهدان طی آیینی با حضور استاندار 
سیستان و بلوچستان، مدیرعامل بانک مسکن، سیدمحسن فاضلیان 
عضو هیات مدیره بانک مســکن، شــهردار زاهدان، مدیران شرکت 
ســرمایه گذاری مســکن شمال شــرق و مدیر و معاون شعب بانک 
مسکن استان در صبح روز چهارشنبه هشتم شهریورماه افتتاح شد.

این پروژه در زمینی به وســعت حدود ســه هکتار با ۱۱ بلوک و ۷ 
طبقه و زیربنای مسکونی ۴۱۴۱۲ متر مربع به بهره برداری رسید.

تقدیر از بانک قرض الحسنه مهر ایران 
به عنوان بانک پیشرو در تطبیق شرعی

در سی وسومین همایش بانکداری اسامی و با حضور رئیس کل 
بانک مرکزی از مدیران ارشد بانک قرض الحسنه مهر ایران برای 
پیشرو بودن در زمینه اســتقرار، نظارت و تطبیق شرعی، تقدیر 

شد.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی و امور مشــتریان 
بانک قرض الحســنه مهر ایران، در نخســتین روز سی وسومین 
همایش بانکداری اسامی که با حضور دکتر »احسان خاندوزی« 
وزیر امور اقتصادی و دارایــی، دکتر »محمدرضا فرزین« رئیس 
کل بانک مرکزی، دکتر »فرشــاد حیدری« رئیس مؤسسه عالی 
آمــوزش بانکداری و آیت الله دکتــر »غامرضا مصباحی مقدم« 
رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی برگزار شد، از مدیران ارشد 

بانک قرض الحسنه مهر ایران تقدیر شد.
در لوح هــای ســپاس جداگانه ای که به دکتر »ســید ســعید 
شمســی نژاد« مدیرعامل بانــک و دکتــر »احمدرضا کریمی« 
سرپرســت معاونت امور استان های بانک قرض الحسنه مهر ایران 
اهدا شــده، از این بانک به عنوان بانکی پیشرو در زمینه استقرار 

نظارت و تطبیق شرعی نام برده شده است.
ارتقای انطباق با شریعت در نظام بانکی کشور نیز از جمله دلایلی 
است که باعث شده بانک قرض الحسنه مهر ایران به عنوان بانکی 

پیشرو در این زمینه انتخاب شود.
نخستین و بزرگ ترین بانک قرض الحسنه کشور همواره کوشیده 
در راســتای تحقق بیش از پیش بانکداری اسامی گام بردارد و 
در این راســتا با تمرکز بر عقد قرض الحســنه به عنوان بارزترین 
نمود بانکداری اسامی، طرح های مختلفی را تعریف کرده که با 
استقبال جامعه مواجه شــده است. به طوری که تعداد مشتریان 
این بانک در ۲ ســال گذشته با بیش از ۴ میلیون نفر افزایش به 
۱۵ میلیون نفر رسیده و تنها در سال گذشته ۳ میلیون فقره وام 

از سوی این بانک پرداخت شده است.

افزایش اعتبار هوده کارت بیمه ملت ویژه 
بازنشستگان صندوق نفت به ۲۰۰ میلیون ریال

مبلغ اعتبــار کارت های اعتباری »هوده کارت« بیمه ملت ویژه 
بازنشستگان صندوق نفت از ۱۲۰ میلیون ریال به ۲۰۰ میلیون 

ریال افزایش یافت.
بــه گزارش درآمد نیوز بــه نقل از روابط عمومــی بیمه ملت، 
بیش از ۱۳هزار بازنشســته صندوق نفــت، دارای هوده کارت 
بیمه ملت هســتند که با توافقات انجام شده در جهت افزایش 
ســطح رفاه این عزیزان و خانواده های محترم آنها، مبلغ اعتبار 
کارت های مذکور از ۱۲۰ میلیــون ریال به ۲۰۰ میلیون ریال 

افزایش یافت.
بازنشســتگان صندوق نفــت می توانند با ایــن کارت از کلیه 
فروشــگاه ها و مراکز طرف قرارداد هوده کارت در سراسر کشور 
به صورت اقســاط تا ســقف ۲۰۰ میلیون ریال با رعایت شرط 
سقف قسط ماهانه به مبلغ ۴۰ میلیون ریال خرید کرده و مبلغ 

قسط به  صورت خودکار از حقوق ایشان کسر می شود.
همچنین امکان ثبت درخواست حضوری و غیرحضوری »هوده 
کارت بیمه ملت« ویژه بازنشســتگان و همســران بازنشســته 
متوفی صندوق نفت مانند گذشــته فراهم اســت که می توانند 
از طریق مراجعه به »ســامانه ســما« نسبت به ثبت درخواست 
خود اقــدام کرده یا در صورت تمایل از طریق مراجعه به دفاتر 
نمایندگی صندوق نفت در اســتان ها، درخواست خود را ارائه و 

کارت اعتباری هوده را دریافت کنند.
هــوده کارت »کارت اعتباری بیمه ملــت« یک کارت اعتباری 
است که دارنده آن می تواند بر اساس مبلغ اعتبار کارت، کالای 
مورد نظر خود اعم از انواع لوازم خانگی ریز و درشــت ، صوتی، 
تصویری، کامپیوتر، موبایل، فرش، مبلمان، پوشــاک، انواع مواد 
غذایی و… را با مراجعه حضوری یا غیر حضوری بدون نیاز به 

ضامن یا هرگونه وثیقه به صورت اقساط خریداری کند.
همچنیــن بــا ایــن کارت می تــوان از خدمات مســافرتی و 
گردشــگری، خدمات درمانی )پزشــکی، دندانپزشکی و…( به   

صورت اقساط بهره مند شد.
لیســت فروشــگاه های طرف قرارداد هوده کارت در وب سایت 
این شرکت به نشانی www.hoodehcards.com قابل 

مشاهده است.

خبر

هفته بانکداری اســامی پیش از هرچیز یادآور تاش 
ارزشــمند قانونگذاران ایران اســامی در پی افکندن 
اساسی شایســته و منطبق بر شــریعت اسامی برای 
شــبکه بانکی اســت که ســنگ بنای حرکت و تحول 
اقتصاد و صنعت کشــور محســوب می شــود. بعد از 
تصویب این مهم نیز، قانون عملیات بانکی بدون ربا به 
منزله سیاستی پیشــرو و رهایی بخش به دستورالعمل 
نظام بانکی کشــور افزوده شــد؛ که جــا دارد قدردان 
پیشگامان این امر و شکرگزار این نعمت عظیم باشیم.

بــه گزارش درآمد نیوز هفته بانکداری اســامی پیش 
از هرچیز یــادآور تاش ارزشــمند قانونگذاران ایران 
اســامی در پی افکندن اساســی شایسته و منطبق بر 
شــریعت اســامی برای شــبکه بانکی است که سنگ 
بنای حرکت و تحول اقتصاد و صنعت کشــور محسوب 
می شــود. بعد از تصویب این مهم نیز، قانون عملیات 
بانکی بدون ربا به منزله سیاستی پیشرو و رهایی بخش 
به دســتورالعمل نظام بانکی کشور افزوده شد؛ که جا 
دارد قدردان پیشــگامان این امر و شکرگزار این نعمت 

باشیم. عظیم 
فرارســیدن هفتــه بانکداری اســامی را بــه تمامی 
پژوهندگان و کوشــندگان خســتگی ناپذیر این مسیر 
نورانی و همــکاران ارجمندم در بانک ســرمایه و نیز 
شبکه بانکی کشــور، تبریک عرض نموده، توفیق همه 
عزیــزان در پاســداری از این آرمان بــزرگ و تحقق 

روزافزون آن را از درگاه باری تعالی مسألت دارم.
فرج اله قدمی

مدیر عامل و عضو هیأت مدیره

فرج اله قدمی، مدیرعامل بانک سرمایه در پیامی به شرح زیر هفته بانکداری اسلامی را تبریک گفت:

حاصــل مولدســازی دارایی هــای تملیکی بانک 
تجارت تاکنون؛ احیا و واگذاری ۲۵ واحد تولیدی 
در سال ۱۴۰۰ و ۳۰ واحد تولیدی در سال ۱۴۰۱ 

بوده است.
به گزارش درآمد نیوز بانک تجارت، در راســتای 
تحقق شــعار تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی، 

مهار تورم و مولدســازی دارایی های خود، شرکت 
»مولدســازی و دارایی تجارت« را از سال ۱۳۹۹ 

به عنوان یک راهکار عملیاتی ایجاد کرده است.
بــا اقدامات انجام شــده در این شــرکت، ضمن 
بازآفرینی واحدهای تولیدی و کمک به اشتغال زایی 
و افزایش تولیــدی کالای ایرانی، ۱۷۰۰ میلیارد 

تومان درآمدزایی برای بانک حاصل شــده که این 
درآمدها به ســرعت وارد جریان تسهیات دهی به 

واحدهای تولیدی و صنعتی شده است.
تمــام ایــن دســتاوردها،با تامین مالــی، اعطای 
تسهیات و راهبری کسب وکار در طرح مولدسازی 

صنایع کشور به سرانجام رسیده است.

درآمدزایی ۱۷ هزار میلیاردی و کمک به اشتغالزایی؛

بانکداری اسلامی به مناسبت هفته  بانک سرمایه  تبریک مدیر عامل  پیام 

 دستاورد بانک تجارت از مولدسازی دارایی ها

بــا حکم مدیرعامــل بیمه تعاون، رضا درخشــانی مدیر 
ریسک این شرکت شد.

بــه گزارش درآمد نیــوز به نقل از روابــط عمومی بیمه 
تعاون رضا درخشــانی به عنوان مدیر جدید ریسک این 

شرکت منصوب شد.
رضا درخشــانی دانش آموخته مقطع دکتری مهندســی 
صنایــع بــوده و از ســال ۱۳۸۵ با حضور در شــرکت 
خدمات بیمه ای رایا ســایپا فعالیــت خود را آغاز کرده 
اســت. وی همچنین در شــرکت کارگزاری بیمه سایپا، 
شــرکت ســرمایه گذاری خوارزمی و همچنین شــرکت 

شبکه پرداخت الکترونیکی شاپرک مراتب تجربه خود را 
ادامه داده است. درخشانی عاوه بر مدیریت پروژه های 
اســتراتژیک دارای ۱۲ مقاله در مجات علمی می باشد.

مدیر ریســک و توسعه ســازمان مطرح کرد: بیمه تعاون 
در ســال های اخیر شاهد رشــد و تحولات چشم گیری 
بوده است که ازآن جمله می توان به رشد ۱۰۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل اشاره داشت. وی در این 
راستا استفاده از مدل های پیشرفت و توسعه که موجب 
ارتقا بیش از پیش شــرکت خواهد شد را در دستور کار 

دارد.

درخشــانی در ادامــه مطرح کــرد: در نظــر داریم در 
ســال پیش رو برای دریافت درجات بالاتری از ســطوح 
مختلــف صنعت بیمه اقــدام کنیم و این حرکت با هدف 
تامین هرچه بیشــتر خواسته های مشــتریان، کارکنان، 
ســهامداران، شــرکای تجاری و نهادهای نظارتی، عموم 
جامعه و بهبود خدمت رســانی در تمام ارکان ســازمان 

صورت خواهد پذیرفت.
شایان ذکر اســت که تا پیش از این »مریم سلماسی«به 
عنوان مدیر ریســک بیمه تعاون مشغول به خدمت بوده 

است

انتصاب جدید در بیمه تعاون

طرح های جدید خودرویی از سوی کمیته تخصصی خودرو 
بیمه رازی معرفی شد.

بــه گزارش درآمد نیــوز به نقل از روابــط عمومی و امور 
بیــن الملل بیمه رازی، جلســه کمیتــه تخصصی خودرو 
بیمه رازی با حضور مســعود یوســفی- سرپرست مدیریت 
بیمه های خودرو، ســیدمحمد صادق رضوی- رئیس شعبه 
آپادانا، بابــک طاهری اقدم- رئیس شــعبه مرکزی، علی 
اصغری عائــی- رئیس شــعبه بیهقی، مهنــاز باصری و 

نیکا حق دادی روســا ادارات مدیریت بیمه های خودرو به 
برگزار شد. آپادانا  میزبانی شعبه 

بر اســاس این گزارش، یوســفی بیان کرد: جلسه کمیته 
تخصصــی خــودرو بیمــه رازی در پی تاکیــد مدیرعامل 
شــرکت با هدف شناســایی چالش ها، افزایش سهم بازار، 
ارائه خدمات به روز و توجه به پنج چرخش اســتراتژیک به 
ویزه بازاریابی تهاجمی به میزبانی شعبه آپادانا برگزار شد.

سرپرســت مدیریــت بیمه های خودرو ادامــه داد: در این 

جلســه چالش های مشــاوره، صدور، بررســی خســارت، 
پرداخت خســارت و تمدید آن از ســوی شــبکه فروش 

بررسی شد.
او خاطرنشــان کرد: با توجه به چالش های حوزه بیمه های 
خــودرو، راهــکار و طرح های جدیدی از ســوی مدیریت 
بیمه هــای خودرو به ایــن کمیته ارائه شــد که خروجی 
جلســه مذکور، طرح های بســیار خوبی در زمینه افزایش 

سهم از بازار و حجم فروش است.

نوآوری در بیمه اجباری از سوی بیمه رازی

رئیس اداره شــبکه و زیرساخت شــرکت بیمه رازی به روزرسانی اتاق 
ســرور و مرکز داده این شــرکت را اقدامی مهم و سرآغاز ریل گذاری 
ارائــه خدمات به روز و متفاوت شــرکت بیمه رازی بر بســتر فناوری 

اطاعات دانست.
به گزارش درآمد نیوز  به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
رازی، ســروش حاتمی- رئیس اداره شبکه و زیرساخت بیمه رازی که 
مهمان هفتاد و سومین سه شنبه های پاسخگویی بود، در این برنامه از 

تاثیر حضور در شرکت های فناوری در دوران کودکی بر انتخاب رشته 
مدیریت فناوری اطاعات در دوران تحصیل کارشناســی و کارشناسی 
ارشد در دانشــگاه گفت و معتقد است: حوزه فناوری اطاعات دارای 
یک چارچوب و زیرســاخت واحد است که هر صنعتی همچون صنعت 
بیمه بــا توجه به نیازهای تعریف شــده و رفتار مشــتری از امکانات 

فناوری اطاعات استفاده می کند.
او ادامه داد: فارغ التحصیان رشته مدیریت فناوری اطاعات می توانند 

با تکیه بر دانش و اطاعات خود نســبت به زیرســاخت این رشته در 
تمام شرکت ها و صنایع مشغول به کار شوند.

حاتمی در رابطه با ســاختار فعالیت شبکه فروش، گفت: به نمایندگان 
و شــبکه فروش در زمان توسعه کســب و کار خود پیشنهاد می شود 
در راســتای تسهیل کار، شبکه ســازی و ایجاد ارتباطات داخلی را در 
دســتور کار خود قرار دهند، زیرا کنترل و امنیت تحت شــبکه بسیار 

راحت تر و کارآمدتر است.

بیمه رازی در مسیر ارائه خدمات برخط
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اصلی تریــن تغییــر رویکــرد وزارت نفــت در 
دولت جدید، عزم ایــن وزارتخانه برای رهایی 
از خام فروشــی نفت با احداث پالایشــگاه ها و 

بود. پتروپالایشگاه ها 
بــه گزارش خبرنگار مهر، بیماری مزمن اقتصاد 
کشــور وابســتگی بودجه جاری به فروش نفت 
اســت. ســهولت تحریم پذیــری فروش  خام 
نفت خــام در کنار سیاســت و توانایی دولتها 
در فروش و وصول درآمدهــای نفتی منجر به 
نوســان و عدم قطعیت میزان درآمدهای دولت 
شــده اســت که تورم، کاهش ارزش پول ملی 
و توقف توســعه زیرســاختهای کشور برخی از 
نتایج آن می باشــد. در مقابل طی چند ســال 
اخیر با موفقیت در اتمام ســاخت پالایشــگاه 
ســتاره خلیج فارس و تولید ســوخت مازاد بر 
نیاز کشــور، همواره شرایط صادرات سوخت به 
کشــورهای همســایه و منطقه همراه با وصول 

درامدها فراهم بوده است.
دولــت  نفــت  وزارت  آمــدن  کار  روی  بــا 
ســیزدهم اصلی ترین تغییــر رویکرد، عزم این 
وزارتخانــه بــرای رهایی از خام فروشــی نفت 
بــا احــداث پالایشــگاه ها و پتروپالایشــگاه ها 
بــود. به طوریکــه جــواد اوجی وزیــر نفت در 
تمامــی موضع گیری های خود بر لزوم توســعه 
پارک های شیمیایی  ایجاد  و  پتروپالایشــگاه ها 

ذیل آنها تاکید داشت.
در همین راســتا طی حکم انتصاب ســالاری 
پالایــش و  بــه مدیرعاملــی شــرکت ملــی 
پخــش، مهم تریــن مأموریــت وزیــر نفت به 
مدیرعامــل جدید این شــرکت »پیگیری ویژه 
به منظــور اجرای مؤثر طرح هــای ارتقا کیفی 
پالایشــگاه های موجــود و پروژه هــای احداث 
ظرفیت جدید پالایشــی )پتروپالایشی( مصوب 
شده در راستای تحقق قانون حمایت از توسعه 
صنایع پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی 
با اســتفاده از ســرمایه گذاری مردمی )مصوب 
سال ۱۳۹۸ مجلس شــورای اسامی(« تعریف 

شد.
پــس از آن طرح پتروپالایشــگاهی »شــهید 

ســلیمانی«، از سوی جلیل سالاری، مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با رویکرد 
از پالایشگاه ســازی و حرکت به ســمت  عبور 
احداث پتروپالایشگاه پیشــنهاد و جزئیات آن 
تدوین شــد. در همین راســتا طبق تبصره ۱ 
لایحه بودجه ۱۴۰۱، وزارت نفت برای احداث 
یک پالایشــگاه نفت خام به ظرفیت ۳۰۰ هزار 
بشکه در روز از محل منابع داخلی، فاینانس یا 
تحویل نفت خام به پیمانکاران، مجاز شــناخته 
شــد و عماً این پروژه وارد مرحله اجرایی شد 
به طوریکــه وزارت نفت فارغ از ســایر ۸ طرح 
پالایشــی دیگر همه توجه خود را به این طرح 

کرد. معطوف 
اکنون و با گذشــت حدود ســال از این حکم 
صادر شــده و تعیین طرح پتروپالایشگاه شهید 
ســلیمانی اما متأســفانه هنوز حتی کلنگ این 

طرح نیز به زمین نخورده است.

در مردادمــاه ســال گذشــته تفاهمنامــه ای 
جهــت مشــارکت و تأمین مالی ســاخت این 
پتروپالایشــگاه امضا شــد که در آن شــرکت 
نفتی، هلدینگ  فراورده هــای  پالایش و پخش 
خلیج فارس، هلدینگ تدبیر انرژی و بانک های 
ملی، ملت، تجارت و رفاه از جمله ســهامداران 
این طرح معرفی شــدند.بروز مشکات متعدد 
بر سر راه مشارکت ســهامداران و نیز استفاده 
از امکانات شــرکت بهمن گنو موجب به تأخیر 
افتــادن ورود این طــرح به فاز اجرایی شــد. 
به طوریکــه مــرور مصاحبه های یکســال اخیر 
مدیرعامــل شــرکت پالایش و پخش نشــان 
از وعده های به ســرانجام نرســیده کلنگ زنی 

دارد. سلیمانی  شهید  پتروپالایشگاه 
ابتدا جلیل ســالاری در مراسم تودیع و معارفه 
فارس  نفت ســتاره خلیج  مدیرعامل شــرکت 
در تاریــخ ۳۰ فروردیــن ۱۴۰۱ از کلنگ زنی 

پتروپالایشــگاه شهید ســلیمانی طی چند روز 
آینــده خبــر داد. پــس از آن در تاریخ ۸ تیر 
۱۴۰۱ از کلنگ زنی این طرح پتروپالایشــی در 
آینده ای نزدیک خبر داد. سپس در ۲۶ اسفند 
ماه ســال گذشــته ایشــان با حضور در برنامه 
میز اقتصاد در خصــوص آغاز به کار این طرح 
با  اظهار داشت »پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
ظرفیت ۳۰۰ هزار بشــکه نفت، قرار بود پایان 
امســال عملیات اجرایی آن آغاز شود که بنا به 
دلایلی در فروردین ماه آغاز می شود«. اما وعده 

نیز عملی نشد. آقای مدیرعامل  فروردین ماه 
تکلیف وزارت نفت به احداث پتروپالایشگاه در 
بند »ل« تبصره یــک قانون بودجه ۱۴۰۲ نیز 
تکرار شــد به طوریکه وزارت نفت که از طریق 
شرکت تابع ذی ربط یعنی شرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی ایران مکلف شــد 
تا ســقف ســهامداری ۲۰ درصد با مشــارکت 
بخش خصوصی در سرمایه گذاری در طرح های 
پتروپالایشــگاهی مشارکت کند که یکی از این 
بشــکه ای  هزار   ۳۰۰ پتروپالایشــگاه  طرح ها، 

است. سلیمانی  شهید 
بالاخــره جلیل ســالاری طــی مصاحبه ای در 
۱۹ تیرماه ســال جاری با اشاره به حل مسائل 
پیش روی آغاز این پروژه از جمله صدور مجوز 
به منظور سرمایه گذاری  اعتبار  و  پول  شــورای 
بانک هــا در طــرح، خروج شــرکت بهمن گنو 
از فهرســت واگــذاری، نهایی شــدن ترکیب 
ســهامداران و واریز قدرالســهم سهامداران، از 
ثبت شــرکت این طرح خبر داد. هرچند همین 
موارد نیز به نوعی دستاورد می باشد اما در این 
مدت حدود دو ســال گذشــته در این موضوع 
خروجی هایی بیش از ثبت یک شــرکت انتظار 

می رفت.
در حال حاضر دیگر دستاویزی برای کلنگ زنی 
و ورود ایــن پروژه به فاز اجرایی وجود ندارد و 
بایــد دید وزارت نفت دولت ســیزدهم طی دو 
ســال باقیمانده تا چه حد باعث پیشــرفت این 
پروژه و نیز ســایر طرح های تعریف شــده ذیل 

می شود. پتروپالایشگاه ها  قانون 

پارک علم و فناوری نیرو به زودی آغاز به کار عملیات احداث پتروپالایشگاه شهیدسلیمانی چه زمانی آغاز می شود؟
می کند

بــه گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنــا، »مصطفی مافــی« امروز 
)چهارشــنبه( در جمع خبرنگاران افــزود: پارک علم و فناوری نیرو 
در شــهرهای اصفهان، شیراز، تهران و به طور کلی در سراسر کشور 

فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.
رئیس مرکز رشد پژوهشگاه نیرو خاطرنشان کرد: همه شرکت های 
دانــش بنیان فعال در بخش نیرو به نوعی می توانند از خدمات این 

پارک بهره مند شوند.

سخنگوی صنعت برق:
تغییر ساعت کاری ادارات در کاهش برق موثر 

بود
ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه اوج مصرف برق را پشــت سر 
گذاشــتیم و تابستان امسال رکوردهای جدیدی در مصرف ثبت شد، 
گفت:  تغییر ســاعت اداری در کاهش برق تاثیر فوق العاده ای داشت 

و کاهش مصرف بعد از اتمام ساعت کاری فوق العاده چشمگیر بود.
به گزارش ایرنا، مصطفی رجبی مشــهدی در برنامه تهران بیست در 
خصوص آخرین وضعیت شــبکه توزیع برق، اظهار کرد: اوج مصرف 
برق را پشت سر گذاشتیم و امســال رکوردهای جدیدی در مصرف 
برق ثبت شــد؛ رکورد جدید مصرف ۷۳ هزار و ۴۶۳ مگاوات برق را 

شکستیم و رشد ۵.۷۷ درصدی در مصرف برق را امسال داشتیم.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: ۳۶ روز پیک سال گذشته را پشت 
سر گذاشتیم که این شاخص در سال قبل ۱۷ روز بوده؛ یعنی تقریباً 
دو برابر ســال قبل تداوم بار داشتیم. امیدواریم با کاهش دما مصرف 

برق کاهش پیدا کند.
وی در ادامه در پاســخ به این ســوال که در برنامه هفتم مقرر شده 
راندمان تولید نیروگاه های برق از ۳۹ درصد به ۴۵ درصد برسد، گفت: 
نیروگاه هایی که در کشور ساخته می شود عمدتاً شرکت مپنا سازنده 
آن اســت و آنها راندمــان ۵۵ درصد تا حــدود ۶۰ درصد را دارند و 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی کاس اف و آخرین نسخه هایی هستند 

که در دنیا ساخته شده اند.
رجبی مشــهدی بیان کرد: متوسط راندمان تولید نیروگاه های کشور 
۳۹ درصد اســت و در دنیا رتبه نهم تا دهــم را در بین نیروگاه های 
حرارتــی داریم. برای اینکه بخواهیم راندمــان تولید را به ۴۵ درصد 
برسانیم نیاز به سرمایه گذاری و هزینه زیادی است و در این بین باید 
نیروگاه های فرســوده را نیز از مدار خارج کنیم، اما چیزی که امکان 
پذیر باشــد و بر اساس محاسبات به آن رسیده ایم راندمان تولید ۴۲ 

درصد است.
ســخنگوی صنعت برق بیان کــرد: نیروگاه های تجدیــد پذیر هم 
می تواننــد به ما در رفع ناترازی بین تولید و مصرف کمک کنند، زیرا 
نیاز به سوخت ندارند. اقدام بعدی ما بهینه سازی مصرف است، شرایط 
فعلی به گونه ای است که ما باید جلوی اتاف انرژی را بگیریم وضعیت 
کشور هم به گونه ای است که شاخص شدت انرژی نگران کننده است.

وی ادامه داد: ارتقای اســتانداردها در وسایل سرمایشی و گرمایشی 
تاثیر زیادی در کاهش اوج بار و کاهش مصرف شــبانه و روزانه دارد. 
دومین اقدام هم می تواند تعویض تجهیزات کم بازده خانگی باشــد 
که اگر اتفاق بیفتد می تواند تا حد زیادی به ما کمک کند تا افزایش 

بازدهی در تولید و مصرف برق داشته باشیم.
رجبی مشــهدی درباره میزان صرفه جویی در مصرف برق با کاهش 
ســاعات اداری، گفت: از ۱۵ خرداد تاکنون که ســاعت کاری ادارات 
از ۶ صبح تا ۱ ظهر شــد، هدف گذاری کاهش ۱۰۰۰ مگاواتی برق را 
داشــتیم که ۸۵۰ هزار مگاوات صرفه جویی در بخش اداری در حوزه 

برق داشتیم.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: عاوه بر این کاهش مصرف برق بعد 
از اتمام ســاعت کاری فوق العاده چشمگیر بود و باید این کار را برای 

سال آینده با گستردگی بیشتری دنبال کنیم.
وی در پاسخ به این سوال که قطعی برق شهرک های صنعتی همچنان 
ادامه خواهد داشت؟، گفت: هفته بعد دمای هوا مخصوصاً در تهران به 
۳۵ تا ۳۶ درجه می رسد، قطعی برق شهرک های صنعتی هنوز ادامه 

دارد؛ ولی این قطعی های برق آنها کاهش پیدا خواهد کرد.

دستبرد به پس انداز آبی
رئیس هیات مدیره فدراســیون صنعت آب گفت: طبق آمار رســمی 
وزارت نیــرو اکنون ۹۴ درصد ذخایر و بر پایه آمار محافل پژوهشــی 
بالای صددرصد از آب تجدیدپذیر را استفاده می کنیم که مابه التفاوت 

را هم از ذخایر تجدیدناپذیر برداشت می کنیم.
رضا حاجی کریم در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره سرانجام 
برنامه تعادل بخشی آب های زیرزمینی باتوجه به برداشت هایی که از 
چاه ها صورت می گیرد، اظهار داشت: در دیدگاه کان اینکه بنا بر آمار 
رسمی وزارت نیرو ذخایر تجدیدپذیر کشور ۱۰۳ میلیارد متر مکعب 
در سال و بنا بر آمار بســیاری اماکن پژوهشی و تحقیقاتی این عدد 
۸۹ میلیارد متر مکعب در سال است، از آن سوی ماجرا ما حدود ۹۴ 
میلیارد متر مکعب در سال مصرف آب داریم، یعنی طبق آمار رسمی 
وزارت نیــرو اکنون ۹۴ درصد ذخایر و بر پایه آمار محافل پژوهشــی 
بالای صددرصد از آب تجدیدپذیر را استفاده می کنیم که مابه التفاوت 

را هم از ذخایر تجدیدناپذیر برداشت می کنیم. 
وی ادامــه داد: در حال حاضر از ذخایــر تجدیدناپذیر هم که میزان 
آن ۴۰۰ میلیارد متر مکعب برآورد می شــود، حدود یک ســوم یعنی 
۱۴۰ میلیارد متر مکعب را برداشــت کرده ایــم، بنا به گزارش اخیر 
فرهنگســتان علوم ما ســالی ۱۶ میلیارد متر مکعــب از این ذخایر 
تجدیدناپذیر استفاده می کنیم که برای تجدید آن نیازمند میلیون ها 

سال زمان است. 
رئیس هیات مدیره فدراسیون صنعت آب تاکید کرد: اگر حسابرسی 
ایــن اعداد و وضعیت منابع آبی را در نظــر بگیریم می بینیم نه تنها 
آستانه تنش را رد کردیم بلکه در جایی هستیم که هیچ تعریفی برای 
اســتاندارد، مرجع و رفرنس ها وجود ندارد، یعنی بر اســاس شاخص 
تنش آبی، شاخص WTA، شــاخص فالکوما و یا پایداری آب؛ یا در 
وضعیت بسیار بد و یا در وضعیت بدی هستیم یعنی در هیچ شاخصی 
متوسط هم نیســتیم و اگر به این مسئله موضوع تالاب ها و ظرفیت 
محدود شیرین ســازی آب در ســواحل جنوبی را هــم اضافه کنیم؛ 
مشاهده می کنیم که نیازمند بازنگری کان در سیاست های آمایشی، 
نظام مصرف و تخصیص هستیم وقتی وضعیت اینگونه است طبیعتا 
اقدامات مقطعی مثل حفر چاه در تهران و تعادل بخشــی پاســخگو 

نیست. 
وی بیان داشت: در جایی که اکنون هستیم نشان می دهد که چقدر 
در تعادل بخشی موفق عمل کرده ایم با وضعیت فعلی در سال ۱۴۳۵ 
ما ۱.۳ میلیون فرصت شــغلی را از دست می دهیم و تامین آب شرب 
۱۸.۵ میلیون نفر با مخاطره مواجه می شــود و از سمت دیگر ماجرا 
دورنما بسیار هولناک است، تصور افکار عمومی این است که یکی از 
گزینه ها برای حل مشــکل آب شیرین سازی آب در سواحل جنوبی 
اســت اما واقعیت این است که برای استفاده از این ظرفیت اگر تمام 
طر ح های در حال توسعه، طراحی و احداث به بهره برداری برسد فقط 
یک میلیارد متر مکعب در ســال را شــامل می شود که این کمترین 
هزینه این آب یک یورو به ازای هر متر مکعب است که نه میزان آن 

جوابگوی نیاز ما بوده و نه قیمت آن به صرفه است. 

خبر

توزیع نیمی از گاز مایع مصرفی کشــور الکترونیکی شد
مدیــر نظارت بــر عملیــات بهره برداری شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی از توزیع نزدیک به ۵۰ درصد گاز مایع مصرفی 
در کشــور به صورت الکترونیکی خبر داد و گفت: از ابتدای ســال 
تا نیمه نخســت تیرماه، حدود ۱۵۳ هــزار تن گاز مایع به صورت 
الکترونیکــی در بخش های مختلف خودرویــی، خانگی و صنعتی 

توزیع شده است.
محســن شاهرخی در گفت وگو با خبرنگار شانا در این باره افزود: 
با اجرایی شــدن این طرح و شــفافیت در عرضه، افزون بر توزیع 
مســتقیم به مصرف کننده واقعی سوخت، مدیریت مصرف در این 
بخش محقق و ظرفیت آزادشــده از این بخش، در حوزه صادرات 

به کار گرفته می شود.
وی دربــاره مقدار توزیع گاز مایع کشــور از طریــق ثبت نام در 
ســامانه ســدف و به صورت الکترونیکی گفت: در بخش خانگی از 
ابتدای سال تا نیمه تیرماه ۱۴۰۲، ۷۱ هزار و ۷۷۵ تن، در بخش 
صنعتی، ۷۰ هزار و ۶۵ تن و در بخش خودرویی ۱۰ هزار و ۷۷۵ 

تن گاز مایع در کشــور به صورت الکترونیکی توزیع شده است.
مدیــر نظارت بــر عملیــات بهره برداری شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی تأکید کرد: در ســه ماهه نخست سال ۱۴۰۱، 
۴ هــزار و ۹۰۸ تــن گاز مایع روزانــه در فروردین ماه، ۴ هزار و 
۷۹۶ تن در اردیبهشــت ماه و ۴ هزار و ۸۰۱ تن به صورت روزانه 
در خردادماه در کشــور توزیع شــده اســت که بــا اجرای طرح 
توزیــع الکترونیکی این اعداد به ترتیب در فروردین، اردیبهشــت 
و خردادماه ســال ۱۴۰۲ به روزانــه ۳ هزار و ۹۹۲ تن، ۳ هزار و 
۳۴۲ تن و ۲ هزار و ۸۴۰ تن رســیده که نشــان دهنده مدیریت 

مصرف ســوخت و جلوگیری از عرضه خارج از شبکه بوده است.
شــاهرخی با تأکید بر اینکه روند توســعه بازارهای صادراتی گاز 
مایع کشــور بــا اجرای این طرح رو به رشــد بوده اســت، بیان 
کرد: در مصرف گاز مایع از ابتدای ســال تا پایان نیمه نخســت 

تیرماه، اســتان سیستان و بلوچســتان بیشترین مصرف را داشته 
و آذربایجان غربی رتبه دوم، کرمان رتبه ســوم، آذربایجان غربی 
)منطقــه میانــدوآب( رتبه چهارم و البرز رتبــه پنجم را به خود 

اختصاص داده است.
وی تأکید کرد: با اطاع رســانی و افزایــش ثبت نام ها، آمار توزیع 
الکترونیکی گاز مایع باز هم افزایش یافته است و آمار مصرف نیز 
در این بخش شفاف تر می شــود، همچنین نقایص طرح در طول 
اجرا شناســایی شــده  اســت و برای حل وفصل آنها برنامه ریزی 

کرد. خواهیم 
مدیــر نظارت بــر عملیــات بهره برداری شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتی هدف از اجرای ایــن طرح را مدیریت مصرف 
و توزیع ســوخت به مصرف کننده واقعی با نرخ مشــخص اعام و 
بیان کرد: اهتمام و صبوری مردم و همکاری دســتگاه ها ســبب 
اجرایی شدن طرح شــد و امیدواریم با همکاری بین دستگاهی و 
همراهی مردم، این طرح به صورت کامل در کشــور اجرایی شود.

شــاهرخی یکی دیگر از مزایای این طــرح را احصای وضعیت و 
 irngv.ir اطاعات خودروهای ال پی جی ســوز از طریق ســامانه
)ســامانه اطاعات جامع خودروهای گازسوز کشور( اعام کرد و 
گفــت: اطاعات این خودروها از طریق این ســامانه جمع آوری و 
در سامانه سدف دریافت می شــود و دارندگان این نوع خودروها 
می توانند با مراجعه به تأسیســات، سهمیه خود را دریافت کنند.

وی افــزود: همچنیــن در مســیر اجرای این طرح، بــا همکاری 
اتاق اصناف ایرانیان، اصناف فاقد پروانه شناســایی می شــوند و 
تســهیاتی برای دریافت گاز مایع برای این صنوف در نظر گرفته 

خواهد شد.
مدیــر نظارت بــر عملیــات بهره برداری شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی از بررســی درخواســت  دیگر اصناف متقاضی 
گاز مایع در کمیته فنی شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
خبر داد و گفت: انجمن صنفی کارفرمایان توزیع کننده گاز مایع، 

سازمان بازرســی کل کشور و دیوان محاسبات و تیم های امنیتی 
نهادهــای مرتبــط، نقش مهمی در اجرای موفــق این طرح ملی 

داشــتند که از تاش های همه این عزیزان قدردانی می کنم.
شــاهرخی با اشــاره به اینکه مقدار مصارف مناطق مختلف بسته 
بــه موقعیت جغرافیایی و صنعتی منطقه در بخش های خودرویی، 
خانگی و صنعتی متفاوت اســت، تأکید کرد: طبق بررســی های 
انجام شده در جلســات مشترک با بخش خصوصی فعال در حوزه 
توزیع گاز مایع به این نتیجه رســیدیم نیاز اســت نرخ دوم برای 
مصارفــی که مشــمول گاز مایع یارانه ای نیســت، در نظر گرفته 
شــود که این طرح باید تعیین تکلیف و در صورت تأیید و تعیین 
نرخ از سوی سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

اجرایی شود.
وی با اشــاره بــه فعالیت ۷۵ شــرکت توزیع کننــده گاز مایع و 
چهــار جایگاه عرضه ســوخت ال پی جی در کشــور تصریح کرد: 
اتباع بیگانه و عشــایر نیز می توانند درخواســت های خود را برای 
دریافت گاز مایع از طریق وزارت امور خارجه و امور عشــایر ثبت 

و سوخت خود را دریافت کنند.
به گزارش شــانا، سامانه درخواســت فرآورده های نفتی )سدف( 
مرداد ماه سال ۱۴۰۰ در شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
رونمایی شد. این سامانه درگاهی الکترونیکی برای پاسخگویی به 
تقاضای سوخت به عنوان بزرگ ترین سامانه متمرکز ارائه خدمات 
عمومی به مردم، زمینه ای مناســب برای ارائــه اطاعات، ایجاد 
ارتباطات و توســعه خدمات در حوزه »درخواســت فرآورده های 

است. نفتی« 
روزانه بیش از ۲۵۰ میلیون لیتر فرآورده های نفتی شــامل نفت 
گاز، نفت ســفید، نفت کوره، بنزین و گاز مایع از طریق این سامانه 
به مصرف کنندگان تخصیص می یابد و درخواســت های مربوط به 
فرآورده هــای نفتی در همه گروه های کاربرد مصرف ســوخت از 

طریق این سامانه ثبت و رسیدگی می شود.

گام مهم شرکت ملی پخش برای تحقق کامل اهداف دولت الکترونیک

مدیر تعمیرات تجهیزات شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با اشــاره به 
ساخت ۳۹۸ قطعه تجهیز راهبردی از سوی متخصصان این شرکت گفت: این 
قطعات بخشی از کمبود ورود قطعات یدکی به داخل کشور به دلیل تحریم ها 

را جبران می کنند.
ماشاءالله فتاحی نیا در گفت وگو با خبرنگار شانا اظهار کرد: در بخش تعمیرات 
اساسی تجهیزات و ماشین آلات شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب فرآیند 
تهیه شــرح کار، مناقصه، انتخاب پیمانکار و پروژه های تعمیرات اساســی به 

نوبت انجام می شود.
وی تصریــح کرد: امروزه بــا توجه به اینکه تعداد تجهیزات و ماشــین آلات 
فرآیندی ساخت داخل کمتر از یک درصد است، اما تعمیرات اساسی این گونه 

تجهیزات خارجی از سوی متخصصان ایرانی انجام می شود.
 مدیر تعمیرات تجهیزات شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب افزود: هم اکنون 
بر اســاس برنامه ریزی انجام شده ۶۶۸ تجهیز فرآیندی در سطح شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب باید تعمیر شــوند که از ایــن تعداد در مجموع ۴۱ 

درصد از کار تعمیرات در این بخش انجام شده است.
فتاحی نیا با اشــاره به روند تعمیرات اساســی در کارخانه های فرآیندی این 
شــرکت بیان کرد: امسال تعمیرات اساســی ۳۶ کارخانه فرآیندی شرکت 
ملــی مناطق نفت خیز جنوب در برنامه کاری قــرار دارد که از این تعداد دو 
کارخانه خاتمه یافته، پنج کارخانه در دســت اقدام و هفت کارخانه از سوی 
پیمانکار منتظر آغاز به کار اســت، همچنین بر اســاس برنامه ریزی صورت 

گرفته تعمیرات اساسی مابقی کارخانه ها نیز تا پایان امسال خاتمه می یابد.
وی ادامه داد: تعمیرات اساســی ۳۱۱ ماشین دوار باید در سال ۱۴۰۲ انجام 
شــود که از ایــن تعداد تاکنون ۹۱ دســتگاه در حال اقدام و ۱۲ دســتگاه 
خاتمه یافته و تعمیرات اساســی ۱۰۸ دستگاه به موعد مقرر نرسیده است، 

از سوی دیگر تعمیرات اساســی توربین های برند رولزرویس، سولارسنتار و 
کمپرسورهای سولار آغاز شده است.

مدیر تعمیرات تجهیزات شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با اشــاره به 
ساخت ۳۹۸ قطعه تجهیز راهبردی از سوی متخصصان شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب در داخل کارگاه های این شرکت افزود: این قطعات می توانند 
کمبود ورود قطعات یدکی به داخل کشــور را جبران کننــد. افزون بر آن، 
کارگاه مرکزی این شرکت در زمینه تعمیر شیرآلات ایمنی و فرآیندی و انواع 
جوشــکاری ها فعال است و تنها تعمیرات اساسی تجهیزات خارج از تخصص 
کارکنان برون سپاری می شود. گفتنی است به طور متوسط حدود ۲۰ درصد 

فعالیت های تعمیرات اساسی برون سپاری می شود.
فتاحی نیا بابیان اینکه وزیر نفت وقت در دولت پیشین طی اقدامی بی سابقه 
شــیوه نامه ای جدید از تعمیرات اساســی به این شرکت تحمیل کرد، گفت: 
بر اســاس این شــیوه نامه مجوز خرید قطعات یدکی از شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب گرفته شــد و تا ســه سال نتوانســتیم هیچ قطعه یدکی  را 
خریداری کنیم، از این رو با بحران کمبود قطعات یدکی در شــرکت مواجه 

شدیم.
وی ادامه داد: برون ســپاری تعمیرات اساســی ۶۸ دستگاه ماشین آلات دوار 
شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در سال ۱۴۰۱ انجام شد، به گونه ای که 
توانستیم ۲۵ درصد عقب افتادگی های سال های گذشته در زمینه برنامه های 
تعمیرات اساســی را جبران کنیم و امیدواریم امســال بتوانیم این عدد را به 

حدود ۴۰ درصد برسانیم.
مدیر تعمیرات تجهیزات شــرکت ملی مناطــق نفت خیز جنوب با تأکید بر 
اینکه در طول ســه سالی که خرید قطعات یدکی و تجهیزات جدید ممنوع 
شــد با تدبیــر و هماهنگی موفق به خنثی ســازی دســتورعمل فلج کننده 

شــدیم و خوشــبختانه با تاش بسیار توانســتیم کارخانه های شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب را با تعمیر توربین ها، کمپرســورها، پمپ ها و تاش 
شــبانه روزی در جهت رسیدن به سقف تولید سرپا نگه داریم، اظهار کرد: با 
حمایت های دولت ســیزدهم محدودیت های بودجه ای حل شده و امیدواریم 
بتوانیم از امکاناتی که دولت جدید برای ما به وجود آورده است برای افزایش 

و رسیدن به سقف تولید بهره  ببریم.
فتاحی نیا در ادامه با تأکید بر اینکه بخش تعمیرات تجهیزات شــرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب یک سازمان عملیاتی به شمار می آید، افزود: کارکنان 
این بخــش فعالیت هایی انجام می دهند که خیلی ســخت تر از فعالیت های 
دیگر کارکنان در بخش های دیگر است، به گونه ای که طی چند سال گذشته 
چند نفر از همکاران حین کار جان خود را از دســت دادند، از این رو انتظار 
داریم این کارکنان مشــمول امتیاز ویژه  و درآمد بیشتری باشند، با توجه به 
این موضوع بســیاری از همکاران در این بخش تمایل دارند در سازمان های 

غیرعملیاتی و با خطر کمتر فعالیت کنند.
وی اظهار کرد: در اواخر دولت گذشــته صادرات نفت تا ۳۰۰ بشکه کاهش 
یافته بود که اکنون به حدود ۲ میلیون بشکه نفت می رسد از این رو به سبب 
روند افزایشــی صادرات نفت و عدم استفاده از تجهیزات نفتی در مدت زیاد، 
این تجهیزات با افزایش صادرات نفت و راه اندازی دوباره به تعمیرات اساسی 

نیاز پیدا می کنند.
مدیر تعمیرات تجهیزات شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با اشــاره به 
ادامه روند تعمیرات اساسی در ســال ۱۴۰۲ بیان کرد: شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب در بخش ماشین آلات و تأسیسات نیازمند تعمیرات اساسی 
اســت و هم اکنون تعمیرات تأسیسات فرآیندی در منطقه گچساران در حال 

به روزرسانی و راه اندازی دوباره است.

از سوی کارکنان مناطق نفت خیز جنوب انجام می شود

ساخت ۳۹۸ قطعه تجهیز راهبردی در قطب تولید نفت ایران



 در پی درگیری های چند روزه بین مزدوران 
و  گروههای رقیب تحت حمایت واشــنگتن 
در شرق سوریه، ارتش ایالات متحده آمریکا 
خواستار توقف این درگیری ها شد و هشدار 
داد که ایــن درگیریها مــی تواند به احیای 

مجدد گروه تروریستی داعش کمک کند.
به گــزارش ایرنا، منابع خبــری از درگیری 
میــان دو گــروه مســلح مــزدور آمریکایی 
"قســد" و "شــورای نظامی دیرالــزور" در 
شرق ســوریه و بازداشــت تعدادی از سران 
این شورا از ســوی قسد و همچنین جلسات 
نظامیــان آمریکایــی بــا ســران گروههای 
تروریســتی مورد حمایت خــود و ترکیه در 
آنکارا خبر دادند.شــبه نظامیان موســوم به 
"نیروهای ســوریه دموکراتیک" )قسد( پس 
از حمله به خانه های تعدادی از ســران گروه 
مسلح »شــورای نظامی دیرالزور« در منطقه 
خشــمان و العزیزیــه در اســتان الحســکه 
و احاطــه کــردن منطقه غویــران و زندان 

الصناعه، آنها را بازداشت کردند.
آمریکایــی  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
آسوشــیتدپرس، درگیــری هــا میــان این 
گروهها که از روز دوشــنبه آغاز شد، حداقل 
۴۰ نفــر در اســتان نفت خیــز دیرالزور در 
شرق شــرق کشــته و ده ها زخمی برجای 
گذاشته اســت و بدترین درگیری میان این 
گروه ها در سال های اخیر بود. صدها نیروی 
آمریکایی از ســال ۲۰۱۵ به بهانه مبارزه با 

داعش در شرق سوریه مستقر شده اند.
نیروهای ســوریه  اعضای  این درگیری هــا 
دموکراتیــک به رهبری کردهــا را در مقابل 
متحــد ســابق آن یعنــی شــورای نظامی 
دیرالزور بــه رهبری اعراب و برخی از قبایل 

عرب منطقه ای قرار داده است.
گروه ضربت مشــترک آمریــکا در بیانیه ای 

اعــام کرد که بــه نظارت دقیــق وقایع در 
شمال شــرق ســوریه ادامه می دهد و ادعا 
کرد: مــا همچنان بر همکاری بــا نیروهای 
دفاعی ســوریه برای تضمین شکست پایدار 
داعش در حمایــت از امنیت منطقه متمرکز 

هستیم.
درگیری هــای پراکنــده روز پنجشــنبه در 
بخش های مختلف این منطقه در امتداد مرز 
با عــراق رخ داد و طبق گزارش ها، دو طرف 

در حال آوردن نیروهای کمکی هستند.
را  نگرانی هــا  درگیری هــا  از  دور  آخریــن 
در مورد اختافات بیشــتر میــان نیروهای 
دموکراتیک ســوریه و متحدان آن در شرق 

سوریه افزایش داده است.

ارتش آمریکا مدعی شــد: »منحرف شــدن 
تمرکــز از این وظیفه بســیار مهم بی ثباتی 
ایجاد می کند و خطــر تجدید حیات داعش 
را افزایش می دهد. خشــونت در شمال شرق 
سوریه باید متوقف شود و تاش برای ایجاد 
صلح و ثبات در شــمال شرق سوریه، بدون 

تهدید داعش از سر گرفته شود.«
به گزارش المیادین، قســد و شورای نظامی 
دیرالزور دو گروه مسلح مزدور ارتش آمریکا 
در شــرق ســوریه هستند. شــورای نظامی 
دیرالــزور پیشــتر زیر مجموعه قســد بود و 
آمریکا اخیــرا برای گردهم آوردن قســد و 
دیگر گروههای مسلح خود در منطقه التنف 
و گروههای تروریســتی تحت حمایت ترکیه 

با یکدیگر تاش می کند. نظامیان آمریکایی 
چند روز پیش با سران این گروهها در آنکارا 

نشست هایی را برگزار کرده بودند.
گروه تروریســتی موســوم به "هیات تحریر 
الشــام" )جبهــه النصــره ســابق( از جمله 
گروههای اصلی است که در شمال و شمال 
غرب ســوریه فعال و مــورد حمایت ترکیه 

است.
از ســوی دیگر، برادر سرکرده ارشد شورای 
نظامی دیرالزور نیز اعام کرد که در صورت 
عدم آزادی سران این شــورا، داعشی هایی 
را که در بازداشــت خود دارند، آزاد خواهد 
کــرد.در حــال حاضر بخش هــای عمده ای 
از ســرزمین های اســتان های "الحســکه"، 
"دیرالزور" و »الرقه« )در شــرق و شــمال 
شــرق سوریه( که دارای منابع نفت و انرژی 
های  تروریســت  اشــغال  تحت  می باشــد، 
آمریکایــی و عناصر قســد )مــزدوران کُرد 

سوریه مورد حمایت آمریکا( است.
آمریکایی هــا همچنین در جنوب ســوریه، 
هم مرز با اردن و عراق ســال ها اســت که 
دو پایــگاه در منطقــه التنف ایجــاد کرده 
کــه تاکنون دههــا هزار تروریســت در آنها 
آموزش دیــده و پس از تجهیــز به مناطق 
تروریســتی  اقدامات  برای  ســوریه  مختلف 
اعزام شــده اند و هم اکنون نیز آمریکایی ها 
پشتیبانی شــمار زیادی از تروریست ها را از 

انجام می دهند. طریق همین دو پایگاه 
تروریســت هــای آمریکایی پــس از حضور 
غیرقانونی در ســوریه در ســال ۱۳۹۶، ۲۵ 
پایــگاه غیرقانونــی در خاک ســوریه ایجاد 
کردنــد که چنــدی قبل نیز یــک پایگاه به 
آن اضافــه نمودند. آمریکا هــم اکنون ۲۲ 
پایگاه غیرقانونی اصلــی و ۴ پایگاه فرعی و 
در مجموع ۲۶ پایگاه در خاک سوریه دارد.

یک جوان فلسطینی در تعرض نظامیان صهیونیست به شهادت 
رسید

به گزارش ایرنا، پایگاه خبری نیوپرس روز جمعه به نقل از منابع محلی از شــهادت »عبدالرحیم فایز غنام« ۳۶ ساله خبر 
داد که بدلیل جراحات وارده بر اثر تیراندازی نظامیان صهیونیست در جریان حمله صبح امروز به منطقه طوباس در کرانه 

باختری زخمی شده بود.
نظامیان اشــغالگر صبح امروز به روســتای عقابا در منطقه طوباس در کرانه باختری حمله کردند که با مقاومت و مقابله 

جوانان فلسطینی روبرو شدند.
در این حمله همچنین خانه یکی از فلســطینی ها در این منطقه توســط نظامیان صهیونیســت، و در چارچوب سیاست 

غیرانسانی تخریب انتقام جویانه منازل مبارزان فلسطینی، تخریب شد.
دقایقی بعد، وزارت بهداشت تشکیات خودگردان فلسطین با صدور بیانیه ای شهادت این جوان فلسطینی بر اثر شلیک 

مستقیم نیروهای اشغالگر قدس را تایید کرد.
از ســوی دیگر، خبرگزاری فلســطینی ســما گزارش داد که ایتمار بن گویر وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی طی 
دستورالعملی، دیدارهای دوره ای زندانیان فلسطینی با خانواده هایشان را محدود کرده است، به گونه ای که به جای ماهی 

یک بار باید از این پس هر دو ماه یک بار انجام شود.
این تصمیم شــامل نزدیک به یک هزار و ۵۰۰ اسیر فلسطینی خواهد شــد که از میان پنج هزار اسیر فلسطینی، امکان 

دیدارهای دوره ای با خانواده هایشان را دارند.
سما به نقل از روزنامه صهیونیستی "یدیعوت آحرونوت" ادامه داد: بن گویر این تصمیم را بدون هماهنگی با دستگاه های 
امنیتی و به رغم مخالفت رئیس کل زندان ها گرفته اســت که - به ادعای این روزنامه - پیش تر وی را از عواقب چنین 

تصمیمی بر حذر داشته بود.
این روزنامه افزود: مقامات اداره زندان ها، تصمیم بن گویر را »غیر مســئولانه« دانســته و خواستار آن شده اند که کابینه 
امنیتی رژیم صهیونیســتی هر گونه تغییر در وضعیت اسیران فلسطینی را بررسی کند چرا که اسیران فلسطینی جایگاه 
ویژه ای در میان مردم فلسطین دارند و وضعیت آنان حساسیت ویژه برای فلسطینی ها دارد و تصمیم جدید ممکن است 

اوضاع را در سرزمین های فلسطینی بحرانی کند.

نظامیان اشغالگر یک منزل دیگر فلسطینیان را تخریب کردند
نظامیان رژیم صهیونیستی صبح امروز در کرانه باختری یک منزل دیگر فلسطینیان را به بهانه مجازات نیروهای مقاومت، 

تخریب کردند.
به گزارش ایرنا، پایگاه خبری "نیوپرس" روز جمعه نوشت: حمله نظامیان صهیونیستی به منطقه طوباس در کرانه باختری 

باعث درگیری میان آنان و جوانان فلسطینی شد.
نظامیان رژیم اشغالگر قدس صبح امروز در حمله به این منطقه ابتدا منزل یکی از فلسطینیان را با موشک منهدم و سپس 

آن را به محاصره خود در آوردند.
واحد طوباس ســرایا القدس )شاخه نظامی جنبش جهاد اسامی فلســطین( با صدور بیانیه ای اعام کرد که مجاهدان 
فلسطینی به نیروهای اشغالگر مستقر در اطراف این خانه فلسطینی حمله کردند و با آتش باری سنگین موجب زخمی 

شدن چندتن از آنان شد.
درگیری های صبح امروز میان جوانان فلســطینی با نیروهای اشغالگر در منطقه طوباس درحالی است که نظامیان رژیم 

صهیونیستی شب گذشته نیز به اردوگاه فلسطینی دیر عمار در غرب رام الله تعرض کرده بودند.
نظامیان صهیونیست در این حمله خانه شهید داوود درس مجری عملیات صبح امروز در حمله به یک نظامی صهیونیست 

در همین منطقه را به محاصره خود درآوردند و سپس آن را تخریب کردند.
به گزارش ایرنا، مناطق مختلف فلسطینی در کرانه باختری طی هفته های اخیر شاهد تعرضات متعدد نظامیان صهیونیست 
بوده است. این در حالی که تشکیات خودگردان فلسطین که بر این مناطق تسلط نسبی دارد نیز با هدف مهار مقاومت، 

اقدام به بازداشت جوانان فلسطینی کرده است.
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علی اصغر شــالبافیان معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با بیان اینکه ایران و چین می توانند زمینه ساز حرکت های بزرگی 
در زمینه توسعه گردشگری در منطقه اوراسیا باشند، گفت: تهران همواره تسهیل 

ورود گردشگران چینی را در دستور کار خود دارد.
به گزارش بامداد جمعه ایرنا، شالبافیان در نشستی با موضوع توسعه همکاری های 
گردشگری بخش های خصوصی ایران و چین، به قدمت روابط تهران و پکن اشاره 
کرد و افزود: مردم ایران و چین اشــتراکات فرهنگی زیادی با یکدیگر دارند و به  

عنوان مثال عید بهاری چین با عید نوروز ایرانیان دارای اشتراکات زیادی است.
معاون گردشگری ایران در ادامه با اشاره به اینکه جاده ابریشم نیز یکی از نمادهای 
همکاری های ایران و چین بوده و است، تصریح کرد: درحال حاضر اهتمام دولت ها 

بر تقویت روابط دو کشور استوار است.
شالبافیان ادامه داد: دولت ایران در راستای افزایش گردشگران و مهمانان از چین 
همواره تسهیل ورود گردشگران را در دستور کار خود داشته و بر همین اساس به 
صورت داوطلبانه روادید را برای ورود گردشگران چینی به صروت یکطرفه لغو و 

نیز پروازهای متعددی را بطور مستقیم به چین دایر کرده است.
وی افزود: جمهوری اســامی ایران به منظور برگزاری تورهای آشناسازی برای 
دفاتر خدمات مســافرتی و گردشگری، توراپراتورها، اصحاب رسانه، سلبریتی ها، 
نمایندگان دولتی، اینفلئونســرها و ... با هدف اطاع رسانی، معرفی و شناسایی 
ظرفیت های گردشگری کشور برای طرف چینی اقدامات مناسبی را در برنامه های 

کاری خود قرار داده است.
معاون گردشــگری ایران گفت: همچنین حضور در نمایشــگاه های بین المللی 
دو کشــور یکی دیگر از این زمینه های همکاری فیمابین بوده که همواره بخش 

خصوصی دو کشور در آن شرکت داشته اند.
شــالبافیان در ادامه با تاکید براینکه دو کشــور ایــران و چین می توانند زمینه 
ساز حرکت های بزرگی در زمینه توســعه گردشگری در منطقه اوراسیا باشند، 

افزود: دیدارهای منظم و مســتمر مسئولان بخش خصوصی و دولتی دو طرف 
از کشورهای یکدیگر عامل بسیار مهمی برای ایجاد راهکارهای جدی در زمینه 
توسعه صنعت گردشگری است و نشســت امروز بخش خصوصی ما و چین در 

راستای همین ادعا است.
معاون گردشــگری ایران ادامه داد: در ســفر اخیر آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
ریاســت محترم جمهوری به کشــور چین )در فوریه ۲۰۲۳( اســناد همکاری 
اقتصادی و فرهنگی قابل ماحظه ای فیمابین دو طرف امضاء شــد و یکی از این 
اسناد برنامه اجرایی همکاری های گردشگری دو کشور بود که موضوعات مربوط 
به توسعه همکاری های گردشــگری از طریق بخش های خصوصی دو کشور از 

مفاد اصلی آن بود.
وی افزود: توســعه گردشــگری ایران یکی از موضوعاتی اســت کــه در برنامه 
همکاری های جامع ) ۲۵ ساله( ایران و چین به آن اشاره شده و اهداف و اقدامات 
اجرایی سند راهبردی که به شکل مستقیم به صنعت گردشگری اشاره شده است.

شــالبافیان گفت: معاونت گردشگری با تشکیل میز گردشگری چین همواره در 
حال رصد برنامه ها و امور مربوط به کشور چین است و در نظر دارد تا تمامی موانع 
و محدودیت های موجود را با کمک و حمایت بخش های خصوصی دو کشــور از 

میان بردارد تا هر بیشتر اتباع چینی آسوده خاطر به ایران سفر کنند.
معاون گردشــگری ایران افزود: ضمن پیش بینی چشم انداز بسیار خوب برای 
مناســبات گردشگری دو کشــور، امیدوارم که در پیشــبرد این برنامه ها بخش 
خصوصی دو کشــور نقش کلیدی و مهم را به دســت بگیرند و منافع حاصل از 

تعامات گردشگری برای بهره مندی ملت دو کشور صورت بگیرد.
به گــزارش ایرنا، معــاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی روز پنجشنبه برای حضور در نشست اتحادیه بین المللی شهرهای 
گردشــگری در امتداد جاده ابریشــم، در صدر هیاتی از فعالان بخش خصوصی 

صنعت گردشگری عازم چین شد.

معاون گردشگری ایران: 

اینترنت

معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان ملی استاندارد در پایان سفر رسمی بنا بر دعوت همتای روس خود به 
روسیه، در گفت و گو با خبرگزاری جمهوری اسامی در مسکو به تشریح جزئیات توافقات جدید دوجانبه در زمینه 

همکاری راهبردی در حوزه استاندارد پرداخت.
مهدی اسام پناه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در مسکو از سفر خود و هیات همراه به روسیه به عنوان سفری 
کوتاه، پربار و همراه با نتایج بسیار مهم یاد کرد و گفت:  موضوعات بسیاری برای توسعه راهبردی استانداردسازی 
دو کشور وجود دارد که در این سفر به دعوت آنتون شالیف رئیس آژانس فدرال استاندارد روسیه این مباحث را 

پیگیری کردیم.
وی یادآور شد: استاندارد زبان تجارت بین الملل است و کشورها برای صادرات و اجازه واردات، یکسری معیارهای 
فنی، مقررات ملی و بین المللی در حوزه کالا و خدمات در بخش های مختلف کشاورزی، صنعتی، نیمه صنعتی و 
خدمات را شامل می شود. رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در ادامه به تاش ها برای ارتقای جایگاه استاندارد 
ایران در عرصه بین المللی اشاره کرد و گفت: در دولت مردمی سیزدهم،  جایگاه بین المللی استاندارد کشورمان 

به ۲۲ ارتقا یافت.

وی یادآور شــد: در دولت  های قبل، این جایگاه بین رتبه ۲۶ و ۲۷ متغیر بود و با تاش صورت گرفته در دولت 
سیزدهم به جایگاه ۲۲ ارتقا یافتیم، کاری که در نظامات استاندارد به سادگی امکان پذیر نیست.

اسام پناه در ادامه رتبه استاندارد روسیه در جهان را هشتم عنوان کرد و به تشریح رهاوردهای سفر کاری خود 
به این کشور پرداخت.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران گفت:  دیدارها و برنامه های سفر به روسیه مبتنی بر روابط تاریخی، راهبردی 
و دوستانه بین نظامات استاندارد دو کشور بود و رئیس آژانس فدرال استاندارد روسیه، استقبال گرمی را از هیات 

ایرانی داشت.
وی افزود: مباحث مهمی در این دیدارها مطرح شد از جمله آن که روسیه برای عضویت دائم استاندارد ایران در 

مجامع بین المللی قول حمایت لازم را داد.
اســام پناه با اشــاره به اینکه عضویت ناظر ایران در آژانس  اندازه شناسی بین المللی Coomet اظهار داشت:  
آژانس فدرال اســتاندارد روســیه بنا بر توافق صورت گرفته حمایت لازم را از عضویت اصلی ایران در این کمیته 

خواهد داشت.

جزئیات توافقات جدید ایران و روسیه برای همکاری راهبردی در حوزه استاندارد

تهران همواره تسهیل ورود گردشگران چینی را در دستور کار خود دارد
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